
  خبر یک

دکتر ســعید حقیقی از کادر درمان اصفهان در اثر ابتلا به 
بیماری کرونا در گذشت.

به گزارش ایلنا، شنیده ها حاکی از آن است که وی از چشم 
مبتلا به ویروس کرونا شده اســت. وی یک هفته با سردرد 
شدید دســت و پنجه نرم کرده و به دلیل نرمال بودن سی 

تی اسکن ریه، دلیل سر درد خستگی بیش از حد تشخیص 
داده می شود. دکتر سعید حقیقی، متخصص طب اورژانس 
که از هفته گذشته بر اثر عوارض ناشــی از ابتلا به ویروس 
کرونا در بیمارستان الزهرا )س( به کما رفته بود، روز جمعه 

5 اردیبهشت ماه به فیض شهادت نائل شد.
دکتر طاهره چنگیز رئیس دانشگاه علوم پزشکی اصفهان در 

پیامی شهادت وی را تسلیت گفت.

در این پیام آمده است: به نمایندگی از هیات رئیسه دانشگاه 
علوم پزشکی اصفهان این هجران جانکاه را به خانواده شریف 
و همکاران داغدار آن عزیز تسلیت می گویم و از خدای قادر 
متعال برای ایشان شکیبایی بســیار می خواهم. امیدوارم 
خدای بزرگ روح مهربان این شــهید بزرگــوار را به پاس 
آرامشی که همواره به دیگران هدیه می داد در آغوش امن و 

آرام خویش به شادمانی ابدی مهمان فرماید.

یک پزشک فداکار دیگر....

 
H A F T - E - S O B H D A I L Y

روزنامه فرهنگي ،  اجتماعي،
شهري  واقتصاد         ي ایران
یکشنبه|7  اردیبهشت 1399
16 صفحه
شماره 2638
 قيمت درتهران و البرز 2000تومان
 قيمت درساير استان ها 1000تومان

لرزه کرونا   بر 
بیمارستان های 

خصوصی
۵8 بیمارستان خصوصی 
در تهران در بحران مالی 
هستند، 6 بیمارستان در 

حال ورشکستگی
آمارها درباره اوضاع و احوال بیمارســتان های 
خصوصی نگران کننده اســت. پس از آنکه در 
هفته های گذشته خبر آمد بیمارستان »آتیه« 
حدود 50درصد پرســنل خود را تعدیل کرده 
حالا رئیس هیات مدیره انجمن بیمارستان های 
خصوصی اعلام کرده که اوضاع مالی برای همه 
بیمارستان های خصوصی وخیم است و تا الان 
حدود شش بیمارستان خصوصی فقط در تهران 
به ورشکستگی کامل رسیده  و 58 بیمارستان 
دیگر در حال نزدیک شــدن بــه این بحران 
هستند. انگشت اتهام نیز به سوی کرونا نشانه 
رفته که باعث شــده مردم برای جراحی های 
معمول و زیبایی خود به بیمارستان ها نروند و 
عمده درآمد بیمارستان ها که از این راه تامین 
می شد، قطع شده اســت. دود این ماجرا هم 
اول از همه در چشــم پرستاران رفته و به گفته 
مسئولان، حجم بیکاری پرستاران به اندازه ای 
بالاست که فعلا نتوانســته اند آمار دقیق آن را 
پیدا کنند. این اتفاقــات، خلاصه ای از اوضاع 
این روزهای بیمارستان های خصوصی مشهور 
تهران مانند آتیه، بهمن، لاله، پارسیان، عرفان، 
نیکان، گاندی، فرمانیه، جــم، دی، مهر، آراد، 
مهرداد، ایرانمهر، چشم پزشکی نور و... است. 
بیمارستان های متمول و پرطرفدار که این روزها 
فقط چند بخش آن هــا مراجعه کننده دارد و 
بخش های دیگر خالی است. بخش های اورژانس، 
زایمان و قلب )با 50 درصد ظرفیت( به دلیل نیاز 
فوری، همچنان بیمار دارند اما بخش های پول 
ساز دیگر مانند زیبایی، عمل چشم، جراحی های 
غیر اورژانس و... به تعطیلی تقریبا کامل رفته اند. 
طبق تخمین ها در حدود 55 تا 65 درصد درآمد 
بیمارســتان ها از جراحی های غیر اورژانسی 
)الکتیو( انجام می شــود که در حال حاضر با 
توقف بخش بزرگی از آن ها در بیمارســتان ها، 
در حالت خوشبینانه حداقل 50 درصد از درآمد 
بیمارســتان های خصوصی کاسته شده است. 
نکته عجیب تر آنکه مسئولان وزارت بهداشت 
می گویند آرام آرام این بحران در حال رسیدن 
به بیمارستان های دولتی نیز است چراکه آن ها 
هم بخش بزرگــی از درآمد خــود را از همین 
جراحی های غیر اورژانسی تامین می کردند و 
مابقی را از دولت می گرفتند... در این گزارش، 
صحبت ها و آمارهای چند نفر از مســئولان را 

مرور می کنیم تا ماجرا دستتان بیاید.

  خالی شدن 70 درصد تخت ها
بخش هایی از صحبت های »کوروش شمیمی« 
رئیس هیات مدیره انجمن بیمارســتان های 

خصوصی کشور:
1  تلاش مسئولان بیمارستان های خصوصی 
این است که در این شــرایط به نوعی مدیریت 
کنند که به جای ۴00 نفر، 50 نفر تعدیل شوند اما 
همه بیمارستان های خصوصی یعنی حدود ۳00 
بیمارستان در کشور که 58 بیمارستان آن در 

تهران است، دچار بحران مالی هستند.

2  در همین تهران حدود 6 بیمارستان در حال 
سقوط کامل و ورشکســتگی هستند و با ادامه 
این روند بقیه بیمارستان ها هم به این وضعیت 
می رســند. با این حال هنوز بیمارستان های 
خصوصی جان سختی می کنند و شاید در سطح 
کشــور کمتر از ۱0 درصد نیرو ها تعدیل شده 
باشند. البته بیمارستان آتیه مشکلات زیادی 
داشت و حدود 50 درصد نیرو های خود را تعدیل 
کرد، بیمارستان های دیگر سعی کردند مدیریت 

کنند. ادامه در صفحه 0۳

آغاز دوران 
خواهر کوچیکه
به نظر می رسد در آستانه 

آغاز دوره جدیدی در 
کره شمالی هستیم 

چند روزی اســت که برخی از رسانه های شــرق آسیا، از 
وخامت حال کیم جونگ اون، رهبر کره شــمالی صحبت 
می کنند. البته در حال حاضر مهم ترین سوال رسانه ها قبل از 
سلامتی اون، این بوده که او اساسا در کجای این جهان قرار 
دارد. ما هم در صفحه 16 گزارشی داریم از همه احتمالات 
و فرضیات ممکن اما سوال دیگری هم در این زمینه وجود 
دارد و آن هم مساله جانشینی در این کشور است. کشوری 

که در آن سازوکار دموکراتیک وجود ندارد. 
اصلی ترین گزینه برای جانشــینی کیم جونگ اون، خواهر 
او یعنی کیم یو جونگ است. این احتمال یک بار دیگر هم 
در اکتبر سال 2014 و وقتی برادر، تحت درمان و مراقبت 

پزشکی قرار گرفته بود، مطرح شد. 
او در ابتدای پاییز ســال 1988 یعنی 1367 متولد شــده 
اســت. یو جونگ، جوان ترین دختر کیــم جونگ ایل پدر 
به حســاب می آید که از سال 1994 تا ســال 2011 رهبر 
کره شــمالی بود. با این حال در حال حاضر این خانم، یک 
عضو علی البدل در دفتر سیاسی حزب کارگران کره شمالی 

و معاون کمیته تبلیغات سیاســی این حزب است و از نظر 
مناصب رســمی، چندان جایگاه بلندی ندارد. با این وجود 
گفته شــده که او و برادرش به خاطر سال های تحصیل در 
سوئیس بین سال 1996 تا 2000 رابطه بسیاری خوبی با 
هم دارند. تحصیلات خانم جو یونگ در زمینه مسایل نظامی 
و کامپیوتر است هر چند که در این موارد از کشور بسته ای 
مثل کره شمالی اطلاعات دقیقی به دست نمی آید. همین 
جا درباره زندگی شخصی اش بگوییم که حرف هایی درباره 
ازدواج و بچه داشتن او به گوش می رسد اما نمی توان به دقت 

آن ها اعتماد کرد. 
از خانم یونگ تا سال 2010 نه اطلاعاتی در دست بود و نه 
عکسی تا اینکه در این سال یعنی در 22 از تصویر او رونمایی 
شد اما تصویر او از ســال 2012 و یعنی از تشییع پیکر پدر 
خود به صورت گسترده از رســانه های دولتی کره شمالی 
پخش شد و بعد از آن بود که رفته رفته در کنار برادر دیده 
شد و رســانه ها از او به عنوان یک مقام ارشد رسمی در این 

کشور یاد کردند.

تاثیر این هم نشینی هم در رســانه ها و البته در شخصیت 
رهبر کره شمالی دیده شد چرا که برخی می گویند او معمار 
بازطراحی سیاست های رســانه ای کره شمالی بعد از مرگ 
پدر و البته ساخت یک شخصیت »قهرمان مردمی« برای 
برادرش در دوره رهبری و به طور مثال دوســتی با دنیس 
رادمن، قهرمان بســکتبال آمریکا بوده است. او شخصیت 
جدیدی برای خود هم ســاخت وقتی که در ســال 2018 
به عنوان اولین مقام کره شــمالی بعد از جنگ کره در کره 
جنوبی و در مراسم افتتاحیه المپیک زمستانی حاضر شد. 

قدرت او البته از سال 2017 به شــدت افزایش پیدا کرد. 
یعنی از همان سالی که به عنوان جانشین عمه خود انتخاب 
شد و البته از همان سالی که در لیست تحریم دولت آمریکا 

قرار گرفت. 
از این روست که این امید وجود دارد که با این سطح از قدرت 
و البته دید بازتر نسبت به جهان، کیم یو جونگ بتواند کره 
شــمالی را به کشــوری تبدیل کند که دیگر مانند یک دژ 

آهنین در شرق آسیا به نظر نرسد.  صفحه 16 را بخوانید

 نه میراژ بخرید
 نه آی10 و پیکانتو

 نگاهی به نسخه 2014 اوپل کورسا 
 که با قیمت 27۵ میلیون تومان 

قابل خریداری است و ابعاد و 
عملکردی شبیه   خودروهای 

فولکس دارد صفحه 05

بورس به کجا خواهد رفت؟
از شکوه صعود تا دلهره سقوط؛ بررسی تمام سناریو ها درباره بازار سرمایه  صفحه 06

وقتی یک مسیحی رمضان را 
تبریک می گوید

پست متفاوت نادین ناصب، فضای مجازی جهان 
عرب را به خود مشغول کرد

تونل تاریک قیمت  خودرو 
خودروسازان به شکل منطقی خواستار 

آزادسازی قیمت خودرو هستند   صفحه 03 را بخوانید
تتلو برای همیشه  از 

اینستاگرام اخراج شد   صفحه 03 
ثمره هنجارشکنی دوباره امیرحسین مقصودلو

ببخشید حواسم نبود، 
گفتید کرونا کی رسید؟ صفحه 06

کاهش 80درصدی تعداد معاملات و کاهش 
1.2درصدی قیمت ها در بازار مسکن
تحقق رویای 23ساله

نقد و بررسی بازسازی قسمت هفتم از 
مجموعه »آخرین فانتزی«  صفحه 11 را بخوانید

 درگذشت روحانی متنفذ 
و خوشنام قم  صفحه 02 را بخوانید

آیت الله امینی در 94 سالگی درگذشت

فارس نوشت: سرمربی ســابق تیم ملی والیبال ایران گفت: به 
اتفاقاتی که در مسیر فسخ قراردادم افتاد مشکوک هستم.

ایگور کولاکوویچ در گفت وگویی با یــک برنامه تلویزیونی در 
شبکه ورزش درمورد فســخ قراردادش با فدراسیون والیبال 
ایران اظهار داشــت: به اتفاقی که در مســیر فسخ قراردادم با 
فدراســیون والیبال ایران افتاد کمی مشکوک هستم، چون 

تعاملی با من نشد و فقط گفتند قرارداد باید فسخ شود.
وی ادامه داد: همانطور که در خبرها اعلام شده است من تنها 
مربی هستم که تیمم را به المپیک بردم، اما روی نیمکت تیم 
ملی حضور نخواهم داشــت. فدراســیون باید این موضوع را 

توضیح دهد که دقیقاً چه اتفاقاتی رخ داد.
سرمربی سابق تیم ملی والیبال ایران خاطرنشان کرد: من تنها 
چیزی که به من گفته شده را می توانم اعلام کنم. به من گفتند 
که اصلی ترین دلیل برای فســخ قرارداد با من، شیوع ویروس 
کرونا است. توضیحات بیشتری به من داده نشد و فقط به من 

گفتند که می خواهند قراردادم را فسخ کنند.
کولاکوویچ درخصوص اینکه آیا نمی توانســت همچون سایر 
مربیان مدتی در یک تیم باشگاهی فعالیت می کرد و سپس به 
تیم ملی می آمد، گفت: آرزوی من این بود که کارم را با حضور 
در المپیک و کسب مدال همراه با تیم ملی ایران خاتمه دهم. 
پیش از این کســی با من صحبت نکرده بود که چه اتفاقاتی 
افتاده اســت و فقط گفتند که می خواهند قراردادم را فســخ 

کنند.
وی با بیــان اینکه نبایــد از خودم تعریف کنــم، عنوان کرد: 
اطرافیان من و مسئولان فدراسیون می توانند درمورد عملکرد 
من اظهارنظر کنند. من همکاری خوبی با فدراســیون ایران 
داشتم. بدون شــک هیچ چیزی نمی تواند احساس خوب من 

نسبت به ایران را از بین ببرد.
سرمربی سابق تیم ملی والیبال ایران درمورد آینده نیمکت تیم 
ملی، تصریح کرد: تنها راه حل منطقی که وجود دارد این است 
که کادر قبلی بمانند و به کار ادامه دهند، چون این نفرات اهل 
تلاش هستند. اگر مربی خارجی بیاید برای آشنایی با بازیکنان 
و شرایط والیبال ایران نیاز به زمان دارد. اعضای کادر فنی من 
آشنایی کامل به شرایط دارند و به نظرم تنها راه حل منطقی 

استفاده از همین نفرات است.
کولاکوویچ درخصوص اینکه گفته می شود فصل آینده در لیگ 
لهستان حضور خواهد داشت، گفت: امیدوارم برای ادامه کارم 
بتوانم با یک تیم لهستانی قرارداد امضا کرده و سال آینده در 

پلاس لیگا باشم.

کولاکوویچ:به روند فسخ 
قراردادم با ایران مشکوکم!

اشتباه بزرگ در 
سخت ترین لحظه

خرده روایت هایی از چهره های ویژه معاصر ایران و 
جهان ، تا آخر بهار - سیزده:  سید حسین نصر  صفحه 04

  عکس یک

 بازارهای کیش بعد از دوره طولانی قرنطینه و با رعایت پروتکل های بهداشتی باز شدند اما همان طور که می بینید خبری از مشتری در آن ها نیست. عکس از حسین تهوری، تسنیم

نادین ناصب نجیم، بازیگر لبنانی روز گذشته با انتشار این تصویر، در 
فضای مجازی جهان عرب، ترند شده است. این در حالی است که او 

پس از 6 سال دیگر سریالی در ماه رمضان امسال ندارد. صفحه 16 

از »هشت« سوخته خطاب 
به »هشت« افسانه ای

در سایت نگار فرهنگی و اجتماعی صفحه 04

  گزارش یک
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پیام تسلیت رهبر انقلاب
 در پی درگذشت آیت الله امینی

آیت الله خامنه ای در پیامی درگذشــت عالم مجاهد و انقلابی مرحوم 
آیت الله آقای حاج شیخ ابراهیم امینی را تسلیت گفتند.

متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

درگذشت عالم مجاهد و پارسا مرحوم آیت الله آقای حاج شیخ ابراهیم 
امینی رضوان الله علیه را بــه حوزه  مبارک قم و فضــلا و علاقه مندان 
و مســتفیدان از آثار قلمی آن مرحوم و به ویژه خاندان مکرّم ایشــان 
تســلیت عرض می کنم. عمر با برکت این عالم بزرگوار یکسره در راه 
علم و کسب و نشر معارف اسلامی و نیز مجاهدت سیاسی و اجتماعی و 
حضور فعال در مناصب رسمی نظام جمهوری اسلامی همچون امامت 
جمعه و عضویت در مجمع تشــخیص مصلحت و مجامع تصمیم گیر 
حوزوی، مصروف گردیده است، همچنان که سلوک فردی ایشان نمونه  
چشم نوازی از پارسایی و پرهیزگاری و بی اعتنایی به جاذبه های مادی 
را مجسم ساخته اســت. رحمت خدا بر این روحانی انقلابی و صادق و 
مجاهد باد. از خداوند متعال مغفرت و رضوان الهی برای ایشان مسألت 

می کنم.
سیدعلی خامنه ای/ ۶ اردیبهشت ۱۳۹۹

 وفات در ۹4 سالگی 
شامگاه جمعه اعلام شد که آیت الله ابراهیم امینی پس از یک دوره بیماری 
در قم به ملکوت اعلی پیوســت. به گزارش ایرنا؛ آیت الله ابراهیم امینی 
نجف آبادی )متولد 13۰۴ش( نایب رئیس اسبق مجلس خبرگان رهبری، 
عضو برجسته جامعه مدرسین قم، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
امام جمعه قم و از شاگردان برجســته آیت الله بروجردی، امام خمینی و 
علامه طباطبایی بوده اســت. وی همچنین عضو شورای بازنگری قانون 
اساسی بوده و در اوایل انقلاب به عنوان نماینده امام خمینی به شهرهای 
نهاوند، هرمزگان، مازندران، همدان و ملایر رفته است. عضویت در شورای 
عالی مجمع جهانی اهل بیت)ع( از دیگر مسئولیت های او به شمار می آمد.

 تشییع پیکر آیت الله امینی در حرم حضرت معصومه
با اینکه اعلام شده بود خاکسپاری آن مرحوم در روز شنبه در حرم مطهر 
حضرت معصومه )س( برگزار خواهد شد اما حجت الاسلام والمسلمین 
سعید امینی درگفت وگو با خبرنگار ایرنا، با اشــاره به گمانه زنی برخی 
رسانه ها و شبکه های اجتماعی در محل خاکسپاری پدرش اضافه کرد: 
تاکنون هیچ نقطه قطعی و دقیقی درحرم مطهر برای دفن وی مشخص 
نشده است. وی ادامه داد: همچنین تاکنون اینکه کدام یک ازمراجع عظام 
تقلید یا علما به پیکر وی اقامه نماز خواهند کرد نیز مشخص نشده است. 
فرزند آیــت الله ابراهیم امینی گفــت: پیکر مطهر عضــو فقید مجلس 
خبرگان رهبری صبح یکشنبه 7 اردیبهشت ماه در حرم مطهر حضرت 

معصومه)س( به خاک سپرده می شود.

پاسخ ایران به مواضع انگلیس و فرانسه  ویژه
 در خصوص پرتاب ماهواره »نور«

سخنگوی وزارت امور خارجه با رد مواضع فرانسه 
و انگلیس در خصوص ماهواره »نور« آن را ناشی 

از استانداردهای دوگانه آنها و پذیرش قلدری 
آمریکا خواند.   سیدعباس موسوی  ضمن غیر 

قابل قبول خواندن مواضع فرانسه و انگلیس در 
خصوص پرتاب »ماهواره نور« گفت: به کارگیری 

فناوری فضایی با اهداف صلح آمیز بخشی از برنامه 
دفاعی و نیز توسعه علمی جمهوری اسلامی ایران 
است و هیچ یک از معاهدات بین المللی ایران را از 

دستیابی و توسعه این فناوری که به پشتوانه تلاش 
کارشناسان و نخبگان ایرانی به دست آمده، منع 
نمی کند. وی تفسیر یکجانبه فرانسه و انگلیس 
از قطعنامه ۲۲۳۱ را قویا رد و تاکید کرد: برنامه 

هسته ای ایران مطابق فتوای مقام معظم رهبری و 
نیز طبق گزارش های آژانس بین المللی اتمی دارای 
مقاصد انحصارا صلح آمیز است و لذا برنامه فضایی 
ایران که دارای اهداف دفاعی است، برای مقاصدی 
غیر از این طراحی نشده است. سخنگوی دستگاه 

دیپلماسی کشورمان اضافه کرد: در حالی که 
آمریکا با خروج خود از برجام و تحمیل تحریم های 

غیرقانونی خود علیه ایران هر روز و هر لحظه بند 
بند قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت ملل متحد را 

نقض می کند، عدم برخورد کشورهای اروپایی با 
آمریکا و خودداری از محکوم کردن آن کشور، 

جای تعجب دارد و حاکی از برخوردهای دوگانه و 
تن دادن به قلدرمنشی آمریکا در صحنه جهانی 

است.  این دیپلمات کشورمان  همچنین اظهار کرد: 
فرانسه و انگلیس در حالی نسبت به امنیت منطقه 

ابراز نگرانی می کنند که خود سابقه ای طولانی از 
حضور تنش آفرین در منطقه داشته و سیاست های 

ثبات زدای آنها مانع مهمی در بازگشت امنیت و 
ثبات منطقه است.

ریابکوف: روسیه نگران تهدیدهای آمریکا 
علیه ایران است

معاون وزیر امور خارجه روسیه در پی توئیت 
اخیر رئیس جمهور آمریکا علیه قایق های سپاه 

خواستار خویشتنداری دو طرف شد. سرگئی 
ریابکوف،معاون وزیر امور خارجه روسیه پس از 
توئیت اخیر دونالد ترامپ رئیس جمهور آمریکا 

درباره فعالیت قایق های سپاه گفت که روسیه 
درباره تهدیدهای آمریکا علیه ایران در بحبوحه 

تنش های خلیج  فارس نگران است و از هر دو 
طرف می خواهد که خویشتنداری کنند. ریابکوف 

همچنین در این راستا بیان کرد که آمریکا به شیوه 
خود و با تهدید ایران به حمله در خلیج فارس، 

حقش برای دفاع از خود را تفسیر می کند. بر اساس 
این گزارش، اظهارات ریابکوف در پی این مطرح 

می شود که چهارشنبه هفته گذشته دونالد ترامپ 
در توئیتی نوشت: به نیروهای دریایی آمریکا 
دستور داده ام که اگر قایق های ایرانی در دریا 

مزاحم کشتی هایمان شدند به تک تکشان شلیک 
و آن ها را نابود کنند.

سی
لما

دیپ

  خبر

رئیس جمهور در جلســه روســای کمیته های تخصصی ستاد ملی 
مقابله با کرونا  گفت: از آنجا که مسئولان کادر درمانی و مراجع عظام 
و روحانیت معظم کشــور دغدغه متقابل حفظ جان و سلامت مردم 
و در عین حال برقــراری یک وضعیت قابل تحمل بــرای بازفعالیت 
مراکز مذهبــی را دارند می تــوان امیدوار بود که در شــرایط بهبود 
شاخص های کنترل بیماری، مراکز مذهبی کشور با تعیین شرایط و 

دستورالعمل هایی باز شوند.
دقیقا حساســیت ها و دغدغه های مراجع عظام، علما و روحانیت 
معظم طی مدت کنترل بیماری برای مراقبت از جان و سلامتی مردم 
به موازات و به همان میزان حساسیت و دغدغه مسئولان بهداشت و 
درمان بوده است که این موضوع بسیار حائز اهمیت است و جا دارد از 
همکاری و همراهی تمامــی مراجع، علما، روحانیــت، ائمه جمعه 

متولیان هیأت های مذهبی تشکر و سپاسگزاری کنم.
 همکاری و همراهی مردم را در رعایت پروتکل های بهداشتی مایه 
مباهات اســت. اگر همکاری مردم در کنار تمهیدات اتخاذ شــده، 
همچنان تداوم پیدا کند، تا اندازه ای می توانیم نسبت به قطع زنجیره 

شیوع این بیماری امیدوار باشیم.
بر اساس گزارش های ارائه شده با توجه به تمهیدات اتخاذ شده از 
جمله افزایش مراکز آزمایشگاهی، تسریع در ارائه نتایج آن در زمان های 
کوتاه تر و در عین حال با تلاش کادر درمانی کشور و مراقبت هایی که 

انجام شده افراد زیادی توانسته اند به شکل سرپایی درمان شوند.
 با مدیریــت هماهنگ میــان همه بخش هــا و دســتگاه ها و با 
مراقبت های ویژه ای که انجام شــده مســئولان با حضور بهنگام در 
استان ها و شهرستان هایی که آلوده می شــدند و با مراقبت و ایجاد 
محدودیت ها توانسته اند از اوج گیری بیماری جلوگیری کرده و سریعا 

وضعیت را به سمت شرایط با ثبات هدایت کنند.
 اقدامات انجام شده و ارزیابی ها نشان می دهد که به رغم آنکه در 
مســیر کنترل بیماری قرار داریم اما اگر چنانچه ســطح هشدارها و 
هوشیاری مردم کاهش یابد، خدای ناکرده ممکن است بیماری اوج 
بگیرد و در این شرایط ناگزیر به احیای مجدد محدودیت ها باشیم که 
البته امیدواریم مردم عزیز کماکان هشدارها را جدی بگیرند و جز برای 
امور ضروری زندگی از منزل خارج نشــوند و به مسئولان در کنترل 
بیماری تا رسیدن به یک وضعیت با ثبات و قابل اطمینان کمک کنند.

 بدون تردید مسیر مقابله و کنترل این بیماری را بدون همراهی 
مردم نمی توان طی کرد.

 در عین حال براساس گزارش های  ارائه شده، کمیته های ستاد ملی 
موظف شدند که روند آغاز فعالیت در هر شهرستان و استان را با بررسی 
آمارها و شــاخص های شــیوع بیماری و وضعیت کنترل آن با رعایت 
شرایط خاص و پروتکل های مشــخص اعلام کنند و البته این موضوع 

بستگی تام و تمام به میزان ابتلا، بستری و فوتی های هر استانی دارد.

روحانی:اگربیماریاوجبگیرد
ناگزیربهاحیایمجددمحدودیتهاهستیم

ربیعی: هیچ استانی در وضعیت قرمز نیست اما وضعیت عادی هم نیست

  عکس نوشت

تصویری از مرحوم آیت الله امینی در کنار صندلی خالی مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی در مجلس 
خبرگان رهبری. عکس از سروش سید جمالی، باشگاه خبرنگاران جوان.

پیروز حناچی و کمی دورتر علی ربیعی در جلسه ساماندهی تسهیلات حمایتی برای اقشار آسیب پذیر از 
کرونا که روز شنبه به ریاست اسحاق جهانگیری در ساختمان کوثر نهاد ریاست جمهوری برگزار شد. 

عکس از مرضیه موسوی، ایرنا.

علیرضا معزی در توئیتی نوشت: رمضان امسال نیز سنت رئیس جمهور در میزبانی از گروه های 
مختلف شهروندان ادامه یافته اما به دلیل کرونا، ناگزیر از میزبانی میهمانانی کم شمارتر در 

نشست های گفت و شنود رئیس جمهور و حذف ضیافت افطار بوده ایم. در نخستین روز، روحانی با فعالان 
اقتصادی به گفت وگو نشست. عکس از نهاد ریاست جمهوری. 

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

هشدار سیاسی کم سابقه واعظی: جریانی نباید تلاش کند که 
مردم اشتباه کرده اند؛ محمود واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهوری 
یادداشتی در روزنامه ایران نوشت: در این روزهای سخت لازم است 
مبانی و روش های سیاست ورزی تغییر کند. جریانی که در انتخابات 
موفق نمی شــود نباید تمام هم  و غم خود را مصروف این کند که به 
مردم ثابت کند اشتباه انتخاب کرده اند. برخی از مخالفان سنتی به 
بهانه های مختلف و به نام انتقاد، عملیــات روانی و تخریب دولت را 
همچنــان ادامه می دهنــد، همــواره یکی از سیاســت های دولت 
شفاف سازی و توضیح به افکار عمومی برای رفع شبهات و ابهامات به 
وجود آمده در افکار عمومی است و این پاسخگویی البته نه صرفاً برای 
دفاع از دولت یا مقابله با جنگ روانی علیه دولت که با هدف دفاع از 
حق و صیانت از اعتماد عمومی انجام می شــود. با این حال ســؤال 
اساسی این است که در بحبوحه نبرد همه جانبه کشور در دو جبهه 
دشوار تحریم و کرونا، چرا باید بخشی از تمرکز و قوای دستگاه های 
اجرایی، به جای اولویت های کشــور، صرف رفع شــبهه و مقابله با 
تشویش اذهان عمومی شود؟ آیا وقت آن نشده که همه ما که در این 
کشور فعالیت سیاسی می کنیم یا مشغول خدمت در مسئولیت های 
رسمی هستیم، علایق و منافع شخصی و حزبی خود را کنار بگذاریم 
و به نام ایران و منافع ملی در کنار یکدیگر بایستیم؟ گروه های معاند 
خارج از کشور با کمک برخی کشورها از طریق رسانه های خود جنگ 
روانی تمام عیار علیــه ایران راه انداخته اند، آنهــا مأموریت دارند به 
روش های مختلف در هر مقطع روی موضوعاتی تبلیغ کنند تا مردم 
را نســبت به نظام و مســئولان و کارآمدی دســتگاه های اجرایی 
بی اعتماد سازند.  در این روزهای سخت لازم است مبانی و روش های 
سیاســت ورزی تغییر کند. جریانی که در انتخابات موفق نمی شود، 
نباید تمام هم  وغم خود را مصروف این کنــد که به مردم ثابت کند 
اشــتباه انتخاب کرده اند. در رقابت های سیاسی ســطح معقولی از 
بگومگوها میان جناح های مختلف تا زمانی که به امنیت و منافع ملی 
ضربه نزنند، پذیرفتنی است. اما در شرایطی که کشور درگیر بحرانی 
عالم گیر است که سلامت یکایک شهروندان کشور را تهدید می کند، 
مردم تحت هیچ شرایطی، انشقاق، چند دستگی و دعاوی مرسوم را 

از نیروهای سیاسی نمی پذیرند.
مردم تحت هیچ شرایطی، انشقاق، چند دستگی و دعاوی مرسوم را از 
نیروهای سیاسی نمی پذیرند. مردم بحق این انتظار را دارند که دغدغه 
همه نیروهای سیاسی حفظ جان و ســلامت آنها باشد و از همین رو، 
آنهایی که امروز بر طبل سیاســی بازی و تخریب و تخطئه می کوبند، 
عکس خواســت و ســلیقه مردم گام برمی دارند. بنده به عنوان عضو 
کوچکی از دولت، صراحتا به مردم و همه جناح های سیاســی عرض 
می کنم که موفقیت در کنترل بیمــاری کرونا، فقط در کارنامه دولت 
تدبیرو امید ثبت نمی شود و موفقیت همه ارگان های نظام و مردم است. 
جریان هایی که دغدغه انتخابات سال آینده را دارند هم مطمئن باشند، 
راه انتخابات پرشکوهی که کشور را از خطرات و بلایای آتی بیمه کند، 
قطعا از میدان مبارزه ای می گذرد که کشــور امروز درگیر آن است. 
امروز اگر با یکپارچگی بتوانیم بر ویروس کرونا غلبه کنیم و بحران را با 
کمترین هزینه و بهترین شکل پشت سر بگذاریم، فردا شاهد مشارکت 
حداکثری مردم در انتخابات خواهیم بود اما امروز اگر نتوانیم آنطور که 
مردم انتظار دارند، از سلامت و معیشت شان حفاظت کنیم، نتیجه اش 

تضعیف اعتماد عمومی و ناامیدی آنها از آینده خواهد بود.

روایت یورونیــوز از کمک بنزینی به ونزوئــلا؛ دولت ونزوئلا 
همزمان با افزایش فشارهای آمریکا بر این کشور از ایران برای تولید 
بنزین درخواســت کمک کرده اســت. یک فروند هواپیمای شرکت 
هواپیمایی ماهان روز پنجشنبه مواد شیمیایی مورد نیاز برای تولید 
بنزین را از ایران به ونزوئــلا منتقل کرد. به گفتــه دو منبع آگاه که 
نخواستند نامشان فاش شــود این دومین پروازی بود که هواپیمایی 
ماهان در همین راستا به ونزوئلا انجام داد. بنا به اعلام یکی از این دو 
منبع آگاه قرار است طی روزهای آینده 1۴ پرواز دیگر از ایران به ونزوئلا 
انجام شود. ایران قصد دارد شــماری از متخصصان خود را نیز با این 
پروازها به ونزوئلا اعزام کند. ونزوئلا که دارای بزرگ ترین ذخیره نفت 
در جهان است به دلیل تحریک های آمریکا برای تولید بنزین با مشکل 
روبه رو شده است. رانندگان خودروها در ونزوئلا طی هفته های گذشته 
برای دریافت بنزین روزها در صف پمپ بنزین ها انتظار کشیدند. این 
در حالی است که ونزوئلا به دلیل شیوع ویروس جدید کرونا قرنطینه 
سراسری را به اجرا گذاشته اســت. معضل کمبود بنزین اکنون پمپ 
بنزین های کاراکاس، پایتخت ونزوئلا را نیز تحت تاثیر قرار داده است. 
کاراکاس تاکنون با وجود کمبود بنزین در دیگر مناطق ونزوئلا با این 
مشکل روبه رو نشده بود. پروازهای شرکت هواپیمایی ماهان در حالی 
در فرودگاهــی در ایالت فالکون در شــمال غربــی ونزوئلا بر زمین 
می نشینند که دولت نیکلاس مادورو، رئیس جمهوری ونزوئلا به دلیل 
شیوع بیماری همه گیر »کووید 19« محدودیت های گسترده ای برای 

انجام پروازها به اجرا گذاشته است.

یک میلیون تومان باید بلاعوض می بود نه وام؛ شــهاب الدین 
بی مقدار، نماینده تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس دهم در خصوص 
مبتلایان به ویروس کرونا در حوزه انتخابیه خود اظهار کرد: رؤسای 
دانشگاه های علوم پزشکی از شمار مبتلایان اطلاعاتی به ما نمی دهند. 
آمار را از صدا و ســیما دنبال می کنیم اما جزئیــات در اختیار ما قرار 
نمی گیرد. وی افزود: براساس شواهد میدانی و با توجه به اینکه تعداد 
تستی که در کشور انجام می شــود کم  است، شناسایی هم به همین 
میزان کم اســت یعنی بســیاری از افرادی که به این بیماری دچار 
شده اند، از دیگران مخفی می کنند. وی ادامه داد: متاسفانه برخی از 
افــراد پروتکل های بهداشــتی و فاصله گذاری اجتماعــی را رعایت 
نمی کنند کــه هفته آینده مشــخص می شــود در اجــرای طرح 
فاصله گذاری اجتماعی تا چه حد موفق عمل کرده ایم. این سیاستمدار 
اصلاح طلب درباره کمک معیشتی دولت نیز گفت: در سایر کشورها 
بدون هیچ گونه توضیح و شــعار اضافه ای، دو هزار دلار به شهروندان 
پرداخت شده در حالی که در کشور ما یک میلیون تومان وام را چنان 
در بوق و کرنا کرده اند که هــر زمانی تلویزیون را روشــن می کنیم 
مسئولان در حال ارائه توضیحات درباره این وام هستند. بی مقدار ادامه 
داد: گرچه این یک  میلیون به صورت وام اســت و از مردم پس گرفته 
می شود اما برای بســیاری از خانواده ها غنیمت است؛ در کل انتظار 
می رفت که این تســهیلات به صورت بلاعوض در اختیار مردم قرار 

می گرفت. )ایلنا(

توئیت شمخانی درباره مخالفت IMF با درخواست وام ایران؛ 
دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: مخالفت آمریکا با درخواست وام 
ایران از صندوق بین المللی پول، نقض »قاعده آمره حق بر سلامتی« 

است. علی شمخانی، دبیر شورای عالی امنیت ملی در توئیتی نوشت: 
مخالفت آمریکا با درخواست وام ایران از صندوق بین المللی پول، نقض 
»قاعده آمره حق بر سلامتی« اســت.دولت های ثالث دو تعهد دارند؛ 
قطع همکاری با دولت ناقض و اقدام برای رفع وضعیت غیرقانونی. اروپا 
چون همیشه فقط ابراز تاسف کرد! او این توئیت را با هشتگ باید قوی 

باشیم، منتشر کرد. )خبرآنلاین(

وقتی نمایندگان می دانند شــورای نگهبان یک طرح را رد 
می کند چرا اصرار به بررســی آن دارند؟ حجت الاسلام موسی 
قربانی، نماینده ادوار مجلس که سابقه حضور در جایگاه معاونت امور 
تنقیح قوانین مجلس را نیز دارد، با اشــاره به حواشی به وجود آمده 
پیرامون طرح دو فوریتی اصلاح قانون انتخابات مجلس گفت: شورای 
نگهبان برای خود جایگاهی دارد که تقریبا سال هاست موضع نسبتا 
ثابتی دارد و مواضع آنها برای همه مشخص شده است. وی ادامه داد: 
موضوع این است که نمایندگان مجلس در بسیاری موارد می دانند که 
طرح ها و لوایح مصوب آنها توسط شورای نگهبان رد می شود اما اصرار 
دارند که زمان زیادی را برای بررسی برخی مسائل صرف کنند. معاون 
اســبق تنقیح قوانیــن مجلس تاکید کــرد: این موضــوع از جمله 
چالش های قانونگذاری در ایران است؛ نمایندگان مجلس در بسیاری 
اوقات »آب در هاون می کوبند«. این مسئله فقط مختص مجلس دهم 
هم نیست و همه 1۰ دوره مجالس به نوعی درگیر این موضوع بودند. 
قربانی خاطرنشان کرد: مثال مشــخص این مسئله، بررسی استانی 
شدن انتخابات است که تاکنون چهار دوره مجلس آن را تصویب کرده 
و شورای نگهبان هم آن را رد کرده اما باز نمایندگان مجلس می آیند 
و درباره آن طرح می دهند. فردا روز، این نمایندگان باید جوابگو باشند 
که وقت مملکت را چطــور تلف کردند. وی افــزود: وقتی می دانند 
شورای نگهبان چیزی را رد می کند )که می دانند( یا باید بنای خود را 
بگذارند که آن را به مجمع تشخیص مصلحت نظام بفرستند یا اینکه 
اصلا وارد بحث و طرح آن نشوند. این نماینده ادوار مجلس خطاب به 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی گفت: چه کسی می خواهد جواب 
حقوقی را که برای این کارها گرفتید و زمانی که از مملکت تلف کردید 
بدهد؟ ببنید چند ساعت روی موضوع طرح اصلاح قانون انتخابات کار 
کردید و نهایتا هم کنار گذاشته شد. قربانی تصریح کرد: حالا هم اگر 
قرار است چیزی خلاف رویه شورای نگهبان تصویب شود باید آن را 
متوقف کرد چون به هرحال قانون اساســی اختیاراتی به شــورای 
نگهبان داده و نمی توان کاری کرد. نظارت بر انتخابات و تفسیر قانون 
اساسی از اختیارات شــورای نگهبان اســت و و آنها هم می گویند 
برداشت ما از قانون چنین چیزی است و این دعواهای بین مجلس و 
شورای نگهبان از زمان امام تاکنون وجود داشته است. معاون اسبق 
تنقیح قوانین مجلس تاکید کرد: اگر نمایندگان می دانند شــورای 
نگهبان مصوبه ای را رد می کند یا نباید به بررسی آن بپردازند و وقت 
کشور را بگیرند یا روی حرفشان بایستند و آن را به مجمع تشخیص 
مصلحت نظام بفرستند. اینکه شورای نگهبان مصوبه ای را رد کند و 
مجلس آن را کنار بگذارد خیانت به مملکت است. وی افزود: مسئله 
این است که نمایندگان مجلس نظرات شورای نگهبان را می دانند اما 
باز کار خودشان را می کنند. به جرات می توانم بگویم بیش از نصف 
وقت مجلــس در 1۰ دوره صــرف مصوبه هایی شــده کــه از اول 

می دانستند به جایی نمی رسد. )خبرآنلاین(

از هشدار واعظی به مخالفان دولت تا تحلیل قربانی از اختلاف مجلس و شورای نگهبان

سخنگوی دولت گفت: کرونا در مسیر مدیریت 
شده است، هیچ استانی در وضعیت قرمز نیست 
اما وضعیت عادی هم نیست چراکه ویروس از 

بین نرفته است.
دولت هم بابت کارگران غیر رســمی نگران 
اســت. فکــر می کنیــم بخشــی از کارگران 
غیررسمی در بازگشایی اول مشاغل کم ریسک 
بر خواهند گشت و از بیکاران کاسته می شود. 
وزارت کار و رفاه اجتماعی مسئول شده تا این 
دســته از افــراد را در زیر چتر قرار دهد. ســه 
میلیون نفری که شناسایی کردیم افرادی بودند 

که در هیچ بانکی حضور نداشتند.
 دلشــوره و دل  نگرانی ما از آن دســته از 
افرادی است که در مشــاغل رسمی نبودند و 
شغل شان را از دســت دادند؛ ما حمایت مان را 

ادامه می دهیم.
 آثار میان مدت و درازمدت تعطیلی مشاغل 
بر اثر کرونا را در نظر گرفتیم. در سناریو جاری 
که داریم دنبال می کنیم تاکنون نزدیک به 800 
هزار نفر به بیمه های بیــکاری مراجعه کردند. 
مشاغل پرریســک همچنان تعطیل می مانند. 
مشــاغل نیمه ریســک به ســمت بازگشایی 

می روند و مشــاغل کم ریســک هم اکنون باز 
هستند.

 یکی از سیاست ها حفظ اشتغال با وام ها بود. 
این وام ها به نحوی طراحی شدند که مشکلات 
را برطرف کنند. بیکار ننشستیم؛ فکر می کنیم 
کرونا ادامه دارد و بدبینانه ترین ســناریوها را 

بررسی کردیم.
 بر اساس آخرین گزارشات، از لحاظ تعداد 
بســتری و فوتی ها در مرحله مدیریت شده ای 
هستیم. حتی برخی دوســتان تعبیر مدیریت 
خوب و بســیار خوب را به کار بردند. نسبت به 
دوران اوج بیماری به نصف رسیدیم. این نکته 
حائز اهمیت اســت که هنوز بیماری در کشور 
وجود دارد. تا موقعی که ویروس در کشور است 
و دارو کشف نشــده باید اقدامات لازم را انجام 
دهیم. کرونا در مسیر مدیریت شده است، هیچ 
استانی در وضعیت قرمز نیســت اما  وضعیت 
عادی هم نیســت چراکه ویروس از بین نرفته 

است.
 کماکان درخواست مان این است که برای 
موارد ضروری بیرون بروند. اطراق در پارک ها 
ممنوع بود اما دیروز عــده ای در پارک ها رو در 

روی هم نشســتند. ما ناگزیر هستیم در برخی 
تصمیمات تجدیدنظر کنیم. اگــر پروتکل ها 
انجام نشــود حتی تصمیمات ســختگیرانه و 

جرایم هم در نظر گرفته شده است.
 متاسفانه مجددا در میانه راه مبارزه با کرونا 
که همه مردم دنیا باید با هم اتحاد داشته باشند، 
شاهد اظهارنظراتی هستیم. ما معتقدیم اولا در 
منطقه باید به ســمت صلح حرکت کنیم که 
بتوانیم با کرونا مقابله کنیــم، دنیا نیاز به یک 
امنیت فیزیکی و امنیت روانی دارد که بتواند از 

این بحران عبور کند.
متاســفانه آمریکایی ها کمــاکان فرافکنی 
می کنند و ما هم می دانیم با شرایط سختی که 
پس از شیوع ویروس کرونا در آمریکا به وجود 
آمده است قطعا دولت آمریکا به خصوص رئیس 
جمهوری این کشور برای منحرف کردن افکار 
عمومی از  اقدامات ناموفق خــود در مبارزه با 
کووید ١٩ و همینطور فرار از مســئولیت های 

بین المللی خود، چاره ای جز فرافکنی ندارد.
 آمریکا جمهوری اســلامی ایران را به دلیل 
انجام یک عمل مرسوم که کمترین مغایرتی با 
مقررات حقوقی و بین المللی نــدارد به نقض 

قطعنامــه متهم می کند. تردیــدی نداریم که 
آمریکا در اثبات این اتهام شکست خواهد خورد.

جمهوری اســلامی ایران پیشــرفت های 
تکنولوژیک نظامی و غیرنظامی که منطبق با 
حقــوق بین الملــل و قوانیــن جــاری بین 
کشورهاست را حق لاینفک و مصالحه ناپذیر 
خود می داند. این نوع تهدیدها از طرف کشوری 
که به تهدید شماره یک امنیت جهانی تبدیل 
شده و در اعمال تبعیض قوانین سرآمدی خود 
را اثبات کرده، کوچک ترین تاثیری در اراده ما 

برای ادامه مسیر قانونی مان نخواهد داشت.
 به کشورهای اروپایی نیز توصیه می کنیم از 
سال های گذشته درس بگیرند تا باج دهی به این 
زورگو را هرچــه زودتر خاتمه دهیــم. در این 
صورت جهان در میانه عبور از کرونا و حتی پسا 

کرونا امنیت بیشتری خواهد داشت.
 ما هیچ  فعالیتی مغایر با قوانین و قطعنامه ها 

صورت ندادیم و این را حق خود می دانیم.
 متأســفانه در میانه مبارزه با کرونا که تمام 
دنیا باید با هم متحد باشند اعتقاد داریم ما ابتدا 
باید در منطقه خود به سمت صلح حرکت کنیم 

تا بتوانیم با کرونا مقابله کنیم.

ایران تحرکات آمریکایی ها
 را زیر نظر دارد

آغازگر هیچ درگیری در منطقه نخواهیم بود
رئیس جمهوری اســلامی ایران و امیر قطر با اشــاره به 
ضرورت تلاش و همکاری همه کشورها در راستای تامین 
ثبات و امنیت منطقه در زمینه فعالیت های دو کشور در 
این زمینه گفت وگو و تبادل نظر کردند. حسن روحانی 
روز شنبه در تماس تلفنی »شیخ تمیم بن حمد آل ثانی« 
امیر قطر با وی، ضمن تبریک فرارسیدن حلول ماه مبارک 
رمضان به دولت و ملت مســلمان قطر و همه مسلمانان 
جهان ابراز امیدواری کرد که این ماه برای امت اســلام 
برکات و خیرات فراوانی به همراه داشــته باشد. روحانی 
و امیر قطر روابط و همکاری های تهران- دوحه را مثبت 
و روبه توسعه ارزیابی و بر ضرورت تقویت و تحکیم همه 
جانبه مناسبات دو کشــور تاکید کردند. رئیس جمهور 
کشورمان با اشــاره به تحرکات اخیر آمریکا در منطقه 
اظهار داشت: جمهوری اسلامی ایران فعالیت و تحرکات 
آمریکایی ها را با دقت زیر نظر داشته و آن را دنبال می کند 
اما هرگز آغازگر هیچ درگیری و تنش در منطقه نخواهد 
بود.      شیخ تمیم بن حمد آل ثانی نیز در این گفت وگوی 
تلفنی با تبریک فرارسیدن ماه مبارک رمضان به دولت و 
ملت ایران، برضرورت تلاش همه کشورها برای جلوگیری 

از تنش آفرینی در منطقه تاکید کرد.
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تتلو برای همیشه
 از اینستاگرام رفت؟

هنجارشکنی دوباره امیرحسین مقصودلو باز هم به 
قیمت از دست رفتن صفحه اینستاگرامش تمام شد

خب تتلو از آن آدم هایی اســت که دیگر انتظار داریم هر کاری ازشان سر 
بزند یا هر حرفی را بگویند و ما فقط به خاطر انبوه دنبال کنندگانشــان در 
شبکه های مجازی افسوس بخوریم اما این بار او حرف هایی زد که چهره های 
مختلفی کمر به گزارش کردن و بستن صفحه اینستاگرامش بستند و در 
نهایت موفق هم شــدند. در این بین نقش بعضی از فمنیست های توئیتر و 
همسر ســروش هیچ کس، خواننده معروف رپ در بسته شدن صفحه تتلو 

خیلی پررنگ بود.
دلیل اینکه این بار دیگر کســی دلش برای تتلو نسوخت و حرف از این نزد 
که به جای برخورد تند باید با او به عنوان یک بیمار برخورد کرد، اتفاقاتی 
بود که طی چند روز گذشته در صفحه اینســتاگرامش افتاد و جناب تتلو 
بدون هیچ تعارفی اعلام کرد که می خواهد حرمسرا داشته باشد آن هم با 
دخترانی زیر سن قانونی. پافشاری او بر این ماجرا و حتی معرفی چند نفر به 
عنوان واسطه برای مراجعه داوطلبان باعث شد که صدای خیلی ها دربیاید.

یکی از آنها سروش هیچ کس بود که از مردم خواست حتی برای کنجکاوی 
هم شده صفحه او را در شــبکه های اجتماعی دنبال نکنند و بعد هم بابت 
کمک برای نقشــش در ورود تتلو به دنیای خوانندگی معذرت خواســت. 
طبیعتا تتلو هم با تندترین و توهین آمیزتریــن الفاظ جوابش را داد و کم 
کم پای همسر هیچ کس هم به ماجرا باز شد اما او مانند هیچ کس سکوت 
نکرد و پروژه گزارش و مسدودســازی صفحه اینستاگرام تتلو را با نوشتن 
یک گزارش به زبان انگلیسی در تمام شبکه های اجتماعی و مخاطب قرار 
دادن »اینستاگرام« کلید زد، خیلی از کاربران هم به او پیوستند و گزارشش 
را بازنشر کردند، دست آخر صفحه تتلو با بیشتر از 4 میلیون دنبال کننده 
مسدود شد اما این برای کســانی که از دســت او عصبانی بوده و هستند 
کافی نبود و عده ای از آنها دنبال این هستند که تتلو را به دادگاه بکشانند. 
استدلال آنها این اســت که می توان با شکایت از تتلو به دادگاه های ترکیه 
برایش محکومت قضایی گرفت، برای این کار هم فضایی مثل گلریزان در 
توئیتر راه افتاده و بعضی از کسانی که تعداد دنبال کننده های زیادی دارند 
شــروع کرده اند به داوطلب شــدن برای کمک مالی به کمپین دادگاهی 

کردن تتلو! 
 مسدود باسابقه

این اولین بار نیست که صفحه تتلو در اینستاگرام مسدود می شود. یک بار 
هم حوالی آبان سال گذشته تتلو به سیم آخر زد و شروع کرد فحاشی کردن 
به زنان، هر چقدر هم به او اعتراض شد واکنش بدتری نشان داد تا جایی که 
موج بزرگی برای ریپورت کردنش راه افتاد و صفحه اش که آن موقع نزدیک 
به هفت میلیون دنبال کننده داشت بسته شد. او مدتی بعد یک صفحه جدید 
ساخت و این بار ســعی کرد عاقلانه تر رفتار کند و توانست بیشتر از نصف 
دنبال کننده های ســابق را برگرداند اما این بار با توجه به اینکه عده زیادی 
در گزارش هایی که داده اند تجربه قبلی را یادآوری کرده اند، ممکن است 

اینستاگرام برای ساختن دوباره صفحه تتلو محدودیت هایی اعمال کند.
اینطور که تتلو در کانال تلگرامش گفته فعلا خبری از صفحه تازه نیست. او 
بدون اشاره به بسته شدن صفحه اش در اینستاگرام، نوشته که دیگر هیچ 
صفحه ای در این شبکه اجتماعی ندارد و به جای آن آدرس صفحه اش در 

یک شبکه اجتماعی دیگر را داده است. 

وز
ق ر

تفا
ا

    حاشیه روز

کرونا کرکره شبکه های ماهواره ای 
پخش فیلم را پایین کشید

اغلب شبکه های ماهواره ای پخش فیلم و سریال به خاطر بحران های 
ناشی از کرونا با مشکلات مختلف روبه رو شده اند

در حالی که صداوسیمای خودمان به دلیل مشکلات و بحران های دوران کرونا 
مجبور شده یکی یکی سریال هایش را ناتمام بگذارد و تولیدات جدید مناسبتی 
هم ندارد خبر می رسد که اوضاع شبکه های ماهواره ای آن طرف آب هم چندان 
 Hope City و GHM  خوب نیست. دو هفته پیش برنامه های شــبکه های
معلق شــد، بعد از مدتی که فرکانس جدیدی برای دیــده برنامه های این دو 
شبکه اعلام نشد، مدیر شــبکه   Hope City که محمدکریمیان برادر رئیس 
سابق شبکه تلویزیونی جم است، با انتشار بیانیه ای اعلام کرده که دیگر قادر به 
ادامه فعالیت نیست. در این بیانیه آمده بود:»از اینکه یک سال مهمان خانه های 
شما بودیم و ما را پذیرفتید سپاســگزاریم. به اطلاع شما می رسانیم که پخش 
این شبکه ها متوقف شده. در طول مدتی که در خدمت شما بودیم هزینه های 
شبکه ها را شخصا و بدون وابستگی به نهاد یا ارگان خاصی پرداخت می کردیم 
و راه سختی را پشت سرگذاشتیم که بتوانیم پخش شبکه ها را ادامه دهیم ولی 
شرایط اقتصادی که به واســطه کرونا پیش آمده ادامه راه را برای ما غیرممکن 
کرده است.«   Vox1و  vox2دو شبکه دیگر که آنها هم مدت زیادی مشغول 
پخش سریال ها و فیلم های خارجی و داخلی بودند اعلام کرده اند دیگر نمی توانند 
به کارشان ادامه دهند آنها هم گفته اند: »متاسفانه با توجه به شرایط پیش آمده 
به دلیل شیوع کرونا و گران شــدن دلار فعلا ناچار به قطع شبکه ها شدیم و در 
تلاشیم به محض فراهم شدن شرایط پرداخت هزینه ها مجدد به خدمت رسانی 

ادامه بدهیم.«
 Iran و MyTV ، Mava Movies ، 30TV  طی چند روز گذشته  پنج شبکه
B Merz و HPTV هم که توسط پروایدر نورت تلکام سرویس دهی می شدند، 
از ماهواره یاهست قطع شده اند. ممکن است با خودتان بگویید این شبکه ها که 
به ظاهر در خارج از ایران فعالیت می کنند چرا باید به مشــکلات ارزی برخورد 
کنند یا کرونا چه تاثیری می تواند در فعالیت آنها داشته باشد، موضوع این است 
که اغلب شبکه های اینچنینی از داخل ایران فعالیت می کنند و از طریق همکاری 
با دفتری که در یکی از کشورهای اطراف دارند به پخش برنامه ها بدون تشریفات 
مربوط به کپی رایت می پردازند، فعالیتی که بارها صدای تولیدکننده های فیلم و 
سریال ایرانی را درآورده است چون به بارها دیده شده که یک فیلم یا سریال در 
حالی که هنوز روی پرده یا در حال فروش در بستر vod  و شبکه خانگی است، 
سر از پخش در این شبکه ها درآورده است، نمونه اش همین فیلم خروج که گفته 
می شد فیلیمو برای خریدنش از اوج  چندین میلیارد هزینه کرد، بلافاصله بعد 
از اکران در فیلیمو و استقبال امیدوارکننده از آن، از سوی شبکه های اینچنینی 
بارها پخش شد.  حالا این اتفاق نه تنها برای تولیدکننده های داخلی خبر خوبی 
است بلکه باعث خوشحالی vod ها هم می شــود. البته گویا vodهای معروف 
مثل فیلیمو برای توقف فعالیت این شبکه ها شروع به باز کردن پرونده در ابعاد 
بین المللی کرده انــد. بعضی از حقوقدان هــا می گویند از آنجا کــه ایران عضو 
كنوانسیون برن نیست یا به عبارتی خودش زیربار کپی رایت نرفته، تولیدکننده 
محصولات صوتی و تصویری داخلی برای پیگیری شکایتشــان از شــبکه هایی 
که دفتری در خارج از کشــور دارند و خارجی محسوب می شــوند باید یک بار 
محصولشان را در کشوری که عضو كنوانسیون برن است نمایش دهند یا توزیع 
vod  کنند و بعد وارد پروسه شکایت از این شبکه ها بشوند. حالا معلوم نیست که

های می خواهند این مســیر را بروند یا نه اما به هر حال باز شدن پرونده قضایی 
در مورد کپی رایت هم عامل تهدید کننده دیگری است که فعالیت این شبکه ها 

را تحت تاثیر قرار می دهد و احتمال پایین آمدن کرکره شان را تقویت می کند.

تونل تاریک 
قیمت

 خودرو 

درحالی که قیمــت پرایــد در بــازار آزاد به مرز 
70 میلیون تومان رســیده، قیمت کارخانه ای این 
خودرو تقریبا نصف این مقدار و حدود 37 میلیون 
تومان اســت. در مورد 206 هم تقریبا این ماجرا 
برقرار اســت . قیمت کارخانه نصــف قیمت بازار 
اســت .  اگرچه در آذرماه ســال 97 اعلام شد که 
خودروســازان می توانند محصولاتشان را معادل 
پنج درصد کمتر از بازار به فروش برسانند و انتظار 
می رفت نوســانات قیمت در بازار هم با این طرح 
کنترل شــود اما از این ایده استقبال نشد. در واقع 
این مجوز هم گره گشــای اختلاف خودروسازان 
و نهادهای نظارتــی نبود. درنهایــت اینکه ایران 
همچنان تنها کشــوری در جهان اســت که برای 
تعیین قیمت نهایی خودرو از شیوه های دستوری 
استفاده می شود. یعنی شکل قضیه اینطوری است 
که یک نهاد بالادســتی که اعضای آن مستقیم یا 
غیرمســتقیم توســط دولت تعیین می شود، باید 
مشخص کنند خودروسازان محصولاتشان را چند 
بفروشــند. حالا این کار در دوره ای توسط شورای 
رقابت انجام می شد، بعد از سال 97 این شورا کنار 
گذاشته شد و این مسئولیت به سازمان حمایت از 
حقوق مصرف کنندگان محول شد. الان هم ستاد 
تنظیم بازار بعد از کلی حاشــیه و حرف و حدیث 
کمیته خــودرو را مســئول این کار کرده اســت. 
خودروسازان و قطعه سازان اما می گویند باید قیمت 
خودرو آزاد شود و همه چیز براساس عرضه و تقاضا 
و وضعیت بازار مشخص شود. این بحث ها در سال 
97 هم مطرح شده بود که خودروسازان می گفتند 
با توجه بــه افزایش قیمــت ارز و اینکه هر خودرو 
تقریبا دوهــزار دلار ارزبــری دارد، باید قیمت  ها 
به روزرسانی شود که کشمکش های مفصلی برای 
تعیین قیمت تعهدات معوق شــده خودروسازان 
شــکل گرفت. الان هم وضعیت همان است؛ زیان 
انباشته خودروسازان و خطر زمین خوردن دوباره 
قطعه سازان. در شرایطی که به روایتی 800هزار نفر 
در این بخش اشتغال دارند و در شرایط فراگیرشدن 
کرونا خطر از دست رفتن شغل این افراد هم اقتصاد 
کشور را تهدید می کند. این درحالی است که تازه 
همین اواخر پارســال خودروسازان موفق شدند از 
محل تجدید ارزیابی بورس از شــمول ماده 141 
قانون تجارت)ورشکســتگی( خارج شوند. حرف 
خودرو سازان الان این اســت، باید قیمت گذاری 

خودرو یکبار برای همیشه آزاد شــود تا دوباره به 
سمت ورشکستگی و پیشی گرفتن زیان و بدهی ها 
نزدیک نشویم. چندروز پیش اعلام شد که مرجع 
تعیین قیمت گذاری از این بــه بعد کمیته خودرو 
است که انجمن خودروسازان و سازمان حمایت و 
وزارت صنعت و سازمان بازرسی کل کشور در آن 
نماینده دارند. در این زمینه گفت و گویی داشتیم 
با آرش محبی نــژاد، دبیر انجمــن صنایع همگن 

قطعه سازی که در ادامه می خوانید. 

آیا تغییر مرجع قیمت گذاری به کمیته خودرو، به 
حل مشکلات صنعت خودروی کشور کمک می کند؟

 ما می گوییم مثل آن شعار معروف سال های انقلاب 
کلا قیمت گذاری دستوری نمی خواهیم ولی مرجع 
قیمت گذاری را عــوض می کننــد. وقتی قیمت 
نهاده ها و مواد اولیه خودرو بالا می رود، چطور انتظار 
دارند قیمت نهایی خودرو تغییر نکند؟ مواد اولیه 
خودرو دو نوع اســت؛ یا وارداتی است که افزایش 
قیمت دلار داشتیم، یا داخلی است که قیمت ها در 
بورس و معادل SOV  خلیج فارس تعیین می شود. 
حالا خودروسازان ما چون عملا خصولتی هستند 
با زیان انباشــه 40 تا 50هزار میلیارد تومانی هم 
باید به تولید ادامه دهند اما اگر خصوصی بودند که 
بلافاصله تولیدشان متوقف می شد. در این شرایط 
قطعه ساز هم به صورت غیرمستقیم آسیب می بیند 
چون هزینه بیشتر از قبل شده اما هنوز قطعه ساز 
مجبور اســت به همان قیمت قبــل قطعه بدهد. 
همین حالا در محاســبه هزینه های قطعه سازان 
دلار را 11هزار تومان در نظر می گیرند در شرایطی 
که دلار در بازار به بالای 16هزار تومان رسیده. الان 
خودرو 10 تا 20درصــد از قیمت نهایی برای خود 
خودروسازان تمام می شــود اما چاره  ای جز تولید 

ندارند با اینکه خلاف اصول اقتصادی است. 
تقاضای بازار و مصرف کنندگان هم کشــش 

افزایش قیمت دارد؟ 
مصرف کنندگان هــم به صورت غیرمســتقیم از 
تعیین دستوری قیمت متضرر می شوند. چون این 
کار دست خودروساز و قطعه ســاز را برای ارتقای 
کیفیت و خلاقیت به خرج دادن می بندد. ما بارها 
نظرســنجی کردیــم و دیدیم اکثر مــردم حاضر 
هستند پول بیشــتری بدهند اما کیفیت بالاتری 
تحویل بگیرند. درفروردین امسال   پژو های 206 

ثبت نامی در دی 97 با قیمت حداکثر 61 میلیون 
تومان تحویل مشتری شــده است و بلافاصله بازار 
خودرو با قیمت هــای 116 تا 120 میلیون تومان 
خریدار این خودرو اســت.  این مابه التفاوت به جز 
دلال ها به جیب چه کســی مــی رود؟ به نظر من 
بزرگترین مشکل صنعت خودروسازی بعد از کرونا 
و تحریم همین مســئله تعیین دستوری قیمت ها 
است که گره آن هم به دست مسئولین باز می شود. 
اگر با ارائه تسهیلات از خودروسازان حمایت 

شود، بهتر نیست؟ 
با قیمت گذاری دســتوری نقدینگی خودروساز و 
سرمایه از دست می رود و این یعنی کاهش تولید. 
با این حال خودروسازان تمایلی به استفاده از این 
تسهیلات ندارند چون اســما سود آن ها 18درصد 
است اما با مســائلی مثل بلوکه شــدن پول، سود 
به 24درصد می رســد. بنابراین هیچ راه حلی جز 
آزادســازی قیمت ها وجود ندارد. الان هزینه های 
قطعه سازان بین 30 تا 60 درصد افزایش پیدا کرده. 
هم به خاطر مسائل ارزبری و هم افزایش قیمت مواد 
اولیه و افزایش دســتمزد و ... بنابراین ما ناگزیریم 
قیمت ها را افزایش بدهیم. البته ما با نظارت کلان 
حاکمیتی مشکلی نداریم اما قیمت گذاری دستوری 
اگر قرار اســت انجام شــود، باید روی همه ارکان 
اعمال شود. یعنی باید قیمت تمام نهاده ها و مواد 
اولیه از مبدا به صورت دســتوری کنترل شود. من 
البته بعید می دانم تولید کننده های مواد اولیه الان 
حاضر باشند محصولاتشــان را به طور مثال نصف 

قیمت های فعلی عرضه کنند. 
اگر افزایش قیمت صورت بگیرد این امیدواری 

وجود دارد که تولید هم رونق پیدا کند؟
از الان نمی توان چنین تضمینــی داد. چون باید 
ببینیم از سوی مقابل اصلا تقاضا در چه حد است. 
در سال های اخیر قدرت خرید مردم به شدت کاهش 
پیدا کرده و الان هم مسئله کرونا را داریم، بنابراین 
نمی دانیم تقاضا تا چه حد است. به طور کلی افزایش 

تولید به صورت دستوری اتفاق نمی افتد. 
 به این سوال خودروســازان بهتر می توانند پاسخ 
بدهند اما از نظر من مشــخص بــود که این طرح 
عملیاتی نیســت. چون هم بخش محــدودی از 
ظرفیت خودروسازان را می شد به این شکل عرضه 
کرد و هم اینکه قیمت ها در بازار مرتب نوسان دارد 

و تعیین قیمت قابل انجام نیست. 

 دبیر انجمن صنایع 
همگن قطعه سازی به هفت 

صبح می گوید، هزینه های 
قطعه سازان خودرو بین 

30 تا 60درصد افزایش پیدا 
کرده است

 خودروسازان خواستار 
آزادسازی قیمت خودرو هستند 

ادامه ازصفحه   اول

3  وقتی در این شــرایط اپیدمی کرونا هم اضافه 
می شود، سیستم درمانی در بیمارستان های خصوصی 
فلج می شود، چون بیمار می ترسد به بیمارستان بیاید، 
بیمار الکتیو و غیر اورژانسی وجود ندارد زیرا مردم از 

اینکه بیرون بیایند و گرفتار شوند، نگران هستند.
4   اکنــون حــدود 70 درصــد تخت هــای 
بیمارســتان های خصوصی مریض ندارد، گفتن این 
حرف ساده ای نیست. هیچ بیمارستانی نمی تواند در 
این شــرایط پول آب، برق، گاز و هزینه های پرسنلی 
را ندهد. یعنی بــا وجودی که بیمار نیســت مخارج 

وجود دارد.
5   برخی بیمارســتان های خصوصی تعدادی از 
بخش های بیمارســتانی را تعطیــل کرده اند اما این 
مسئله هزینه ها را جبران نمی کند و از طرفی به طور 

مداوم با افزایش هزینه اقلام روزمره مواجه هستیم.
6    نامه رئیس سازمان نظام پرستاری را هم دیدم 
که از ما خواســته بود آمار پرســتاران تعدیل شده را 

اعلام کنیم اما هنوز آمار دقیقی نداریم.
7   تا یــک هفتــه بیش حتــی وســایل ایمنی 
مثل ماســک، دســتکش و مواد ضدعفونــی هم به 
بیمارســتان های خصوصی نمی دادنــد و می گفتند 
این وسایل برای بیمارستان های دولتی است. مجبور 
بودیم یک ماسک 250تومانی را 3500تومان، گاهی 
5 هزار یا حتی یک ماسک سه هزار تومانی را 17 هزار 

یا 35 هزار تومان بخریم.
8   وقتی بیماری در تخت آی ســی یو بســتری 
می شود، هزینه وسایل حفاظتی هر پرستار 200 هزار 
تومان می شود و در هر شیفت باید این وسایل عوض 
شود، بنابراین در یک روز بستری و سه شیفت کاری 
فقط 600 هزار تومان هزینه لباس پرستار می شود و 
تعرفه خدمات به بیمار در آی سی یو با خدمات پزشک، 

پرستار و هتلینگ حدود دو میلیون تومان است.

  درآمد بیمارســتان های دولتی هم کاهش 
پیدا کرده

بخش هایی از صحبت های » قاسم جان بابایی« معاون 
درمان وزیر بهداشت را مرور می کنیم:

 بین 55 تا 65 درصد دانشــگاه های علوم پزشکی 
از محــل درآمــد اختصاصی بیمارســتان اســت و 
بیمارســتان ها چرخــه اقتصــادی دانشــگاه ها را 
می چرخانند و 30 تا 50 درصد نیرو های بیمارستان ها 
نه از خزانه دولت، بلکه از درآمد بیمارســتان حقوق 
می گیرند و کاهــش درآمد اختصاصــی در عملکرد 

بیمارستان ها تاثیر می گذارد.
 امیدواریم بــا حمایت دولت درآمــد اختصاصی 
بیمارستان ها جبران شود و به قبل از کرونا بازگردد، بر 
اساس برآورد ها تا پایان فروردین 1500 میلیارد تومان 
کاهش درآمد اختصاصی در بیمارستان ها داریم و به 
احتمال زیاد تا چند ماه آینده این کاهش درآمد ادامه 
پیدا کند. البته ممکن است کاهش درآمد اختصاصی 
به تدریج کمتر شــود چراکه برنامــه داریم خدمات 

الکتیو در بیمارستان ها ارائه شود.
در حال حاضر عمل های الکتیو یا غیر اورژانســی 
تعطیل شدند، از 1005 بیمارستان کشور 625 دولتی 
اســت که زیر بار کرونا رفتند و خدمات الکتیو مثل 
جراحی و مدت ماندگاری بیمار اســت که بیشترین 
سهم از درآمد بیمارستان ها را تشکیل می دهند و این 

درآمدها به حداقل خود رسیده است.

 کاهش 50 درصدی درآمدها
بخش هایی از صحبت های »ســید کامل تقوی نژاد« 
معاون توســعه مدیریت و منابع وزارت بهداشــت را 

مرور می کنیم:

 50 درصد حقوق پرســنل از محــل درآمدهای 
بیمارســتانی تامین می  شــود و اگر این مشکل رفع 
نشــود احتمال دارد در پرداخت به پرسنل با مشکل 

مواجه شویم.
 طی این مدت وضعیت فعالیت بیمارستان های ما 
مانند قبل از کرونا نبوده اســت و جراحی های الکتیو 
را ندارند. بیمارســتان های خصوصی در حال حاضر 
درآمد زیادی ندارند و درآمد بیمارستان ها در اسفند 
ماه نسبت به بهمن ماه بیش از 50 درصد کاهش پیدا 

کرده است.

  بار مالی کرونا برای بیمارستان ها
معاون درمان وزیر بهداشــت درباره بــار مالی کرونا 
برای بیمارستان ها می گوید: »متوسط هزینه درمان 
کرونایی ها بــرای هر پرونــده 4.5 میلیون در بخش 
مراقبت ویــژه و در بخش عــادی 2.5 میلیون تومان 
اســت که 90درصد هزینه آن را از بیمه می گیریم و 
این هزینه شــامل جزء حرفه ای، جزء فنی، هتلینگ 
و داروســت اما بخشــی از هزینه های ما برای تامین 
لوازم حفاظتی کادر درمان خط مقدم مبارزه با کرونا 
تامین نشده و هزینه سرباری است. ما به ازای هر تخت 
کرونا 200 هزار تومان هزینه لوازم حفاظتی در بخش 
عادی و 400 هزار تومان در بخش مراقبت ویژه صرف 
می کنیم و موظف هستیم که برای همه کادر درمان 

لوازم حفاظتی تامین کنیم.«

 اوضاع بودجه
همه این گلایه ها در حالی اســت که بودجه وزارت 
بهداشت امســال حد اقل 15 درصد افزایش داشته و 
گفته می شود قرار است وام 50میلیون دلاری دریافت 
کنند. همچنین کمک های مالی مختلف دیگری نیز 

به وزارت بهداشت شده است.

لرزه کرونا بر بیمارستان های خصوصی
58 بیمارستان خصوصی در تهران در بحران مالی هستند، 6 بیمارستان در حال ورشکستگی
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گل یخ در سریال آمریکایی
چگونه ترانه مشهور کورش یغمایی سر از آن سوی آب ها درآورد؟

  سایت نگار

از »هشت« سوخته خطاب به »هشت« افسانه ای
1  128 استاد دانشگاه در نامه ای به ریاست سازمان صدا و سیما از او خواستند 
ترتیبی اتخاذ کند تا زمینه لازم برای اســتفاده بهینه از منابع طیف فرکانسی به 

عنوان منابع کمیاب ملی فراهم شود.
در این نامه با اشاره به دستور مقام معظم رهبری برای گسترش و تقویت هرچه سریع تر 
زیرساخت های داخلی و همچنین با توجه به اینکه باندهای فرکانسی پایین تر از مزایای 
بسیاری در شبکه های پهن باند سیار برخوردار هســتند و تنها بخش هایی از این طیف 
فرکانسی توسط صداوسیما استفاده می شود »ضرورت دارد از درآمدها و منافع ناشی از 
تغییر کاربری باند فرکانسی مذکور از طریق انعقاد تفاهمنامه و یا قراردادهایی با وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات یا قراردادهای ســه جانبه بــا وزارت ارتباطات و فناوری 

اطلاعات و اپراتورهای مخابرات سیار فعال در کشور انتفاع حاصل شود.«

2  خبرآنلاین نوشت: »از صبح روز گذشــته خبری مبنی بــر جعلی بودن مدرک 
تحصیلی نماینده تفرش در مجلس یازدهم در فضای خبری و رسانه ای منتشر شد. سینا 
کمالخانی، نماینده تفرش در مجلس یازدهم که با گرایش مستقل در این مجلس حضور 

دارد در این باره به خبرآنلاین گفت: جعلی بودن مدرک تحصیلی من صحت ندارد.
او افزود: هیات نظارت اســتان ابهاماتی را وارد کرده ولی معاون سیاســی اســتان در 

گفت وگویی این موضوع را رد کرده است.
این نماینده منتخب برای مجلس یازدهم درباره نظر شــورای نگهبــان در این باره نیز 
گفت: مشکلی به مدرک تحصیلی من وارد نیســت. حتی خودم هم نمی دانم علت این 
ابهام چیست. در حال نامه نگاری با شورای نگهبان هستم ولی تا جایی که مطلعم شورای 

نگهبان هم این ادعا را تایید نکرده است.

3  »از »هشت« سوخته سرخ به »هشت« افســانه ای دل ها؛ تو برای این مردم 
زندگی کرده ای، همیشه کنارشان بوده ای و آن ها تا ابد نگهبان نام و نشانت باقی 
خواهند ماند. نه از جهل جاهلان بترس و نه از نامردی نامردمان دلگیر مشــو. قدر زر 
زرگر شناسد. کنارت هستیم رفیق.«؛ آنچه خواندید تازه ترین پُست مجتبی محرمی در 

دفاع از علی کریمی است كه در صفحه شخصی خودش در اینستاگرام منتشرکرد و...
  چی شد که آن پُست را در حمایت از علی کریمی به اشتراک گذاشتی؟

علی کریمی احتیاجی به حمایت من ندارد ولی...
  ولی چی؟ 

می دانم فردا پس فردا به من هم فحش می دهند، اما علی کریمی که نباید جواب امثال 
تتلو را بدهد. اگر جواب بدهد تتلو گنده می شود!

  خیلی از فوتبالیست ها از علی کریمی حمایت کردند حتی پیام صادقیان!
پیام صادقیان؟! من نمی دانم چه بگویم. همین ها پای تتلوها را به فوتبال باز کردند که 
حالا علیه علی کریمی اســطوره فوتبال ایران و پرســپولیس بی ادبی و اهانت کند. من 
نمی دانم لایو گذاشتن یا نگذاشتن علی کریمی برای یک بچه ۵ یا ۶ ساله چه ربطی به 

امیر تتلو دارد؟!
  چه بگویم!

من می پرسم کسی از این بابا پرسیده که چرا تو با هرکس و ناکسی از آن ساشا سبحانی 
اختلاسگر تا نمی دانم فلان دختر کم سن و سال و... لایو می گذاری؟ کسی کاری به امیر 

تتلو ندارد ولی ظاهراً این بابا با همه کار دارد.
  البته علی کریمی هم جوابش را نداد؟

امیر تتلو که عددی نیســت. نباید هم جواب می داد و اگر جواب می داد گُنده می شــد. 
متأسفانه این اینستاگرام و فضای مجازی بعضی از این آدم ها را شاخ کرده است. کسی 
که جلوی چند هزار نفر به خانواده خودش هم رحم نمی کند و به مادرش فحش می دهد 

انتظاری نمی رود با بقیه خوب تا کند.)خبر ورزشی(

4  مهران احمدی، بازیگر و کارگردان ســینما، تئاتر و تلویزیون، جمعه شب 
5 اردیبهشــت مهمان برنامه»دورهمی« با اجرای مهران مدیــری بود و درباره 

سوء استفاده از کلمه سلبریتی و ماجرای پرداخت مالیات هنرمندان صحبت کرد.
مهران احمدی در پاسخ به ســوال مجری برنامه که از او پرسید آیا »از جایگاهت راضی 
هستی«، گفت :»ما بعد از سی ســال کارگری کردن در این حرفه، یک خانه و ماشین و 
زن و زندگی داریم که معمولا هر آدمی با کار کردن به این موارد دست پیدا می کند و اگر 
هم تا الان به آن نرسیده حتما اتفاقاتی مانع راه او شده است. ما خیلی آدم های پولداری 
نیستیم. جدیدا یک کلمه ای ساخته شده است به نام سلبریتی و از قصد این کار را کردند 
تا بین مردم و هنرمندان فاصله ایجاد کنند و ما هم می دانیم چه افرادی و با چه قصدی 
این کار را انجام داده اند. مثلا می آیند آدمی را که تاکسی دارد با مهران مدیری مقایسه 
می کنند و می گویند این مرد با یک تاکسي زرد مالیات می دهد ولی مهران مدیری مالیات 
نمی دهد و این مقایسه از اساس اشتباه است، چرا که شغل و کار این دو نفر چه ربطی به 

هم دارد؟ ولی برخی این مقایسه ها را انجام می دهند تا از آب گل آلود ماهی بگیرند.«
احمدی درباره تعداد بازیگرانی که از این راه امرار معاش می کنند، گفت: »ما در بین این 
همه آدمی که در سینما هستند اعم از خانم و آقا، حدود ۷۰ نفر به طور حرفه ای از این 
راه امرار معاش می کنند، بقیه افراد یک کسب و کار دیگری دارند. خب می خواهید دور از 
جان، ما گورمان را گم کنیم برویم؟ ما داریم برای سه نسل خاطره سازی می کنیم. ضمن 

اینکه همه ما مشکل داریم. چه کسی گفته است که مهران احمدی یا هر کس دیگر در 
این حرفه الگوی دیگران است؟ چه کسی همچین دروغی را در جامعه رواج داده است؟ 

هیچ یک از ما این ادعاها را ندارد، ما الگوی خودمان هم نیستیم چه برسد به جامعه.«
او درباره واکنش های مردم به وضعیت پرداخت مالیات هنرمندان توضیح داد: »من پست 
می گذارم درباره بهار، زیر پست کامنت می گذارند تو برو مالیاتت را بده. به خدا ما مالیات 
می دهیم. ما مالیــات می دهیم می دانید چه جوری؟ یک مالیات مســتقیم داریم، یک 
مالیات غیر مستقیم، مالیات مستقیم این گونه است که یک نفر یک درآمدی دارد و در 
یک چارچوبی از او مالیات می گیرند. اما ما زمانی که یک فیلم سینمایی را اکران می کنیم، 
از میزان فروش آن هم مالیات پرداخت می کنیم. وقتی یک تهیه کننده می خواهد قرارداد 
ببندد، به طور مثال به آقای مدیری می گوید 1۰میلیون پول قرارداد تو است و پانصد هزار 
تومان هم مالیات آن می شــود. همان طور که گفتم، ما کلا هفتاد نفر در سینما هستیم 

که به طور کلی از این راه پول در می آوریم، زندگی می کنیم و مالیات هم می دهیم.«
 

5  محمدرضا قدیر در گفت وگو با خبرنگاران اظهار داشت: در حال حاضر 210 
بیمار مبتلا به کرونا در بیمارستان های قم بستری هستند که حال 60 نفر آنها وخیم 
است. به گزارش تسنیم رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: در شبانه روز گذشته، 2۷ 
نفر از بیماران بســتری در بخش ها پس از بهبودی توسط پزشکان معالج از بیمارستان 

ترخیص شدند.
وی بیان کرد: طی 24 ساعت گذشته و تا ساعت 14 روز ششم اردیبهشت ماه، ۷۶ نفر در 

مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی ابتلا به کرونا پذیرش شدند.

6  رهبر انقلاب در سخنرانی نیمه شعبان به ضرورت موضوع مواسات، همدلی 
و کمک مومنانه به نیازمندان در شرایط کنونی تاکید کردند. برخی چهره ها نیز به 
این پویش پیوستند؛ از علیرضا بیرانوند دروازه بان تیم ملی و پرسپولیس گرفته تا احسان 
علیخانی. بیرانوند در صفحه اینستاگرامش نوشــت: »تو چند ماه گذشته که وضعیت 
اقتصادی کشور، وضع رو به راهی نداشت کرونا هم به بد بیاری های مردم اضافه شد. خب 
خیلی از مردم متحمل ضرر شــدند، خیلی از کسب و کار ها به هم خورد خلاصه این که 
مردم وضع میزونی ندارند. چی کار باید بکنیم؟ منِ علیرضا بیرانوند به نظرم می رسه که 
باید هوای همدیگه رو داشته باشیم. اگه پولی داریم به همدیگه قرض بدیم. اگه میریم تو 
سوپر مارکت، توی قصابی، توی میوه فروشی و ... می دونیم که توی اطرافیانمون کسی 
هست که توان خرید نداره، اگه دوکیلو میوه می خریم، یک کیلو هم برای همدلی کردن با 
بقیه بخریم و جوری که کسی نفهمه و آبرو و احترام طرف حفظ بشه اون رو در اختیارش 
قرار بدیم. به این کار میگن مواسات کردن. دم ماه مبارک، منم تصمیم گرفتم واسه بچه 
محل های قدیم مون که مشکل مالی دارند؛ کمک بفرستم تا باهاشون همدلی کنم. ماه 
رمضون فرصت همدلیه. هوای همدیگه رو داشته باشیم؛ از همدیگه گره گشایی کنیم«. 
وی با دعوت از رضا رشیدپور و وزیر ارتباطات خواست که آن ها هم به این پویش بپیوندند. 
صفحه رسمی اینستاگرام رهبر انقلاب، پست دروازه بان تیم ملی، علیرضا بیرانوند، برای 

دعوت مردم به همدلی با هشتگ ایران همدل را لایک کرد.

7  دایی نه به قول خودش عمل کرد نه به درخواست خاتمی!
  خاتمی در گفت وگوی کوتاهی به دایی می گوید: »شــما بازیکن بزرگی هســتید و 
بزرگ هم خواهید ماند. مردم ایران قدردان زحمات و فداکاری های شما هستند و من هم 
منتظر زدن صدوپنجاهمین گل ملی شما هستم.« دایی اما در پاسخ به خاتمی می گوید 
1۵۰ گل ملی زیاد است و نباید منتظرش باشد، ولی می تواند منتظر صدوبیستمین گل 

ملی اش باشد.
  آن زمان که این صحبت ها ردوبدل شد، دایی ۹۷ گل ملی داشت؛  او تلاش زیادی کرد 
به وعده ای که داده عمل کند، ولی دو سال بعد درحالی که 1۰۹ گل در کارنامه داشت، 

از فوتبال ملی خداحافظی کرد.

8  بعد از اینکه تام هنکس، ســتاره هالیوود و صداپیشــه انیمیشن داستان 
اسباب بازی و همسرش ریتا ویلسون به کرونا مبتلا شدند، کرونا دو ورایز پسر بچه 
هشت ساله به آنها نامه نوشته بود: »در اخبار شنیدم که شما و همسرتان به کرونا مبتلا 

شده اید. حالتان خوب است؟«
او نوشت نامش را دوست دارد اما در مدرسه »کروناویروس« صدایش می زنند:»وقتی که 

من را اینطور صدا می زنند خیلی ناراحت و عصبانی می شوم.«
تام هنکس در پاسخ برای پسر نامه ای نوشت که با»دوست خوبم کرونا«آغاز می شود:

»نامه ات من و همسرم را خیلی خوشحال کرد. متشکرم که اینقدر دوست خوبی هستی. 
دوستان خوب، وقتی دوستشان سرحال نیست حال آنها را خوب می کنند.«

تام هنکس و ریتا ویلسون، ماه مارس، ســه هفته در گلد کوست استرالیا دوران ابتلا به 
کرونا را گذراندند و بعد از آن به آمریکا بازگشتند.

این هنرپیشه برنده اسکار برای این پسربچه نوشــت: »تو تنها کسی هستی که دیده ام 
نامش کرونا است، مثل آن حلقه روشــن تاج مانند که دور خورشید است.« تام هنکس 
ماشــین تحریر مارک کرونا را هم که در دوران قرنطینه در گلد کوســت از آن استفاده 

می کرد برای این پسر فرستاد و نوشت: »فکر کردم این ماشین تحریر به تو می آید.«

غم میون دوتا چشمون قشنگت لونه کرده... دو تا 
چشمون سیاهت مث شب های منه، سیاهی های 

دو چشمت مث غم های منه...
ترانه ای آشنا برای فارســی زبانان، حالا در تیتراژ 
یکی از قسمت های یک سریال آمریکایی به گوش 
 Little( »می رسد. ســریال »آمریکای کوچک
America( با این اثر از کورش یغمایی، خواننده 
و آهنگساز ایرانی شروع می شود، در ادامه چند اثر 
دیگر کورش یغمایی هم در همین قسمت از این 

سریال به گوش می سد.
»آمریکای کوچک« از سریال های »اپل تی وی« 
اســت که بعد از موفقیت در فصل اول، حالا قرار 
است فصل دومش هم ســاخته شود. این سریال 
گلچینی از داســتان های طنز، عاشــقانه، الهام 

بخش و غافلگیرکننده دربــاره زندگی مهاجران 
در آمریکا اســت. قسمت هشــتم این سریال با 
عنوان»صخره« )The Rock( درباره یک خانواده 
مهاجر ایرانی ست که در نیویورک زندگی می کنند 
و ترانه های کورش یغمایی هــم در این بخش به 

گوش می رسد.
کورش یغمایی هفتــاد و چهارســاله، از معدود 
خواننده ها و هنرمندان مشهور قبل از انقلاب است 
که بعد از انقلاب هم در ایران ماند، موفق به انتشار 

آلبوم شد و هنوز در ایران زندگی می کند.
کورش یغمایی سرانجام در سال 1۳۷۵ آلبومی به 
نام»سیب نقره ای« را با مجوز رسمی منتشر کرد.

کارگــردان این قســمت، نیما نــوری زاده، یک 
فیلمساز ایرانی-بریتانیایی ساکن ایالات متحده 

است. او به بی بی سی فارسی درباره ورودش به این 
سریال گفته شــاید به نظر تهیه کننده سریال، او 
مناسب ترین کارگردان برای این قسمت بوده چرا 
که نیما از یک خانواده مهاجر است که در جریان 
انقلاب اســلامی ایران به بریتانیا مهاجرت کرده 

بودند و در لندن به دنیا آمده.
نیما نــوری زاده می گوید»همیشــه بــه دنبال 
موقعیتی بودم ومی خواســتم تــا از آثار کورش 
یغمایی که خیلی هم دوســتش دارم در کارهایم 
استفاده کنم و سریال»صخره« بهترین موقعیت 
بود. یادم هســت وقتی تهیه کننده برنامه برای 
اولین بار قطعــه»گل یخ «را شــنید - که روی 
صحنه ای گذاشــته بودم که فراز، پدر خانواده در 
حال رویابافی درباره ساخت خانه رویاهاش بود که 
صحنه ای خیلی احساسی و شیرین هم بود - تهیه 
کننده برنامه آنقدر از این آهنگ خوشــش آمد 
که خواســت از این قطعه برای تیتراژ برنامه هم 

استفاده شود.«
آمیختن تصاویــر تلاش های فراز همــراه با آثار 
کورش یغمایی فضایی پر تضاد اما امیدوار کننده  

است.
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 واگویه های انتظار
آیی و بگذری به من و بازننگری

ای جانِ من فدای تو، این نیز بگذرد...

 دستور زبان عشق
برای آن که چیزی از خود به تو بفهمانم

جز چشم هایم
فخرالدین عراقیچیزی ندارم...  احمد شاملو

آقا عجب وضعیت برزخی شــده... نه قرنطینه س، 
نه قرنطینه نیست... نه میشــه درست و حسابی 
رفت بیرون، نه میشه نرفت... و بزرگ ترین مشکل 
به نظر من اینه که حرف جدیدی هم وجود نداره 
و در عین حال که اوضاع بســیار پیچیده و ناجوره 
ولی خبــر خاصی هم دیگه نیســت. خبر خوب و 
خوشحال کننده که هیچی، خبرهای بد هم اینقدر 
زیاد و تکراری هســتند که دیگه خیلی بد به نظر 

نمیان. یه حالی شده اصلا...
هر روز داستان اینه که  یک سری آمار اعلام میشه 
که به علت تکرار، تلخیِ خودش رو از دست داده و 
یک سری دانشــمند هم در به در به دنبال واکسن 
کرونا هستند و صفر تا صد مردم هم دارن از اوضاع 
می نالن و این جملات را در هر گفت وگوی مجازی 
و حقیقی ای می شنوی: »عجب اوضاعی شده « / 
»حالا حالا ها هم درست نمیشــه« / »خدا بخیر 

کنه.«
خب، این جملات هم تلخیِ هفته های قبل رو نداره 
و مثل سلام علیک و احوالپرسی، جزئی از رسوماتِ 
معاشرت شده و اینجاست که دقیقا آدم چیزهای 

غریبی می بینه.
البته مشاهدات من در جامعه آماریِ بالایی نیست 
ولی خودم و اطرافیانم، نمونــه کوچکی از اوضاع 
عمومیِ جهانی هستیم. مثال هم بخوام خدمتتون 
عرض کنم، همین مکالمــات تلفنی امروز بنده با 
سه نفر از دوستان در رده های سنی و تحصیلاتیِ 

مختلف:
در هر سه مورد، ســلام و احوالپرسی که رد و بدل 
شد، بدون اتلاف وقت، اون سه جمله اصلی رو که 
خدمتتون عرض کردم به شکل یک سُنت، گفتیم 
و منتظر حرف های جدید طرف مقابل ماندیم که 
عموما به این شکل بود: »خب... دیگه چه خبر؟« 
/ » سلامتی شما... شما چه خبر؟« / »خبر خاصی 

نیست... خودت خوبی...«
و تعداد زیادی از همین واژه هــای بی انتهایِ هم 
معنا برای هم پرتاب کردیــم. در مورد اول، بعد از 
مقدماتی که خدمتتون عرض کردم، دوست عزیزم، 

دریچه جدیدی از دنیا را بر من گشود:
- » راســتی... می دونســتی گاوها بــا هم حرف 
می زنن؟« / »جــان؟...« / »یه جا نوشــته بود که 
محققان اســترالیایی فهمیدن کــه گاوها با هم 
راجع به آب و هــوا و غذا حرف می زنــن... باحال 
نیســت؟...« / » خیلی باحاله... خیلی...« / » آره... 
خودت خوبــی؟...« / » شــکر...تو خوبی؟« / »بد 
نیستیم... پس خبری بود خبر بده...« / »باشه... تو 

هم همینطور...«
به همین تباهی و پوچی ای که خدمتتون عرض 
کردم. بی کم و کاســت. در مکالمه دوم هم عین 
همین داستان جلو رفت: ســلام و علیک، اعلام 
تاســف و نگرانی از اوضاع و امید بــه لطف خدا. 
فقط این دفعه به جای علوم زیســت شناســی و 
گفت وگــوی بیــن گاوهــا، فرمود کــه : »ببین 

میخوام»تای چی چوان« یاد بگیرم.« / »جان؟...« 
/ »گفتم میخوام »تای چی چــوان« یاد بگیرم« 
/ »چی هســت؟« / »یه هنر رزمیــه...« / »ایول.
فقط باشــگاه ها که تعطیلــه« / » نه...آنلاین یاد 
می گیــرم.« / » ایول. ایول. موفق باشــی. خب... 

دیگه چه خبر؟...«
و جالبه بدونین که انتهــای این مکالمه هم، کپی 

برداری از مکالمه قبلی بود و اما تماس سوم:
در تماس سوم، بعد از به جا آوردن مراسمی که در 
قبل توضیحاتش رفت، متوجه شدم که ایشون هیچ 
حرفی برای گفتن نداره. یعنی هیچی ها. لذا لازم 
دونستم که خودم مکالمه رو دستم بگیرم و بهش 
گفتم:» می دونستی گاوها با هم حرف می زنن؟...«

نمی دونم از ایــن که گاوها با هــم حرف می زنن 
خوشــحال شــد و ذوق کرد یا از این که یه سوژه 
صحبت پیدا شده. با شعف کامل پیگیر موضوع شد 
و من هم هر چی از مکالمه اول در چنته داشــتم، 

رو کردم.
این که میگن مستمع، صاحب سخن رو بر سر ذوق 
آورد، خیلی راســته ها... از بس خوشحال شد، من 
هم ذوق کردم و راجع به آموزش آنلاینِ » تای چی 
چوان « هم باهاش حرف زدم که بــا اراده ای والا 
گفت که حتما پی اش رو میگیره و من هم شماره 

دوستم در تماس دوم رو بهش دادم...
و کرونا هر روز باعث می شود که ما پیشرفت کنیم 

و همینجور سطح اطلاعاتمون، بالا و بالاتر بره...

دندهعقب
اشكانعقيليپور

سید حسین نصر یک تنه همه تناقضات و تضادهای 
قرن چهاردهم هجری شمســی را در خود پنهان 
کرده است. همه چیز را. پدرش تحصیلکرده دوران 
قاجار بود و مرد معتمد پهلــوی اول. و مادرش نوه 
شیخ فضل  الله نوری و دختر خاله  نورالدین کیانوری 
بود. عمویش تئاتر نصر را بنیان گذاشت و پسر عموها 
و پسر عمه هایش وزارت را در کابینه های پرتعداد 
دهه بیســت تجربــه کردند و خودش اشــرافزاده 
تیزهوشــی که  در بحبوحه جنگ دوم جهانی و در 
سن سیزده سالگی ســفری طول و دراز را از تهران 
تا بغداد و قاهره و سپس آمریکا آغاز می کند و آنجا 
در مدرسه شــبانه روزی پانســیون می شود و بعد 
وارد دانشگاه ام آی تی می شود و لیسانس فیزیک 
و مهندســی می گیرد و بعد دکتــرای الهیات را از 
هاروارد اخذ می کند. بزرگ ترین و خوشــنام ترین 
دانشگاه های جهان. ســپس به ایران برمی گرددو  
بزرگ ترین مدافع برداشــت سنتی از دین می شود 
و پرچم بازگشت به فرهنگ اســلامی  را در ایران 
غربزده دهه سی و چهل بلند می کند. در برداشت 
ســنتی او دین باید در حکومت ســلطنتی تنیده 
شــود و باید مراعات طبقات مذهبی لحاظ شود. او 
هیچگونه نگاه انقلابی از دین نداشت. دین برای او 
شــعائر بود و آن گونه که خودش چندین بار تاکید 
کرده است تظاهر به محترم شمردن مسائل فقهی و 
مذهبی از سوی حاکمان.  او در سی و شش سالگی 
رئیس دانشکده ادبیات دانشــگاه تهران می شود و 
 تسلطش بر زبان انگلیسی و سابقه دانشجویی اش در 
ام آی تی و هاروارد پــای او را به محافل درباری باز 
می کند . از یک طرف در گعده های هانری کوربن و 
علامه طباطبایی و آیت الله مطهری شرکت می کند 
و در آن ســو در خودنمایی های فرهنگــی دربار،  
مشاور اعظم می شــود. پای طب اسلامی ، معماری 
ســنتی و حکمت ایرانی می ایستد وسمینار برگزار 
می کند و کتــاب چاپ می کنــد و انجمن حکمت 
و فلســفه را تاســیس می کند. حکمای الهیات را 
از همه دنیا به تهران می کشــاند و برداشــت های 
درونگرایانه خود از دین را انتشار می دهد. خودش 
می گوید جلال آ ل احمد غربزدگــی را با هدایت و 

راهنمایی او نوشته است . با پافشاری او نام حکمای 
ایرانی را بر خیابان های تهران  گذاشتند. میرداماد، 
ملاصدرا و سهروردی. به تکنوکراتی بدل می شود 
که به نمــاز و روزه خود فخر می فروشــد و بارها و 
بارهــا در مصاحبه هایش بر آنها پافشــاری کرده 
اســت. می گویند دینانی و حداد عــادل و داوری 
اردکانی شــاگردان او بوده اند. در همین دوران دو 
اسم در مباحث نظری اســلامی او را آزار می دهند. 
علی شــریعتی و فردیــد.  دو نظریه پرداز اســلام 
انقلابی .  هرچنــد بین این دو نفر هــم فاصله زیاد 
است. )یکی جامعه شناسی پرشــور و آرمانخواه و 
دیگری فیلسوفی آشــفته فکر و نابغه(  بعدها یک 
معارض دیگر هم پیدا کرد. عبدالکریم سروش. این 
بار به خاطر برداشت لیبرالی سروش  از دین. نصر دو 
دستی برداشت  سنتی خود را رها نمی کند. شاه به 
عنوان حاکم دینی ! او در سیر و سلوک خاص خود 
به عضویــت فرقه های عرفانــی و نهانگرایانه ای در 
می آید که در غرب و از دوران بعد از جنگ جهانی 
اول پاگرفته بودنــد. و او تا نفر دوم فرقه شــاذلیه 
مریمیه پیش می رود. اما این مرد باهوش و فرهیخته 
و احتمالا مومن در سخت ترین لحظه تاریخ بدترین 
تصمیم ممکن را گرفت. رفت شد رئیس دفتر فرح 
دیبا. آن هم تابســتان ۵۷. او که معاونت دانشگاه 
تهران و ریاست دانشگاه صنعتی شریف را در کارنامه 
داشــت تحت کدام حس جاه طلبانــه ای به چنین 
خبطی دســت زد؟  برای خودش نقشــه پیشرفت 

ترسیم کرده بود و  ریاســت دفتر فرح برایش نقطه 
پرتاب بود؟  آن هم در بحبوحه انقلاب ؟  او با این کار، 
تمام وجهه خود میان روحانیون را از دســت داد . 
در همین دوران همراه با فــرح و یکی دو نفر دیگر 
ســفری به عراق می کند و دیداری با صدام حسین 
دارد و بعد با فرح به ملاقات آیت الله خویی می رود.  
نویسندگان سرنوشــت برای زندگی حسین نصر 
سنگ تمام گذاشته بودند ! اما اشتباه محاسباتی اش 
در نهایت موجب می شود که  وقتی در دی ماه برای 
یک مراســم ســلطنتی عازم ژاپن می شود و خبر 
خروج شاه از ایران به دستش می رسد دیگر به تهران 
برنگردد . طی این سال ها لابی های شاگردان نامدار 
سابقش برای گرفتن مجوز ورود او بی حاصل مانده 
است و حالا حسین نصر در 8۷ ســالگی  به عنوان 
یک شــاهد زنده و البته خودپسند وقایع سیاسی و 
اجتماعی  ایران پیش از انقلاب، هدف همیشــگی 
مصاحبه کننده ها و مورخان شده است . چیزی مثل 
ابراهیم گلستان برای سینمایی ها و ادب دوستان. 
حداقل دو کتاب مفصل مصاحبه با او منتشر شده که 
هردو بسیار خواندنی هستند. یکی در جست و جوی 
امر قدســی که حاصل مصاحبه  رامین جهانبگلو با 
اوست و دیگری اخلاق و سیاست که چکیده گفت 
و گوی بسیار بلند حســین دهباشی با سیدحسین 

نصر است.
قبول کنید که چه از نصر خوشتان بیاید و چه بدتان ، 

 زندگی شگفتی داشته است. 

اشتباه بزرگ در سخت ترین لحظه
خرده روایت هایی از چهره های ویژه معاصر ایران و جهان ، تا آخر بهار - سیزده: سید حسین نصر

آرش خوشخو  90 پرتره از 90 شخصیت 
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 خودرو
 موبایل

   استارتاپ ها

   بانک، بیمه
  طلا ، دلار

  بورس

  صنایع  غذایی
   مسکن 

  گردشگری

محمد حسین شاوردی  
هفتصبح

هفت صبح| خرید مدل ۲۰۱۴اوپل کورسا یکی از 
سخت ترین کارهاست. 

نه از این جهت که قیمتش گران است یا برند متفاوتی 
اســت، به این دلیل کــه خودرو کاملا متوســطی 
اســت و جز در بخش ظاهری هیچ شــوقی در شما 
برنمی انگیزد. با این حال وقتی به ساندرو استپ وی و 
بازار مکاره ای که برای این خودرو شکل گفته نگاهی 
می اندازیم یا قیمت میتسوبیشی میراژ  را می بینیم، 
متوجه ویژگی های خودرو ســاخت اوپل می شویم. 
اینجا قصد داریم به این سوال پاسخ دهیم که آیا استپ 
وی، میراژ، آی۱۰ یا پیکانتو بــا رنج قیمتی ۲75 تا 
3۲5 میلیون تومان ارزشی بالاتر از یک خودرو مدرن 

اروپایی نظیر اوپل کورسا ۲۰۱۴ دارند؟
خب کورســا ۲۰۱۴ اساســا خودرویی شــبیه   

استپ وی و خود ساندرو اســت و از پیکانتو، ۲۰7 
یا آی۱۰ کاملا بزرگ تر اســت. کورســا با ابعادی 
مشابه ساندرو، سر ســودای ارائه یک حمل و نقل 
ارزان و بی دردســر را دارد. این خودرو در کلاس 
هاچ بک های کوچک شــهری با طول چهار متر و 
یک سانتی متر دقیقا در اتاقش ۲.5۱ متر طول در 
اختیار شــما قرار می دهد. فضایی که برای چهار 
سرنشین بزرگسال کافی اســت و در محفظه بار 
375 لیتری آن هم جای کافی برای حمل کوله بار 

سرنشینان پیدا می شود. 
در این بخش با وجود اســتاندارد بودن فضا، باید 
نمره را به اســتپ وی داد چون چیدمــان اتاق و 
پهنای آن فضای بهتری را برای سرنشینان فراهم 
می کند اگرچه سواری ا ش خشک تر و پرسروصداتر 
اســت. این خودرو گرچه کمی از آی۲۰ محصول 
هیوندای کوچک تر است اما شباهت های بسیاری 
به این خودرو کره ای دارد. مثلا برای ســواری در 

شهر ساخته شده و کم مصرف، نرم و جمع و جور 
است.

موتور  این خودرو ۱۴۰۰سی سی از نوع اکوفلکس 
بوده و بسیار کم استهلاک است؛ گرچه اندکی در 
دورهای بالا از نظر تولید صدا عملکردش زیرسوال 
است. قدرت  ۱۰۰ اســب بخاری این محصول در 
ترکیب با یک گشتاور  ۱3۰ نیوتن متری و جعبه 
دنده ای شش ســرعته از نوع دستی به شما این 
اطمینان را می دهد که مهیج رانندگی کنید؛ 
گرچه عضــلات بزرگی نداریــد! اگر تجربه 
رانندگی با اوپل کورسا را داشته باشید، شاید 
بپذیرید که این خودرو از نظر عملکرد فنی 
بســیار به فولکس واگن گل شــباهت دارد. 
البته نکتــه مهمی که کورســا دارد مصرف 
اقتصادی تر حتی در مقایسه با استپ وی است 
که به لطف شاهکار مهندســی جنرال موتورز 
که در سینه کورسا جا گرفته حاصل شده است. 
این خودرو که ۱۱۰ کیلوگرم از ســاندرو اســتپ 
وی سبک تر اســت، حتی با گیربکس اتومات هم 
شــتابی نزدیک به ۱۱ ثانیه دارد و قادر است پا به 
پای استپ وی یا پژو ۲۰7 حرکت کند. ضمن اینکه 
در تجربه تعدادی از مالکان این خودرو، بالاترین 
سرعت به دست آمده توسط کورسا ۲۰۰ کیلومتر 

اعلام شده است. 
بنابراین اگر بخواهیم مهم ترین مزایای اوپل کورسا 
در بازار ایران در مقایسه با محصولات میتسوبیشی، 
کیا و هیوندای را برشمریم، باید یادآوری کنیم که 
این محصول آلمانی دینامیــک رانندگی بالاتری 
دارد و دوام قطعات هم بالاست. در عین حال ظاهر 
جذاب این هاچ بک دیفرانســیل جلوی آلمانی در 
کنار شاسی فوق العاده مســتحکم و البته فرمان 
دقیق آن کمک می کنند تا تجربه سواری با کورسا 
اسپورت، چیزی متفاوت از اتومبیل های هم رده اش 
نظیر میتسوبیشــی میراژ، هیوندای آی۱۰ و کیا 
پیکانتو باشد. با اینکه شــاید پژو ۲۰7 اتوماتیک 
لذت رانندگی برابری را با این خودرو ارائه کند اما 

قطعا دوام کورسا اسپورت بهتر و بالاتر است.
مسئله بزرگ کورسا در نسخه ســاده و معمولی 
آن امکانات کمش اســت. جایی که به جز رینگ 
و لاستیک اســپورت و برخی تجهیزات پایه، چیز 
چندانــی در اتاق ایــن خودرو پیدا نمی شــود و 
همچون خود استپ وی به چیزی در حد برهوت 
می ماند. نســخه اســپورت البته بــا آن دو خط 
مشــهوری که روی کاپوت خــود دارد، وضعیت 
مناسب تری داشته و به جز یک مانیتور کوچک، به 
کروز کنترل، دکمه های روی فرمان، شش ایربگ، 
start/( فرمان چرمی و سیســتم حرکت/ توقف

stop(  مجهز است.

اجرای سمفونی نهم هایلوکس؛ به زودی 
تویوتا مدت هاست چراغ خاموش در تلاش اســت تا وانت پیکاپ های خود 
را با به روزرســانی برای رقابت با بزرگان بازار آماده کند. در این راستا پس از 
معرفی فیس لیفت دو وانت تاکوما و تاندرا، حالا خبرها از عرضه نســل نهم 
هایلوکس حکایت دارد.  تویوتا که ســالانه بیش از ۴۰۰ هزار دستگاه از این 
وانت پیکاپ ســبک را در بازارهای جهانی به فروش می رساند، قصد دارد در 
نسل نهم هایلوکس راحتی و ایمنی خودرو را در اولویت قرار دهد.  تویوتا که 
هم اینک در چهار کارخانه تویوتا در تایلند، پاکســتان، آرژانتین و آفریقای 
جنوبی مونتاژ می شود، در نسل دهم با دو چهره اسپورت و خشن یا شهری و 
باری به مشتریان تحویل می شود. گفته می شود تویوتا در نسل نهم هایلوکس 
نسخه GR را با یک موتور توربو دیزل شش سیلندر و 3۰۰ اسبی روانه بازار 

مصرف خواهد کرد. 

کلوپ از نسل جدید اوپل موکا ایکس دیدن کرد
سرمربی محبوب باشگاه فوتبال لیورپول در روزهای اخیر یکی از مهم ترین 
چهره های صنعت خودروسازی اســت و روابط پیوسته اش با شرکت آلمانی 
اوپل به شدت از سوی هواداران این باشگاه و علاقه مندان به برند اوپل پیگیری 
می شود. این چهره مشــهور دنیای فوتبال طی روزهای گذشته با حضور در 
استودیو طراحی شرکت اوپل از نسل کاملا جدید کراس اوور موکا دیدن کرد. 
یورگن کلوپ که علاقه بسیاری به خودروهای اوپل دارد و اغلب در تیزرهای 
تبلیغاتی این برند دیده می شود، نســل تازه موکا ایکس را خودرویی مهیج 
دانسته است. این محصول جدید که از موتور برقی و زبان طراحی تازه ای سود 
می برد،   روی پلتفرمی مشترک با پژو ۲۰۰8 تولید شده و دینامیک رانندگی 
را در کنار عملکرد اقتصادی به صورت همزمــان عرضه می کند. کلوپ که از 
تولید چنین خودرویی در شرکت اوپل ابراز خوشحالی کرده، موکا ایکس را 
محصولی مفرح اعلام کرده است. موکا ایکس طبق ادعای اوپل 33 کیلومتر 

برد دارد و از موتور برقی آن می توان ۱36 اسب بخار نیرو بیرون کشید.

آیا برینرو به خط پایان می رسد؟
اتحاد فیات-کرایسلر و پژو-سیتروئن راه را برای عرضه محصولات متنوع تر 
با قیمت کمتر و تیراژ بیشــتر در برندهایی نظیر آلفا رومئو فراهم می کند و 
طبق گزارش ها نخســتین ثمره آن هم در حال شــکوفایی است. آنطور که 
وب سایت های خودرویی نزدیک به شــرکت آلفا رومئو اعلام کرده اند، مدل 
جدید برینرو با ابعادی بین ۴.۱5 تا ۴.۲۰ متر قرار است تا اوایل سال ۲۰۲۱ 
از خط تولید شــرکت خارج شــود. این خودرو که قصد رقابت با محصولات 
کوچکی نظیر لکسوس ux را دارد، طراحی جالبی داشته و در بخش عقب از 

زبان طراحی تازه آلفا رومئو استفاده کرده است. 
این خودرو که از مدل توناله کوچک تر اســت، در راستای استراتژی تازه آلفا 
رومئو برای ورود به بازار خودروهای الکتریکی تولید شده و به لطف استفاده 
از موتور و باتری برقی مشترک با پژو ۲۰۰8 قادر است با هر بار شارژ کامل تا 
35۰ کیلومتر برد خواهد داشت. این خبر اگر صحت داشته باشد، باید منتظر 
عصر تازه ای از درخشش آلفا رومئو در بازار باشیم. این برند در هر عصر صدای 

متفاوت بازار بوده است. 

     داشبورد

   نیش ترمز

   دنده معکوس

نگاهی به نسخه 2014 اوپل کورسا که با قیمت 275 میلیون تومان قابل خریداری 
است و ابعاد و عملکردی شبیه   خودروهای فولکس دارد

نه میراژ بخرید،  نه آی10 و پیکانتو

قیمت سدان های چینی )قیمت ها بر حسب تومان(قیمت محصولات چینی )قیمت ها بر حسب تومان(قیمت خودروهای روز)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت گران ترین خودروهای تولید داخل   )قیمت ها بر حسب تومان(
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785 میلیون

745 میلیون

1.1 میلیارد

525 میلیون

675 میلیون

410 میلیون

میتسوبیشی ASXتیپ4- 2018

نیسان جوک اسپورت 2017 

تویوتاC-HR 2018 لانژ 4چرخ 

سانگ یانگ تیوولی 2018آرمور

بورگوارد BX5 التیمت 2018

رنو کپچر 2017  کارکرده
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1.1  میلیارد

900  میلیون

390 میلیون

600 میلیون

685 میلیون

255 میلیون

475 میلیون

350 میلیون

250 میلیون

400 میلیون

550 میلیون

350 میلیون

کیا اسپورتیج GTلاین فول 2018

هیوندای توسان 2017 کم کارکرد

هیوندای اکسنت مونتاژی 97 کارکرده

سانگ یانگ کوراندو 2018

کیا سراتو 2018 صفر

کیا پیکانتو 2015  کارکرده

ام جی 6 نیوفیس 2015 کارکرده

رنو فلوئنس مدل 2015 دنده ای

رنو سیمبل PE مدل 2016

تویوتا یاریس سدان 2014

میتسوبیشی لنسر2018 صفر

ام جی GT مدل 2017 کارکرده

آلفارومئو میتو 2012

فیات500 مدل 2015

ام جی3 مدل 2014

میتسوبیشی میراژ 2018

اوپل کورسا اتوماتیک 2014

تویوتا یاریس هاچ بک 2015

330 میلیون

480 میلیون

170 میلیون

320 میلیون

320 میلیون

425 میلیون

بالاخره اوتلندر جدید می آید
نسل چهارم شاسی بلند محبوب و متوسط میتسوبیشی 

با طرحی جذاب و مدرن و موتورهای بهینه و پاک قرار 
است تا انتهای سال به بازار عرضه شود

هفت صبح |  اوتلندر بــا یک پوزه درشــت و برآمده که از نشــانه های 
خودروهای دهه ســوم قرن جدید اســت، روزهای پایانــی آزمایش را 
می گذراند. روزهایی که اگر کرونا نیامده بود شــاید اینک به ســر آمده 
و ما شــاهد معرفی یک خودرو برجســته بودیم. این خودرو که فعلا زیر 
پوشش های سنگین محافظ در خیابان های آمریکا، آلمان و ژاپن آزمایش 
می شود، سوالات بســیاری را در خصوص آینده میتسوبیشی ایجاد کرده 
است. از آنجا که هیوندای سوناتا و ب.ام.و سری۴ در نسل های جدید خود 
دست به سنت شــکنی زده و راهی خلاق روال همیشــگی را پیموده اند، 
گفته می شود احتمالا اوتلندر هم چنین وضعیتی داشته باشد. این یعنی 
ظاهر اس یووی جدید ژاپنی احتمالا نامتعارف تر از چیزی است که تصور 

می کنیم. 
میتسوبیشی که در نســل جدید قصد دارد اوتلندر را به شکل کاملا برقی 
هم تولید کند، احتیاج دارد خودرویی با طرح مهیــج بدنه و کابین روانه 
بازار کند. طرحی که اگر در حد و اندازه رقبای دیگر این کلاس نباشد، کل 
برنامه های میتسوبیشــی برای افزایش فروش جهانی از طریق اوتلندر را 

نقش بر آب خواهد کرد. 
گزارش ها حاکی از آن اســت که اوتلندر جدید به آخرین تکنولوژی های 
ارتباطی-اطلاعاتی نظیر اندروید اتو و هداپ دیسپلی مجهز است و جادارتر، 
بزرگ تر و سریع تر شده اســت. در عین حال عرضه نسخه هفت نفره این 
خودرو یکی از برنامه هایی است که پیش روی مقامات میتسوبیشی برای 
جذب بخش بزرگ تــری از خریداران قرار دارد. خریــداران انتظار دارند 
اوتلندر همچون نسل گذشته خودرویی کاربردی، اقتصادی و توانمند باشد 

و تکنولوژی های بهتری را ارائه کند.
اوتلندر که در دو تریم بنزینی و پلاگین هیبرید عرضه می شود، به عقیده 
نویســنده مجله اتوکار جزو 3۰ خودرو مهم تاریخ است که در قالب یک 
اس یووی زمخت، تصویر تازه ای از مسافرت ارزان و پاک را از خود ارائه کرد. 
این محصول ژاپنی حالا در آستانه چهارمین نسل خود قرار دارد.  اوتلندر 
که از سال ۲۰۰۱ در بازار جهانی حضور دارد، طی یک دوره زمانی ۱8 ساله 
بیش از ۲.5 میلیون دســتگاه فروش داشته که آمار فروش این خودرو در 
انواع برقی و بنزینی تفاوت دارد. مدل PHEV که در ایران هم تعدادی از 
آن به فروش رفته، یکی از بهترین کراس اوورهای دو دیفرانسیل و متوسط 

بازار در رده قیمتی یک میلیارد تومان است.
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حال پرنده پراگ چطور است؟
 

اشکودا یکی از خودروسازانی است که طی دو دهه اخیر به شکلی انفجاری 
رشد کرده اســت. این برند اهل جمهوری چک که سال هاست با هدایت 
فولکس واگن به کار ادامه می دهــد، از زمان عرضه محصولات اقتصادی و 
نیز شاسی بلندهای کوچک و بزرگ در دو بازار چین و اتحادیه اروپا فروش 
بســیار بالایی را تجربه می کند. گزارش مالی این شرکت از عملکرد سال 
۲۰۱9 گویای افت یک درصدی فــروش به رغم تکرار دوباره تحویل بیش 
از ۱.۲ میلیون دستگاه خودرو اســت. هم اینک دو شاسی بلند کودیاک و 
کاروک و نیز مدل سواری اکتاویا پرفروش ترین تولیدات شرکت هستند و 
پیوسته بر میزان تقاضای آنها افزوده می شود. این میان نکته جالب تمایل 
گسترده اشکودا برای ورود به بازار ایران اســت که در چند مقطع به ویژه 
برجام از سوی مهندس مایر مدیرعامل این شرکت مطرح شد. اشکودا که 
مستقیما رقیب برندهایی نظیر پژو و رنو است، قصد داشت با خرید کارخانه 
پارس خودرو تولیدات اقتصادی خود را در ایران عرضه کند که البته از پس 
قدرت بالای انحصارگران داخلی برنیامد. این شرکت هم اینک بیش از ۱۰ 

مدل مختلف را در کارخانجات خود در قلب اروپا مونتاژ می کند.

   چهار چرخ

  گاراژ

در حالی که طی روزهای گذشــته فــورد از پایان 
 N خبر داده هیوندای، ســری RS عرضه فیســتا
اسپورت ولوستر را معرفی کرد تا به سوبارو، هوندا، 
فولکس و رنو نشــان دهد برای برتــری در کلاس 
هاچ بک های داغ با کســی شــوخی ندارد. ولوستر 
که باید به زودی بــا تویوتا کــورولا GR هم وارد 
 N جدال شود، در نســخه تازه ای که هیوندای نام
را بر آن گذاشته، قوی تر و سریع تر حرکت می کند 
و در کارنامه کوچک بخش اســپورت برند کره ای 
یک نقطه اوج محسوب می شــود. پیش بینی خود 
هیوندای این است که رونمایی از هاچ بک ولوستر 
N با استقبال بالای علاقه مندان به این رده روبه رو 
خواهد شد. سازنده کره ای  معتقد است این خودرو 
یک تحول بزرگ را با اســتفاده از یک جعبه  دنده 
جدید تجربه کرده اســت. این جعبه دنده هشــت 

سرعته از نوع دو کلاچه با یک مهندسی جدید است 
که عملکرد خود را حین شتاب گیری یا مانورهای 
سریع به شدت بهبود می بخشد. هیوندای تا پیش از 
این روی خودروهای سری N خود جعبه  دنده های 
مسابقه ای شش ســرعته دســتی می گذاشت اما 
بازخورد خوبی نگرفت و هم اینک با یک جعبه  دنده 
هشت سرعته دو کلاچه و اتومات به بازی بازگشته 
است. این تغییر که با ســه تحول فنی همراه شده، 
به اســتفاده از فعال کننده های الکتریکی تعویض 
دنده و نیز ســامانه NGS یا آنچه به سیستم روغن 
مخصوص کلاچ های دوتایی مشــهور است، روی 
آورده که تعویض دنده سریع تر را با استهلاک کمتر 
به بار آورده اســت. حالا این خودرو که در نســخه 
آمریکایی ۲75 اسب بخار قدرت و 377 نیوتن متر 
گشتاور دارد، یک هیولای واقعی سریع السیر است 

که با قدرت می تواند برای هوندا سیویک تایپ آر، 
سوبارو WRX Sti و فولکس واگن گلف GTi خط و 
نشان بکشد. این خودرو که قادر است ظرف 5 ثانیه 
به سرعت ۱۰۰ کیلومتر در ساعت برسد، به راحتی 
تا ۲75 کیلومتر در ساعت سرعت گرفته و در همه 

مانورها پایداری بالایی از خود نشان داده است. 
نابغه کره ای که با استخدام آلبرت بیرمان مهندس 
مشهور آلمانی و مدیر ســابق بخش ام پاور ب.ام.و، 
ســعی دارد محصولاتی مهیج تولید كند، اخیرا با 
خودروهای اسپورت خود در خانواده N سروصدای 
 i3۰ و i۲۰ ،i3۰ بسیاری به پا کرده است. مدل های
فست بک که در نسخه N طی شش ماه گذشته به 
بــازار آمده اند، نظرات منتقدان را به ســاخته های 
اسپورت هیوندای تغییر داده اند. ولوستر هم احتمالا 

در نسخه N سرنوشت خوبی پیدا خواهد کرد. 

  گاراژ

با عرضه نسخه اسپورت هیوندای ولوستر N جدال میان بزرگان بازار در رده 
هاچ بک های داغ وارد دور تازه ای خواهد شد

قیام  ولوستر علیه سیویک
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صدور کارت سوخت چقدر طول می کشد؟ 
سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی می گوید، در حال 
حاضر با توجه به این که میزان تقاضا برای کارت سوخت کاهش 

پیدا کرده، بازه زمانی تولید و صدور کارت سوخت به حدود 
۴۰روز کاهش پیدا کرده است. فاطمه کاهی با بیان این که به طور 
میانگین ظرفیت تولید ۴۰هزار کارت سوخت در روز وجود دارد، 
می گوید میزان تقاضا در فروردین ماه برای کارت سوخت حدود 

۱۰هزار مورد در روز بوده است. علاوه بر این درخواست های 
انباشته شده ای نیز وجود دارد که درحال  پیگیری و پاسخگویی به 
آن ها نیز هستیم. به گفته کاهی در حال حاضر هیچ مشکلی برای 

تولید و صدور کارت سوخت وجود ندارد.

احتمال اجباری شدن تمدید قرارداد اجاره 
معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی از احتمال 
اجرایی و الزامی شدن تمدید شش ماه اجاره نامه مستاجران 
به دلیل بحران کرونا خبر داد. محمود محمودزاده می گوید، 
با توجه به نگرانی مردم از نقل و انتقال به واحدهای جدید و 

همچنین مشکلاتی که درخصوص اجاره بها ایجاد شده است، 
وزارت راه و شهرسازی مصوبه پیشنهادی برای تمدید خودکار 

شش ماهه اجاره نامه مستاجران، به دولت ارائه کرده است. 
معاون مسکن و ساختمان می گوید در حال حاضر امکان 
بازدید از واحدهای مسکونی فراهم نیست و برای همین 

مستاجران نمی توانند جابه جا شوند.

بسته های ویژه رمضان برای مشترکان ایرانسل 
مشترکان ایرانسل، می توانند تا پایان ماه مبارک رمضان به ازای هر 
چهاردقیقه مکالمه ایرانسلی، چهل دقیقه بعدی آن تماس را رایگان 
گفت وگو کنند. همچنین در طرح »اذان تا اذان با مکالمه نامحدود«، 

این امکان فراهم شده تا هر شب از افطار تا سحر، با پرداخت تنها 
هزار تومان، از مکالمه نامحدود ایرانسلی برخوردار شوند. این 

پیشنهاد به صورت روزانه و از ساعت هشت شب تا پنج صبح قابل 
استفاده است. در طول ماه رمضان، مشترکان ایرانسل می توانند 
براساس مکان، زمان و الگوی مصرف خود، از بسته های ساعتی 

مکالمه با تخفیف تا سقف ۱۰۰درصد و بسته های ساعتی اینترنت با 
تخفیف ویژه بهره مند شوند.
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6 ر 40 تمدید مهلت ثبت نام وام یک میلیونی670018

امروز هفتم اردیبهشت ماه اولین مهلت تعیین شده برای ثبت نام 
وام یک میلیونی به پایان می رسد. حسین میرزایی، سخنگوی ستاد 

تسهیلات کرونا می گوید، سرپرستانی که تا هفتم اردیبهشت ماه 
پیامک ارسال کنند، روز پنجشنبه ۱۱ اردیبهشت ماه، وام خود را 
دریافت خواهند کرد. همچنین مهلت ارسال پیامک کد ملی تا 

۱8اردیبهشت ماه وجود دارد. به گفته میرزایی، کسانی که از فردا 
هشتم تا هجدهم کد ملی خود را پیامک کنند، اواخر ماه رمضان وام 
را دریافت خواهند کرد. میرزایی می گوید از ۲.۵میلیون سرپرست 
خانواری که سیمکارت به نامشان نبود، به صورت غیرحضوری برای 

۷۰۰هزار سرپرست سیمکارت رایگان صادر شده است.

قیمت مصوب شکر اعلام شد 
شرکت بازرگانی دولتی ایران در اطلاعیه ای قیمت فروش 

هرکیلوگرم شکر سفید را اعلام کرده است. در این اطلاعیه 
آمده، قیمت شکر سفید برای مصرف کننده شش هزار و 
69۰تومان است که براساس واردات با ارز چهارهزار و 

۲۰۰تومانی محاسبه شده است. براساس این اطلاعیه قیمت 
شکر وارداتی در بنادر پنج هزار تومان، هزینه گمرک، انبارداری 

و بارگیری ۴۵۰تومان و هزینه های عملیاتی 6۲۰تومان است 
که نشان می دهد قیمت تمام شده برای هر کیلوگرم شکر سفید 

درکارخانه شش هزار تومان است که با احتساب ۱۰درصد سود 
به شش هزار و 6۰۰تومان می رسد.
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7
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190هزار

165هزار

205هزار

190هزار

270هزار

200هزار

100هزار

190هزار

250هزار

240هزار

قیمتانواعپاوربانکباظرفیت10هزارمیلیآمپر

شیائومی

شیائومی

شیائومی

ایدیتا

ریمکس

انرجایزر

لامیر

هوآوی

سامسونگ

یوسمز

PLM09ZM

RedmiPB100LZM

PLM13ZM

PT100

RPP-149

UE10004

J106

HonorAP08L

EB-P3000

PB10Mini

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمتانواعاتوبخارموجوددربازار

فلر

فیلیپس

فیلیپس

پارسخزر

امآراس

فوما

تامسون

سایا

ساوان

گوسونیک

SI240

GC2998

GC2990

SI-702

MRS4003s

FU-786

TH7334

Titanium

NI-2058

GSI-300

470هزار

820هزار

580هزار

600هزار

220هزار

240هزار

240هزار

460هزار

570هزار

420هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

فروش16هزارو200

17هزارو530

20هزارو30

چهارهزارو410

دوهزارو320

ششمیلیونو500هزار

ششمیلیونو350هزار

سهمیلیونو350هزار

دومیلیون

652هزار

جدول قیمت طلا و ارز

یورو

پوند

درهمامارات

لیرترکیه

تمامسکهجدید

تمامسکهقدیم

نیمسکه

ربعسکه

گرمطلای18عیار

خرید16هزارو100

17هزارو380

19هزارو830

چهارهزارو390

دوهزارو265

ششمیلیونو300هزار

ششمیلیونو150هزار

سهمیلیونو200هزار

یکمیلیونو850هزار

---

  بازارگردي 

صدایتلویزیونراسهبرابرکنید
بهترین ساندبارهای موجود در بازار با بودجه دوونیم میلیونی

گروهبازار|قدرتصدایخروجیتلویزیونهاعمومابین10تا30واتاست.اگرمیخواهیدصدایاستریوباقدرتبالاراتجربهکنید،میتوانیدسراغ
ساندبارهابروید.آنهامیتوانندخروجیصدایتلویزیونشماراحداقلسهبرابرکنند.

HW-K490 ۱   سامسونگ مدل

ساندبار  HW-K490 یکی از محصولات شرکت سامسونگ است 
که از سیســتم صوتی 2.1کاناله بهره می برد. این ساندبار می تواند 
با دو اسپیکر استریو و یک ساب ووفر 6.5اینچی، صدایی قدرتمند 
تولید کند که برای استفاده در خانه ها و سالن های کوچک مناسب 
اســت. ورودی صدای اپتیکال که در این محصول تعبیه شده، در 
واقع نسل بعدی انتقال صداست که هنوز آن چنان که باید در میان 
کاربران فراگیر نشــده اما طولی نخواهد کشید که ورودی اپتیکال 
جایگزین بســیاری از روش های انتقال صدای باسیم خواهد شد. 
 Blu-Ray  و DVD  دستگاه های منبع صدا مانند پخش کننده های
یا وسایل دیگر مانند  Playstaionهای جدید به خروجی اپتیکال 
مجهز شده اند؛ به دلیل تنوع کم سیستم های صوتی مجهز به ورودی 
اپتیکال، این فناوری هنوز فراگیر نشده است. این ساندبار از سیستم 
اتصال بی سیم پشتیبانی می کند و کاربر می تواند با استفاده از تلفن 
همراه، این دستگاه را کنترل کند. شش حالت صدا برای این سیستم 
در  نظر گرفته  شده است که با استفاده از آن ها کاربر می تواند صدای 

خروجی را آنطور که می خواهد شخصی سازی کند. 
قیمت:دومیلیونو600هزارتومان

ساندبار انکر مدل  Infini Integrated ساندباری جمع وجور، 
اما پرقدرت اســت. این ســاندبار از دو اســپیکر داخلی و یک 
ساب ووفر تشکیل شده است. طول آن تقریبا 87سانتی متر است. 
با استفاده از ورودی صدای اپتیکال این محصول، می توانید آن 
را به تلویزیونتان متصل کنید. برای تلویزیون هایی که فاقد این 
خروجی صدا هستند، پورت  کواکسیال یا AUX  به کار می آید. 
تمامی این درگاه ها در قســمت پشتی ساندبار طراحی شده اند. 
همچنین این ساندبار به بلوتوث مجهز است و می تواند به صورت 
بی ســیم به موبایل یا لپ تاپ شما متصل شــود. این محصول 
2.1کاناله است و صدا را به خوبی تفکیک می کند. دوحالت صدای 
متفاوت برای آن در نظر گرفته  شده است تا کاربران بتوانند پخش 
صدا را با ســلیقه  خود هماهنگ کنند. قــدرت خروجی صدای 
تلویزیون ها عموما رقمی بین 10 تا 30وات است و این ساندبار 
می تواند آن را تقویت کرده و به 110وات برســاند. این ساندبار 
دارای یک ریموت کنترل است که می تواند از راه دور تنظیمات 

مورد نیاز را روی آن اعمال کرد. 
قیمت:دومیلیونو500هزارتومان

Infini Integrated ۲     انکر مدل

از ابتدای امســال بانک های که قبلا مصوبه شورای پول 
و اعتبــار درباره نرخ ســود بانکی را رعایــت نمی کردند 
و با هزار ترفند به ســپرده گذاران خود ســودهای بالای 
15درصد می دادند، بی ســروصدا از مواضع شــان کوتاه 
آمدند و نرخ ســود را برای ســپرده های یکساله تا همان 
15درصد کاهش دادند. حتمــا می دانید که در این مدت 
آب از آب تکان نخورده اســت و کســی بــرای دلخوری 
ســپرده گذاران تره  خرد نمی کند. دلیل این اتفاق ساده 
است؛ از نظر علم اقتصاد کاهش نرخ سود بانکی می تواند 
نرخ سود تســهیلات و هزینه های تولید را کاهش دهد. 
در نتیجه این اتفاق قیمت کالاهــا و خدمات هم کاهش 
پیــدا خواهد کرد و اگــر همه چیز خوب پیــش برود در 
ادامه می توان به افزایش قــدرت خرید مردم امیدوار بود. 
نرخ قانونی سود سپرده های یک ســاله بانکی در کشور 
15درصد است. با اینکه شورای پول و اعتبار در سال های 
گذشته این نرخ را تعیین کرده بود اما بعضی بانک ها برای 
جذب مشتری رقم بیشتری به ســپرده گذاران پیشنهاد 
می کردند. از ابتدای ســال اما اوضاع خوب پیش نرفته و 
همان بانک ها دســت ودل باز تصمیم گرفته اند به قانون و 
مقررات احترام بگذرند. شاید برای کسی که پول خود را 
در چنین بانک هایی گذاشته، پذیرش این تصمیم ساده 
نباشــد اما علم اقتصاد می گوید با کاهش نرخ سود بانکی 
هزینه بانک ها، اضافه برداشــت از بانک مرکزی و رشــد 

نقدینگی، رشد پایه پولی و نرخ تورم، هم کمتر می شود. هر 
سال رقم قابل توجهی سود بانکی توسط بانک ها پرداخت 
می شود که در عمل به دلیل رشد هزینه ها و کسری منابع 
چیزهایی مثل اضافه برداشت از بانک مرکزی، رشد پایه 
پولی و نقدینگی و تورم را موجب می شود. این اتفاق روی 
تمام اقتصاد اثر منفی می گــذارد. از طرف دیگر کاهش 
هزینه سود تســهیلات بانک ها می تواند روی هزینه های 
دولت تاثیرگذار باشــد و از آنها بکاهد. در نتیجه، بدهی 
دولت و کســری بودجه دولت با کاهش نرخ سود بانکی 

کاهش پیدا می کند.
براساس نظریه های اقتصادی یکی از متغیرهای مهم در 
تصمیم گیری برای سرمایه گذاری متغیر نرخ سود بانکی 
است که با ســرمایه گذاری رابطه مســتقیم دارد؛ یعنی 
افزایش نرخ ســود بانکی موجب افزایش سرمایه گذاری 
می شــود و کاهــش نرخ ســود بانکی، موجــب کاهش 
سرمایه گذاری و به چرخش درآمد پول بیشتر در چرخه 
تولید می شــود. نرخ ســود بانکی معمولا در کشورهای 
درحال توسعه نسبت به کشــورهای توسعه یافته بسیار 
بالاتر است چراکه زیرساخت های تولید مناسبی در این 
کشورها برای به گردش درآمدن پول در چرخه تولید وجود 
ندارد و در نتیجه تورم در این کشورها روز به روز افزایش 
پیدا می کند. با این دســته توجیهات به نظر می رسد نرخ 

سود 15درصد هم خیلی پیش بانک ها محبوب نیست.

   بانک

چراسودسپردههایبانکیمیتواندبازهمکاهشپیداکند؟

Galaxy A10  ۱ بیش از یک ســال در بازار حضور 
داشــته و در بهمن ماه 98 می توانســتید آن را با قیمت 
یک میلیون و700هزار تومان بخرید. کمی بعد سامسونگ 
مــدل ارتقایافته این گوشــی را عرضه کرد و اســمش را 

Galaxy A10s گذاشت.
۲     سامسونگ در ساخت Galaxy A10 از پردازنده 
اختصاصی خود یعنی Exynos 7884 اســتفاده کرده 
است. این پردازنده چندان پرقدرت نیست اما آنها در مدل 
ارتقایافته A10s تلاش کرده انــد، تغییراتی مثل دوربین 
دوگانه و حسگر اثرانگشــت را در نظر بگیرند؛ همچنین 
 Mediatek از پردازنــده Exynos به جای پردازنــده
MT6762 استفاده کرده اند. کاربران عادی نمی توانند به 
این سادگی ها متوجه تفاوت عملکرد A10 و A10s شوند.

3     کســانی که خودشان را به داشــتن موبایلی مثل 
گلکســی A10 و A10S راضی می کنند، خیال می کنند 
داشتن صفحه نمایش 6.2 اینچی فوق العاده است اما وقتی 
نگاهی به مشــخصات صفحه بیندازیم، متوجه می شویم 
کیفیت نمایش 720p اســت. اگر مســئله قیمت وجود 
نداشــت، می گفتیم در حال حاضر به داشــتن موبایلی 
با صفحه نمایــش کمتر از 1080p حتــی نباید فکر کرد. 

صفحه نمایش A10 و A10s دقیقا یکی هستند.
۴     دوربین گلکسی A10 یک دوربین ساده معمولی 
با حســگر 13مگاپیکسل است که با اســتفاده از لنز فوق 
عریض یــا Wide و دریچــه دیافراگــم f/1.9 و فاصله 

کانونی لنز 28میلیمتر در شــرایطی که نور کافی باشد، 
عکس های خوبی ثبت می کند. در قسمت جلو یک حسگر 
پنج مگاپیکسلی برای عکاسی ســلفی وجود دارد. موقع 
ساخت Galaxy A10s سامسونگ تلاش کرده مطابق 
ســلیقه و مد فعلی بازار پیش برود. برای همین از دوربین  
دوگانه اســتفاده کرده. حســگر اصلی از نوع Wide با 
رزولوشن 13مگاپیکسل با دریچه دیافراگم f/1.8 و فاصله 
کانونی لنز 28میلیمتر انتخاب شده است. در کنار آن شاهد 
حسگری از نوع سنسور عمیق با رزولوشن دومگاپیکسل و 
دریچه دیافراگم f/2.4 هســتیم. اگرچه در عمل عکس ها 
فقط کمی باکیفیت تر می شوند و نهایتا می توان تصاویری 

با پس زمینه تار گرفت.
۵     گلکسی A10 سنسور اثرانگشت ندارد؛ سامسونگ 
این نقص را در Galaxy A10s برطرف کرده. همچنین 
باتری 3۴00میلی آمپر ساعتی A10 جای خود را در نسخه 

A10s به باتری چهارهزار میلی آمپر ساعتی داده است. 
6    الان اگر خودتان هم بخواهید نمی توانید گلکسی

A10  را در بازار پیدا کنید. فروشنده هایی که هنوز مدل 
آکبند چنیــن موبایلی را دارند، قیمــت عجیب و غریبی 
برایش در نظر می گیرند. یکی از آنهــا گفته دومیلیون و 
720هزار تومان اســت. خرید این موبایل عاقلانه نیست 
از طرف دیگر کف قیمت Galaxy A10s در حال حاضر 
یک میلیون و 570هزار تومان است و سقف قیمت را باید 

سه میلیون و 350هزار تومان در نظر گرفت.

   دیجیتال

ششچیزیکهبایددربارهتفاوتA10وA10sبدانید

  مسکن

ببخشیدحواسمنبود،گفتیدکروناکیرسید؟
عددهای شگفت انگیز و شوکه کننده از کاهش 80درصدی تعداد معاملات و کاهش 1.2درصدی قیمت ها در بازار مسکن

تعداد معاملات آپارتمان های مســکونی شهر تهران در 
نخستین ماه امسال، به 1.2هزار واحد مسکونی محدود 
شــد. وقتی این عدد را با ماه قبل یعنی اسفند سال 98 
و ماه مشابه ســال قبل یعنی فروردین سال 98 مقایسه 
کنیم، به ترتیب با کاهش 87.8درصدی و 63.7درصدی 
روبه رو می شــویم. چیزی که فقط و فقط با تاکید روی 
شیوع ویروس کرونا و تعطیلی بازار قابل توجیه است. فکر 
می کنید این اتفاق و دورشــدن مشتری از بازار توانسته 

قیمت ها را تعدیل کند؟
۱  اگرچه بازار تعطیل بوده اما متوسط قیمت مسکن 
و خرید و فروش یک مترمربع زیربنای واحد مســکونی 

معامله شــده از طریق بنگاه های معاملات ملکی شــهر 
تهران در ایــن مدت، به 15میلیــون و 300هزار تومان 
رسید که در مقایسه با فروردین پارسال 35.7درصد رشد 
کرده اســت. زود قضاوت نکنید! آمارها نشان می دهند، 
فروشنده ها در مقایسه با اســفند یعنی همان زمانی که 
کرونا تازه سروکله اش پیدا شده بود، کمی عقب نشینی 
کرده اند و حالا رقم هایشــان معادل 1.2درصد کم شده 
است. خیلی مشهود نیست اما اگر همین طور ادامه بدهند 

خودشان بدون مشتری باقی می  مانند.
۲   واحدهای تا پنج سال ساخت با سهم  ۴1.5درصد 
همچنــان محبوب تریــن خانه های تهران به حســاب 

می آینــد. از مجمــوع هــزار و 2۴3واحد مســکونی 
معامله شده در فروردین امســال، واحدهای تا پنج سال 
ساخت با سهم ۴1.5درصد بیشــترین سهم را به خود 
اختصاص داده اند. در مجموع و در مقایسه با فروردین ماه 
سال 1398، سهم واحدهای تا پنج سال، شش تا 10سال 
و بیش از 20ســال ســاخت، به ترتیب حدود 1.5، نیم 
و 1.9واحد درصد افزایش پیدا کرده اســت. همچنین 
از میــان مناطق 22گانه شــهر تهران، منطقــه پنج با 
ســهم 15.5درصدی از کل معاملات، بیشترین تعداد 
قراردادها را دارد. مناطق 2 و ۴ به ترتیب با ســهم های 
8.5 و 8.2درصــدی در رتبه هــای بعدی قــرار دارند. 

آمارها می گویند از نظر متوســط قیمــت هر مترمربع 
واحدهــای مســکونی در دامنه قیمت 9 تــا 10 و نیم 
میلیون تومــان در هر مترمربع با ســهم  9.7درصدی، 
بیشترین سهم از تعداد معاملات شــهر تهران را دارند. 
پس از آن خانه هایی با دامنه قیمت هفت و نیم تا 9میلیون 
تومان با سهم 8.3درصدی در رتبه دوم ایستاده اند. این 
یعنی خریــداران تلاش می کنند بــا کمترین هزینه به 
  خواسته شان برسند. اوضاع به شــکلی است که نزدیک 
به 5۴درصد واحدهای مسکونی معامله شده از متوسط 
قیمت هر مترمربع واحد مســکونی شــهر تهران یعنی 

15میلیون و 300هزار تومان ارزان تر بوده است.

3   اگــر ارزش کل ملک را درنظــر بگیریم، متوجه 
می شــویم واحدهای مســکونی با ارزش کلی ۴50 تا 
600میلیون تومان با اختصاص ســهم 10.3درصدی 
بیشترین سهم از معاملات انجام شده را به خود اختصاص 
داده انــد. همچنیــن واحدهــای دارای ارزش 600 تا 
750میلیون تومان و 300میلیون تا ۴50میلیون تومان 
به ترتیب با اختصاص ســهم های 9.۴ و 9.2درصدی در 
رتبه های بعدی قرار گرفته انــد. در مجموع در این ماه، 
حدود 51.6 درصــد معاملات به واحدهای مســکونی 
بــا ارزش کمتــر از یک میلیارد و 200میلیــون تومان 

اختصاص پیدا کرده است. 
۴    فروردین امسال، متوســط قیمت یک مترمربع 
زیربنای واحد مسکونی معامله شده از طریق بنگاه های 
معاملات ملکی شهر تهران 15میلیون و 300هزار تومان 
بود. این یعنی قیمت مســکن در تهران نسبت به مدت 

مشابه سال قبل 35.7درصد گران شده اما فروشندگان 
در مقایســه با اســفند معادل 1.2درصد عقب نشینی 
کرده انــد. منطقه یک با متوســط قیمــت 31میلیون  
و320هــزار تومان بــه  ازای هر متر مربــع، گران ترین 
خانه های تهران را در خود جای داده است. از طرف دیگر 
ارزان ترین خانه های تهران را می تــوان در منطقه 18 
پیدا کرد. جایی که متوســط قیمت هر مترمربع حدود 

هفت میلیون و ۴00هزار تومان است.
۵    بررسی شــاخص کرایه مســکن اجاری در شهر 
تهران و در کل مناطق شهری در فروردین ماه سال 1399 
نشان دهنده رشد قیمت ها است. اجاره  خانه تهرانی ها در 
مقایسه با فروردین پارسال با سرعتی معادل 28.7درصد 
افزایش پیدا کرده اســت در حالی که ســرعت رشــد 
اجاره بها در بقیه نقاط کشور به نسبت فروردین پارسال 

31درصد برآورد می شود. 

خیانت بازارهای ســرمایه گذاری سابقه دار اســت. نمونه بارز آن را 
می توان در سقوط قیمت طلا مربوط سال  91 و 92 دانست. روزگاری 
هر گرم طلای 18عیار تا نرخ 150هزار تومان پیشــروی کرده بود و 
نهایتا با ســقوط عجیب تا قیمت 85هزار تومان عقب نشینی کرد. 
اتفاقی که خیلی ها از آن به عنوان خیانت طلا به سرمایه گذارانش یاد 
کردند. مشابه این اتفاق برای بازار مسکن در روزهای اول انقلاب افتاد 
که شاهد سقوط قیمت مسکن در کشور بودیم. آیا بورس هم می تواند 
به ســرمایه گذارانش خیانت  کند؟ برای اینکه ببینیم شدت چنین 
اتفاقی در بازار سهام چقدر است، می توانیم رفتار شاخص بورس در 
دوران سقوط قبلی را بررسی کنیم. برای این کار باید به سال های 91 
تا 93 بر گردیم. مرداد  سال 91 آغاز روند رو به رشد در بازار بورس بود. 
تقریبا مشابه همان چیزی که این روزها شاهدش هستیم. در ابتدای 
این روند شــاخص کل بورس تهران در محــدود 2۴هزار واحد قرار 
داشت. روندی که یک سال و نیم طول کشید و خیلی ها را به بورس 
کشاند. این روند تا دی  سال 92 یعنی چهار ماه بعد از به ثبات رسیدن 
بازار ارز ادامه داشت و سرمایه ســهامداران را تقریبا چهار برابر کرد. 
شاخص کل به رکورد 87هزار واحدی رسید. رکوردی که تا اواسط 
سال 96 پابرجا ماند. ترکیدن حباب بورس باعث شد شاخص کل طی 
روند رفت و برگشتی شــروع به ریزش کند. تا جایی که شاخص در 
انتهای ســال 93 یعنی حدود 15ماه روند نزولی داشت و به 6۴هزار 
واحد عقب نشینی کرد. نکته قابل توجه اینجاست که سقوط بورس 
هرگز ناگهانی نبوده است. به این معنی که در همین سال 93 با وجود 
بازدهی منفی ســرمایه گذاری در بورس، در خیلی از زمان ها شاهد 
افزایش نسبی شــاخص بودیم و این یعنی بورس هر یکی دو هفته 
به سهامداران فرصت خروج می داد تا همگی متحمل چنین ضرری 
نشوند. همچنان روند نزولی شاخص بســیار آرام تر از روند صعودی 
آن بود. طوری که شاخص بورس در 18ماه چهار برابر شد و در 15ماه 
بعدی 25درصد عقب نشینی کرد. از آن روز به بعد شاخص بورس از 
پشت به کسی خنجر نزد و تنها به  درجا زدن اکتفا کرد. خروج از این 

وضعیت تقریبا سه سال طول کشید. شاخص بورس تا خرداد 97 درجا 
می زد و سهامداران صرفا با نوســان گیری می توانستند سود کسب 
کنند. شاخص کل خرداد 97 در محدوده 95هزار واحد قرار داشت. 
یعنی در یک دوره سه ساله، شاخص بورس تنها 30هزار واحد معادل 
50درصد رشد کرد. فکر می کنید در دوره جدید چه اتفاقی قرار است 
رخ دهد؟ راســتش کسی این موضوع را به درســتی نمی داند و تنها 
می توان از احتمالات کمک گرفت. اول سراغ نیمه پر لیوان می رویم. 

سراغ پیش بینی خوشبینانه.

   سناریو مثبت؛ رشد بورس ادامه دار خواهد بود
دیروز شاخص بورس 28هزار واحد افزایش پیدا کرد تا باردیگر رکورد 
میزان رشد در یک روز را بشکند. روند رو به رشد بازار تقریبا از خرداد 
ســال 97 آغاز شــده و در هفته های اخیر به اوج خود رسیده است. 
طوری که صرفا در یک ماه گذشته با وجود تعطیلات نوروز، شاخص 
بورس حدود 280هزار واحد معادل 60درصد رشد کرده است. روندی 
که با ســیل ورود مردم به بورس احتمال ادامه دار بودن آن بیشــتر 
می شود. طوری که بعضا رکورد شاخص یک میلیونی در آینده نزدیک 
را محتمل می دانند. بورس در سال 98 بازدهی 200درصدی داشته 
و سرمایه سهامداران را به طور میانگین سه برابر کرده است. اتفاقی 
که بعید به نظر می رسد برای سال آینده ادامه دار باشد و کمتر کسی 
پیش بینی رشد مجدد سه برابری را می کند. با این وجود خیلی ها به 
ادامه دار بودن روند رو به رشد بورس امیدوار هستند. آنها می گویند 
روند ورود پول و ســرمایه جدید به بازار با ســرعت زیادی پیگیری 
می شود. اتفاقی که می تواند رشد قیمت ســهام شرکت ها را در پی 
داشته باشد. آنها معتقدند دلار در سه سال گذشته بیش از چهار برابر 
شده و برای همین کاملا طبیعی است که قیمت سهام شرکت ها دست 
کم چهار برابر افزایش پیدا کند. از طرف دیگر هیچ بازار موازی قابل 
رقابت با بورس وجود ندارد. سرمایه گذاران بازار طلا و ارز نمی توانند 
در عرض یک سال بدون نگرانی زیاد سود سه برابری به جیب بزنند. 

مثلا در سال گذشــته بازدهی بازار طلا و ارز در حد 30درصد باقی 
مانده بود اما بازدهی بورس به 200درصد رسید.

حمایت های دولت یکی دیگر از عوامل خوشــبینی برخی نسبت به 
ادامه دار بودن روند رو به رشد بازار ســرمایه به حساب می آید. آنها 
می گویند دولت عزم خــود را جزم کرده تا ســرمایه های خرد را از 
بازارهایی مثل طلا و ارز به سمت بورس بکشاند تا تلاطم در آن بازارها 

کمتر شود و راحت تر بتواند نرخ دلار را کنترل کند. 
شرکت ها دولتی پشت سر هم صف کشیده اند تا در بازار بورس عرضه 
شوند. عرضه سهام شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی به تنهایی 
می توانست با کل شرکت های عرضه شده در سال 98 از نظر ارزش 
رقابت کند. این عرضه ها رونق بیشتر بازار بورس را در پی دارد. شما 
خودتان را جای کسی بگذارید که با خرید سهام عرضه اولیه، پولش 
عرض یک ماه دو برابر شده. آیا راضی می شوید با بورس خداحافظی 
کنید؟ همین مورد باعث می شود سرمایه های جذب شده به بورس 

در این بازار بماند و باعث رونق بیشتر آن شود.

    سناریو منفی؛ ترکیدن 
حباب  قیمت ها به زودی اتفاق می افتد

این روزها که همه انگشــت به دهان روند رو به رشد شاخص را نگاه 
می کنند، بعضی از در مخالفت درآمــده و درباره خطرات پیش رو و 
سقوط احتمالی بورس هشدار می دهند. بعضی به خاطر اینکه با ساز 
و کار بورس آشنا نیستند، رشد آن را غیرمعقول و باورناپذیر می دانند 
و صرفا از روی ناآگاهی با سرمایه گذاری در بورس مخالفت می کنند 
اما در جبهه مخالفان، نام کارشناسان و صاحب نظران اقتصادی هم به 
چشم می خورند. از جمله آنها می توان به علی اکبر عرب مازار، استاد 
دانشگاه شهید بهشتی اشــاره کرده که در خصوص اتفاقات اخیر در 
اقتصاد ابراز نگرانی کرده و می گوید چه اتفاقی در اقتصاد افتاده که 
شاخص ها این گونه در حال رشد هستند؟ آیا رونق اقتصادی ایجاد 
شده است؟ او با اشــاره به افزایش روزانه دو تا سه درصدی شاخص 

می گوید حدود چهار هزار میلیارد تومان وارد بازار بورس شده است. 
این روند در حالی رخ داده که رشد سهام های ریشه دار اصلًا این گونه 
نبوده و ارزش ســهام های متفرقه متعلق به شرکت های ورشکسته 
در حال رشد نجومی اســت. در حال حاضر شرکتی در بورس وجود 
دارد که شش ماه تعطیل و به قیمت 20میلیارد تومان فروخته شد. 
در حالی که ارزش آن در این مدت به سه هزار و 800میلیارد تومان 
رسیده اســت. شــرکت دیگری وجود دارد که سه سال است طبق 
حسابرسی های صورت گرفته مشمول ماده 1۴1 قانون تجارت است 
و ورشکسته اعلام شده در حالی که ســهام آن از 60تومان به شش 
هزار تومان افزایش قیمت پیدا کرده است. این استاد دانشگاه شهید 

بهشتی شــرایط کنونی بازار بورس را نگران کننده توصیف کرده و 
می گوید مسئولان بورس و نهادهای نظارتی باید نسبت به اتفاقات 

اخیر پاسخگو باشند.
عرب مازار می گوید سفته بازی در هیچ بازاری مورد تأیید نیست؛ چه 
در بازار طلا، چه ارز و چه بورس. رشد شاخص بورس بیشتر به دلیل 
سفته بازی است و نه رشــد صنعت و اقتصاد کشور. اگر این حجم از 
گردش پول در بازار بورس نصیب شرکت ها و ارتقای صنعت می شد، 
جای خوشحالی بود ولی متاسفانه بورس به محل رقابت قماربازان و 
سفته بازان تبدیل شده است. این استاد دانشگاه شهید بهشتی خطاب 
به هیات  مدیره ســازمان بورس می گوید اگر قرار است هر کسی به 

دلخواه خود در بازار بورس فعالیت کند پس دیگر چرا سازمان بورس 
تشکیل شده است؟ سازمان بورس در همه کشورها نسبت به افزایش 
یا کاهش بی دلیل و بی منطق سهام شرکت ها مسئولیت دارد و روی 
آن نظارت می کند. در زمانی که تغییرات سهام یک شرکت منطقی 
نداشته باشد، نماد آن در بورس بسته می شود تا علت مورد بررسی 
قرار گیرد. در صورتی که در حال حاضر چنیــن اتفاقاتی در بورس 
نمی افتد. به نظر می رســد دولت چشــمش را روی ورود نقدینگی 
بی حساب و کتاب به بورس بسته است. او با پیش بینی قریب الوقوع 
بودن ترکیدن حباب بازار بورس می گویــد زمانی که چنین اتفاقی 

بیفتد چه کسانی پاسخگو خواهند بود؟

بورس؛ از شکوه صعود تا دلهره سقوط
بررسی تمام سناریو های خوش بینانه و بدبینانه درباره آینده بازار سرمایه
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سگ ها بو را 20 هزار برابر بیشتر از انسان تشخیص 
می دهند

مجموعه آموزشــي ســگ هاي گروه كار sK9 با 
سرمربي اسماعیل اسكندري كه در آلمان و با متد 
روز دنیا  آموزش دیده است اقدام به تربیت سگ و 
سر مربي آنها کرده كه پیش از این به صورت خیریه 
اقدام بــه برگزاري كلاس هاي ویــژه و خاص براي 
كودكان اوتیســم در آسایشــگاه خیریه كهریزك 
کرده بود و طرح و آموزش ســگ هاي خانگي براي 
زنده یابي را در ایــران راه اندازي كرده اســت.این 
مجموعه قبل از شیوع بیماري كرونا در حال آموزش 
مقدماتي سگ هاي تشــخیص سرطان بود كه با به 
وجود آمدن ویروس كرونا و نیاز به یاري رســاني به 
جامعه جهاني اقدام به بررسي هاي اولیه در زمینه 
كرونا و طراحي پروژه با همكاري متخصصان ارتش 

جمهوري اسلامي ایران كرده ودر نتیجه با آموزش 
دو مرحله اولیه سگ ها و مربیان عملا مطالعه آغاز 
شد و همچنان ادامه هم دارد. ســر مربي آموزش 
می گوید:»از آنجایی که ســگ ها بو را 20هزار برابر 
بیشتر از انسان تشــخیص می دهند، می توانند در 
تشخیص این بیماری بســیار مفید باشند. البته به 
شرط اینکه این بیماری مثل بسیاری از بیماری های 
تنفسی بوی خاصی بدهد. به این ترتیب سگ ها با بو 
کشیدن ماسک بیماران مبتلا ابتدا بایستی تشخیص 
دهند که این بیماری بو دارد یا خیــر و پس از آن 

می توانیم وارد فاز بعدی کار شویم.«

سگهابهکرونامبتلانمیشوند
طراحي، اجرا و آموزش  این طرح  مدرسه sK9 در 
ایران  شكل گرفته است. درست است که خیلي از 

كشورها صحبت از اجراي آن  مي كنند اما ایران در 
حال حاضر پیشتاز اســت.حمیدرضا شیری درباره 
مراحل این آموزش ها به ایسنا گفته است:» تاکنون 
دو مرحله از این آموزش ها در مدرسه SK9 انجام 
شــد و مرحله نهایي با حمایت دژبان مرکز ارتش، 
بیمارستان امام رضا و دانشگاه علوم پزشكي ارتش 
صورت گرفت تا طی چند نوبــت ویروس با رعایت 
پروتکل های بهداشتی، به طوری که ضعیف نشود 
یا از بین نرود به دست ما برسد. در همین راستا هم 
در مرحله اول تحقیقات ثابت کردیم که سگ ها به 
ویروس کرونا مبتلا نمی شوند چراکه حدود دو هفته 
است که سگ ها به صورت مستقیم با ویروس ها کار 
می کنند اما چند مرحله تست انجام شده و تاکنون 
هیچ مــوردی از انتقال ویروس از ســگ به مربیان 
مشاهده نشده اســت بنابراین سگ ناقل نمی تواند 

باشد.طی تســت هایی که انجام می شود، سگ ها 
می تواننــد از میان 10 نمونه کــه 9 نمونه منفی و 
یک نمونه مثبت است، ویروس را شناسایی کنند. 
اگر این تســت ها و آزمایش ها جواب دهد سگ ها 
می توانند در ســاعت به صورت حــدودی ابتلا یا 
عدم ابتلای 700 نفر را تشخیص دهند. همچنین 
می توان به سگ ها آموزش داد در مکان های شلوغ 
مثل مراکز تجاری، پادگان هــا، فرودگاه ها و.. افراد 

ناقل را از سالم تفکیک کنند.«

مربیانیکهدرخطمقدممبارزههستند
اجراي تمامي مراحل طرح ملي و پژوهشي استفاده 
از حس بویایي ســگ ها براي تشــخیص كرونا با 
نظارت كامل متخصصان بهداشتي و پزشكي صورت 
مي پذیرد. شــیری درباره نژاد ســگ هایی که در 

حال آمــوزش و آزمایش هســتند، می گوید:» از 
آنجایی كه پژوهش به داده هاي علمي نیاز دارد ما 
از ســگ هاي گروه كار با نژادهاي مختلف لابرادور، 
گلدن رتریور، ژرمن شپرد و بوردر کالی و جنسیت نر 
و ماده در سنین متفاوت استفاده كردیم تا مطالعات 
كامل تر شــود. ارتش  و امكانات مناســبي که در 
اختیار تیم تحقیقاتي قرار گرفته شده موجب شده 
تاكنون دستاوردهاي خوبي در دسترس قرار گیرد و 
ا ن شاءالله در روزهاي آینده اخبار و نتایج را در اختیار 
مردم قرار خواهیم داد. باتوجه به اینکه این پژوهش 
ریسک بالایی دارد و مربیان این تیم شبانه روز در 
مجاورت این ویروس قــرار دارند، امیدواریم هرچه 
زودتر این پروژه با نتایجی قابــل ملاحظه به اتمام 
برسد و قدم های بعدی در جهت مهار این ویروس 

در جهان به نام ایران ثبت شود.«

سگهابهشکارکرونامیروند
گزارشی درباره آموزش سگ های گروه کار برای 

تشخیص بیماران کرونایی از دیگر افراد
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با مدیرکل  تعاون، کار و رفاه اجتماعی  در دیدار مدیرکل 
صداوسیمای آذربایجان شرقی عنوان شد؛ 

کارگران از نیروهای وفادار به نظام و انقلاب و 
از نیروهای مولد جامعه هستند

مسلمی:  مجید  تبریز- 
رفاه  و  کار  تعاون،  مدیرکل 
با  اجتماعی استان همزمان 
روز رادیو و در آستانه شروع 
هفته کار و کارگر با مدیرکل 
صداوسیمای مرکز آذربایجان شرقی دیدار و گفت و گو کرد. مدیرکل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی در این دیدار با تبریک روز 
رادیو از حسن توجه و اهتمام ویژه مدیرکل صداوسیمای مرکز استان 
و همکاریهای خوب همکاران تلاشگر در عرصه صداوسیما در مناسبت 
های مختلف علی الخصوص هفته کارگر سپاسگزاری کرد.  میراحد 
حسینی، همکاری هرچه بیشتر صداوسیما در راستای تبیین نقش بی 
بدیل کارگران و به نمایش گذاشتن توانمندیهای کارگران، کارفرمایان 
و تعاونگران در تحقق منویات مقام معظم رهبری و توسعه اشتغال و 
سرمایه گذاری استان را خواستار شد. میراحد حسینی با قدردانی از نگاه 
و رویکرد مدیرکل صداوسیمای مرکز آذربایجان شرقی نسبت به ظرفیت 
ها و توانمندیهای بالای استان، آمادگی کامل این اداره کل جهت هرگونه 
همکاری در تولید برنامه برای جامعه کارگری، کارفرمائی و تعاونگران 
استان را اعلام کرد. حسینی اظهار داشت: اداره کل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی همواره با وظایف خطیر و گسترده از فعالیت ها و مسئولیت 
های بسیار مهم برخوردار است و برای پیشرفت اهداف عالیه خود در 
راستای ترویج فرهنگ مقدس تعاون و نهادینه کردن فرهنگ کار نیازمند 
همکاری و تعامل بسیار نزدیک رسانه ملی است. وی گفت: کارگران از 
نیروهای وفادار به نظام و انقلاب و قشری سودمند، مقتدر و از نیروهای 
مولد جامعه هستند که همواره در تحقق اهداف عالی نظام مقدس 
جمهوری اسلامی نقش ارزشمندی ایفا کرده اند. در این دیدار مدیرکل 
صداوسیمای استان و مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان 
شرقی راهکارهای گسترش همکاری های متقابل را مورد ارزیابی قرار 
دادند. همچنین لوح تقدیر مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان 
شرقی به پاس تلاش های ارزشمند مجموعه صداوسیمای مرکز آذر 
بایجان شرقی و همزمان با روز رادیو به صفری مدیرکل این مجموعه 
تقدیم شد.  مدیرکل صداوسیمای مرکز آذربایجان شرقی نیز در این دیدار 
با تبریک هفته کارگر اظهار کرد: صداوسیمای استان بر اساس رسالت و 
وظیفه ذاتی خود، آمادگی کامل دارد تا در راستای ترویج فرهنگ مقدس 
کار و جایگاه کارگر و نهادینه کردن این فرهنگ با اداره کل تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی تعامل و همکاری کند. صفری در این نشست ضمن 
مثبت ارزیابی کردن این نشست مشترک بر ضرورت آشنایی مردم با 
فعالیت خدمتگذاران خود در رسانه ملی تاکید کرد و گفت: جایگاه و 
نقش اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی به عنوان 
یکی از تاثیرگذارترین دستگاه های اجرایی استان بسیار مهم بوده و 
رسانه ملی نیز همکاری با این مجموعه عظیم را وظیفه خود می داند. 
مدیرکل صداوسیمای مرکز آذربایجان شرقی در بخش دیگری با اشاره 
به موضوعات اقتصادی گفت: پیگیری مسائل و مشکلات تولید و اشتغال 
از وظایف بسیار مهم صداوسیما است که پرداختن به این مباحث را در 
اولویت کاری خویش قرار داده ایم. وی در پایان با اشاره به نامگذاری شعار 
سال با نام جهش تولید تصریح کرد: هدف ما از پیگیری مسائل اقتصادی 
و پرداختن به مسئله اشتغال، تحقق هر چه سریعتر شعار سال است که 

کارگران در تحقق این امر مهم نقش بسیار ارزشمندی را ایفا می کنند.

مدیر بنادر و دریانوردی بندر لنگه خبر داد:

عملیاتی  برنامه   ۴۴ و  کلان  هدف   ۱۲ تدوین 
درراستای تحقق شعار سال ۹۹ "جهش تولید" 

گزارش  به   - بندرعباس 
روابط عمومی اداره کل بنادر 
و دریانوردی هرمزگان، قاسم 
عسکری نسب گفت: در حال 
حاضر نزدیک به ۸۰ درصد 
از حجم تجارت جهانی از طریق دریاها و اقیانوس ها صورت می گیرد 

و بنادر بعنوان دروازه  های اصلی و شاهرگ حیاتی تجارت نقش موثری 
را در سپهر اقتصادی کشورها برعهده دارند.وی با اشاره به اهداف کلان 
و عملیاتی بندر لنگه در سال جهش تولید افزود: یکی از مهمترین این 
اهداف افزایش ظرفیت اسمی بنادر غرب و تقویت بنادر کوچک همچنین 
حفظ ظرفیت پایانه های مسافری دریایی است که تلاش خواهیم نمود تا 
همگام با نیاز جامعه، وظایف و مسئولیت های خودرا برای پاسخگویی به 
تقاضای موجود در جهت تحقق  شعار سال بکار بگیریم . عسکری نسب 
ارتقاء توان عملیاتی بندر، افزایش سطح ایمنی دریانوردی در آبراه های 
تحت حاکمیت  و ارتقاء سطح ایمنی و امنیت بندر را از جمله اهداف 

کلان و برنامه های عملیاتی اداره بنادر و دریانوردی بندرلنگه برشمرد. 

 ۲۴۰ و  میلیارد   ۶۷ گذشته  سال  در  ها  قمی 
میلیون تومان به کمیته امداد کمک کردند

قم - کمکهای مردم و خیران به 
 ۹۸ سال  در  قم  استان  امداد  کمیته 
حدود ۶۷ میلیارد و ۲۴۰ میلیون تومان 
بوده است که نسبت به سال گذشته ۴۴ 
درصد رشد داشته است. به گزارش سایت خبری کمیته امداد،اکبر 
میرشکار، مدیرکل کمیته امداد استان قم، با اشاره به اینکه یکی از 
سالهای سخت اقتصادی را پشت سر گذاشتیم گفت: مردم نیکوکار 
قم با کمک ۶۷ میلیارد و ۲۴۰ میلیونی خود ثابت کردند همانند 
گذشته به فکر افراد بی بضاعت و نیازمندان هستند. وی افزایش 
کمکهای مردمی به کمیته امداد را نشان از حسن اعتماد عمومی به 
این نهاد دانست و افزود: رشد ۴۴ درصدی کمکهای مردمی بیانگر 
با بیان اینکه صدقات مردم در سال  این موضوع است. میرشکار 
گذشته ۱۴ میلیارد و ۶۷۵ میلیون تومان بوده است گفت: مشارکت 
مردم در بخش اکرام ایتام و محسنین نیز حدود ۱۴ میلیارد و ۹۰۰ 
میلیون تومان بوده است. وی با اشاره به اینکه کمک های مردمی و 
نذورات نیکوکاران بر اساس نیت خیرخواهانه آن ها هزینه می شود 
تصریح کرد: صدقات مردمی در سرفصل هایی چون کمک به معیشت 
محرومین، تامین مسکن، جهیزیه، درمان، آموزش، تحصیل و برنامه 
های فرهنگی نیازمندان هزینه می شود.مدیرکل کمیته امداد استان 
قم فریضه زکات را خاطر نشان کرد و گفت: قمی ها در سال گذشته 
نزدیک به ۴ میلیارد و ۳۸۰ میلیون تومان زکات دادند که صرف 
معیشت، مسکن، درمان و نیازهای اساسی مددجویان شد.  مدیرکل 
کمیته امداد استان قم، ضمن دعوت از مردم نیکوکار استان برای 
شرکت در رزمایش ملی بخشش ایرانیان گفت: روشهای مشارکت 
در شرایط کن.نی از طریق کد دستوری #۱*۰۲۵*۸۸۷۷* و کارت 

۶۰۳۷۹۹۷۹۰۰۰۰۱۱۲۵ بانک ملی است.

بازدید مدیرعامل برق منطقه ای خوزستان از 
ناحیه کهگیلویه و بویراحمد

اهواز - مدیرعامل شرکت برق منطقه ای 
خوزستان از پروژه های در دست اجرای 
ناحیه کهگیلویه و بویراحمد این شرکت 
لیکک  برقداری پست  لزوم  بر  و  بازدید 
در تابستان پیش رو تاکید کرد. محمود 
دشت بزرگ در این سفر دو روزه به همراه مسئولین محلی از روند 
اجرایی پروژه خط شاهد- بهمئی و پست لیکک بازدید و در کم و کیف 
روند اجرایی این پروژه ها قرار گرفت. وی در این بازدید بر برقداری 
فاز اول پست لیکک به ظرفیت ۵۰ مگاولت آمپر در تابستان امسال 
تاکید کرد تا برق این شهرستان در پایداری کامل قرار بگیرد. بازدید از 
پست های ۲۳۰ کیلو ولت ساران و اصلی دوگنبدان، پست های ۱۳۲ 
کیلو ولت جهاد، باشت، بهمن، مختار و پست ۴۰۰ کیلو ولت یاسوج و 
گفتگو با پرسنل این پست ها از دیگر برنامه های سفر دو روزه مدیرعامل 
شرکت برق منطقه ای خوزستان به کهگیلویه و بویراحمد بوده است. 
سرپرست معاونت بهره برداری، معاون طرح های توسعه برق و مدیریت 
بهره برداری انتقال شرکت برق منطقه ای خوزستان نیز در این بازدیدها 

حضور داشتند.

سرپرست معاون هماهنگی امور عمرانی فرمانداری شهریار 
خبر داد : 

کسب رتبه برتر فرمانداری شهرستان شهریار در 
استان تهران

شهریار - نرگس اصلانی : 
مهندس محمدرضا عبدالعلی 
از کسب رتبه برتر فرمانداری 
شهرستان شهریار در استان 
 : گفت  و  داد  خبر  تهران 
فرمانداری شهرستان شهریار 
در حوزه معاونت هماهنگی امور عمرانی در اجرای پروژه های زیر ساختی، 
کیفیت پروژه ها و نظارت بر اجرای پروژه ها در میان فرمانداری های 
استان تهران، موفق به کسب رتبه برتر شد. وی افزود : نشست هماهنگی 
معاونین عمرانی فرمانداری های استان تهران و بررسی کلی مجموعه 
اقدامات صورت گرفته توسط این معاونت، به ریاست دکتر تقی زاده 
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری تهران، صحرایی مدیرکل دفتر 
فنی استانداری و  معاونین عمرانی فرمانداری های تابعه استان تهران 
در محل استانداری تهران برگزار شد. سرپرست معاونت هماهنگی امور 
این نشست که بصورت ویدیو   : ادامه داد  عمرانی فرمانداری شهریار 
کنفرانس در خصوص ارزیابی فنی و کیفی پروژه های عمرانی و زیر 
بنایی فرمانداری های استان تهران و عملکرد حوزه معاونت هماهنگی 
امور عمرانی فرمانداری ها برگزار شد، پس از ارزیابی های صورت گرفته 
و بررسی وضعیت پروژه های اجرا شده در سطح شهرستان های استان 
تهران، سه فرمانداری شهرستان در حوزه اجرای پروژه های زیر ساختی، 
کیفیت پروژه ها و نظارت بر اجرای پروژه ها به عنوان فرمانداری برتر 
شناخته شدند که فرمانداری شهرستان شهریار جزء این فرمانداری های 
برتر قرار گرفت. گفتنیست کسب این عنوان برتری توسط فرمانداری 
شهریار به همت مهندس عبدالعلی سرپرست معاونت هماهنگی امور 

عمرانی فرمانداری و مجموعه تحت مدیریت ایشان حاصل شده است.

سازمان  عامل  مدیر  قدردانی  لوح  اهدای 
بهداشت و درمان صنعت نفت کشور از مدیرعامل 
شازند  )ره(  خمینی  امام  نفت  پالایش  شرکت 
اراک - این لوح توسط دکتر معصومی رئیس بهداشت و درمان صنعت 
نفت مرکزی و لرستان با حضور در دفتر مهندس غلامحسین رمضان پور 
به ایشان تقدیم شد . درمتن لوح از تلاش مدبرانه و مستمر مدیر عامل و 
همکاران در رعایت مسائل بهداشتی و پیشگیری از انتشار ویروس کرونا 
در راستای سلامت کارکنان و سیستم استراتژیک پالایشگاه امام خمینی 
)ره( به درستی تقدیر و خواهان سلامتی و استمرار این موفقیت تا 
شکست کامل ویروس منحوس کرونا درکشور شده است .   این گزارش 
می افزاید مهندس رمضان پور به هنگام دریافت لوح ضمن تقدیر و تشکر 
از دکتر سمیع و همه عوامل کادر پزشکی صنعت نفت ، گفت : › موفقیت 
حاصل شده، اراده و تلاش جمعی مسئولین و کلیه همکاران گرامی در 
پیشگیری از این مهم بوده که بنده به نیابت از طرف همه عزیزان توفیق 
دریافت این لوح را داشته ام و تقدیم به همگان می نمایم و امیدوارم این 
فرایند در راستای سلامت کارکنان و سیستم همچنان ادامه داشته باشد.  

مصرف سه برابری اینترنت در استان گلستان
مصرف  برابری  سه  رشد  از  شهمرادی  غلامعلی  مهندس  گرگان- 
استان گلستان خبر داد.مدیر مخابرات منطقه  اینترنت در  سرویس 
توسط  مناسب  ارتباطی  ساختهای  زیر  تامین  به  اشاره  با  گلستان 
مخابرات استان گفت:مخابرات منطقه گلستان توانست با اجرای برنامه 
ها و طرحهای به موقع و مناسب زیرساخت ارتباطی با کیفیتی را ایجاد 
نماید و در این راستا مشتریان به راحتی و مداوم از سرویس ایتنرنت 
مطلوب بهره مند گردند.مهندس غلامعلی شهمرادی که در گفتگو با 
صدا وسیمای مرکز گلستان سخن میگفت اضافه کرد مصرف سرویس 
اینترنت در ماه اخیر در استان گلستان سه برابر شده است و با توجه به 
شیوع ویروس کرونا و در خانه ماندن مردم ؛توانستند امورات کاری و 
تحصیلی را باید بصورت مجازی و اینترنتی انجام دهند را با استفاده از 

سرویس اینترنت به سرانجام برسانند.

از خبرها
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در شــبکه های خبری اروپایی اخبار نقاط مختلف 
جهان به صورت گسترده ای پوشش داده می شوند. 
ولی در شبکه های خبری آمریكا در اکثر شبکه ها 
بیشــتر از 90درصد مباحث مطرح شده مربوط به 
مسائل داخلی آمریکاست و اخبار سایر نقاط جهان 

خیلی کم پوشش داده می شوند.
این مســئله این مزیت را برای مردم آمریکا دارد 
تا بتواننــد بهتر روی حل مشــکلات داخلی خود 

تمرکز کنند. از طرفی این عیــب را دارد که باعث 
می شــود مردم آمریکا خیلی کم نســبت به سایر 
کشورهای جهان شناخت داشته باشند. مثلا یکی 
از دوســت های آمریکایی ام تعریف می کرد که با 
رئیس یکی از بخش های دانشگاه قبل از شیوع کرونا 
در آمریکا صحبت می کــرده و گفته خیلی نگران 
است که این بیماری در آمریکا هم همه گیر شود. 
اون استاد دانشگاه هم در پاسخ دوست من گفته، 

جای نگرانی نیست چون مردم آمریکا بسیار تمیز 
هستند و دست هاشون رو با آب و صابون می شورند.

دوستم به من گفت من خیلی از این حرف ناراحت 
شدم چون من مدتی در ژاپن دانشجو بودم و دیدم 
که اون ها خیلی از آمریکایی ها نظافت را بیشــتر 
رعایت می کنند. یا مثلا شما ایرانی ها خیلی تمیز 

هستید و حتی با کفش داخل خانه هاتون نمیرید!
@americansystem

ژاپنی ، آمریکایی یا ایرانی ؟
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     خبر ویژه

چمدان نوشــت، گزارشی از اتحادیه مســافرتی ایالات 
متحده نشان می دهد که یک ســوم کامل از افرادی که 
بیکار شده اند شــغلی مرتبط با گردشــگری داشته اند، 
که این تعــداد 9برابر تأثیراتی اســت کــه این صنعت 
پس از حملات تروریســتی 11ســپتامبر با آن دست و 
پنجه نرم کرده اســت. این انجمن تخمین می زند که تا 
پایان آوریل، هشــت میلیون از 24میلیون شغل مرتبط 
با گردشگری و سفر در کشــور از بین می رود.راجر داو، 
رئیس انجمن مســافرتی آمریکا گفــت: »حمایت های 
صورت گرفته شروع خوبی بود، اما داده ها نشان می دهد 

که هنوز هم مشــکلات شــدید در صنعت گردشگری 
آمریکا وجود دارد. ما درخواســت کمک بیشتر، قوانین 
سریع تر و انعطاف پذیری بیشــتر داریم. برنامه کمکی و 
حمایتی باید متناسب با بحران حاضر باشد و ما هنوز در 
حال مطالعه بزرگی و پیچیدگی های این بحران خاص 
هستیم.«براســاس تحلیل های اقتصــادی، هزینه های 
ســفر کل هفته گذشــته به 2.9میلیــارد دلار کاهش 
یافته اســت)یعنی 85درصد کمتر از هفته اول مارس 
و 88درصد پایین تر از هفته مشــابه در ســال 2019(. 
داده های آماری نشان می دهد، 80درصد از کسانی که 

پیش از کرونا برای ســفر برنامه ریزی کرده بودند یا آن 
برنامه ها را لغو کرده و یا به تعویق انداخته اند.

در پاســخ به دعوت وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از 
»سلول های اقتصاد دیجیتال کشــور« برای پیوست به 
پویش »ایران همدل«، ایرانسل، اولین و بزرگترین اپراتور 
دیجیتال ایران نیز با معرفی کد #1441* به این حرکت 

مردمی پیوست.
به گزارش روابط عمومی ایرانسل، »ایران همدل« عنوان 
پویشی اســت که همزمان با ماه مبارک رمضان 1441 
هجری قمری، در شــبکه های اجتماعی آغاز شده و در 
قالب این حرکت، تلاش می شــود تا با توجه به شرایط 

کرونایی موجود، همدلی و کمک به همنوع ترویج شود.
مشترکان ایرانسل می توانند با شماره گیری کد دستوری 
#1441*، مبلغ مــورد نظر خود را برای شــرکت در 
این پویش مشخص کنند. ایرانســل، به همان میزان به 
مبلغ فوق اضافه و با مشارکت ســازمان های مردم نهاد، 
به محرومان استان خوزســتان کمک می کند. مهندس 
محمدجــواد آذری  جهرمی، وزیر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات، روز جمعه پنج اردیبهشت ماه 1399، با انتشار 
یک پست در حساب اینستاگرام خود از پیوستن به این 

کمپین خبر داده بود.

جهرمی در این پست، تصویری از خود با لباس جمعیت 
هلال احمر جمهوری اســلامی را منتشر کرده و نوشته 
بود: »... به همــراه معاونینم تصمیــم گرفتیم به مدت 
پنج ماه، یک چهارم حقوق ماهانه رو کنار بگذاریم برای 
داشتن سهم کوچیکی تو این همدلی. از همه  همکاران 
وزارتخونه هم با ارسال یک نامه دعوت کردم تا اون ها هم 
هر درصدی که می توننــد رو کنار بگذارند تا مبلغ جمع 
شده رو به وسیله سازمان های مردم نهاد، برای بچه های 
محروم جنوب کرمــان تبلت بخریم کــه از آموزش جا 
نمونند. منم باید از چندنفر دعــوت کنم تا این زنجیره  

همدلی قطع نشه؛ اما این بار می خوام سنت شکنی کنم 
و از سلول های اقتصاد دیجیتال کشور دعوت کنم به این 

حرکت بپیوندند...«
پیش از این نیز ایرانسل با موافقت مدیرعامل خود، دکتر 
بیژن عباســی آرند، برای تســهیل زندگی و آگاه سازی 
مشــترکان درباره ویروس همه گیرشده کرونا، اقداماتی 
برای آمــوزش آنلایــن، ارائه 100گیگابایــت اینترنت 
ثابت رایگان، بیش از 12میلیــارد ریال کمک نقدی به 
مراکز درمانی و نهادهای مرتبط با پیشــگیری و درمان 
کرونــا در اســتان های مختلــف، دورکاری حداکثری 
کارکنان، بسترسازی برای ایجاد جلسات برخی نهادها، 
ســازمان ها و کســب وکارها)از جمله مجلس شــورای 
اسلامی، قوه قضائیه و وزارت بهداشت درمان و آموزش 
پزشکی(، رایگان کردن محتواهای ارائه شده در تلویزیون 
اینترنتی لنز، ارائه مکالمه رایگان به مدافعان ســلامت، 
افزایش درگاه های پرداخت در اپلیکیشن ایرانسل من، 
تغییر اعلان های اطلاع رســان تماس های شبکه، ارائه 
20گیگابایت اینترنت هدیه به معلمان دلســوز، و تغییر 

موقت نام شبکه را به نتیجه رسانده است.

خسارت کرونا برای گردشگری آمریکا ۹برابر مخرب تر از ۱۱سپتامبر

ایرانسل به »ایران همدل« پیوست

     از خبرها

فروش گواهی سپرده سرمایه گذاری عام در بانک آینده
فروش گواهی سپرده سرمایه گذاری عام بانک آینده 
از روز شنبه شــش اردیبهشــت ماه تا روز دوشنبه 
31شهریورماه ســال 1399، توســط کلیه شعب 
بانــک آینده، صــورت خواهــد پذیرفت.این اوراق 
یک ساله و با نرخ سود علی الحساب 18درصد سالانه 
است که سود آن به صورت ماهانه، پرداخت خواهد 
شــد. نرخ بازخرید قبل از سررســید این اوراق نیز 
10درصد ســالیانه، تعیین شده اســت. متقاضیان 
محترم می تواننــد با مراجعه به شــعب بانک آینده 
در سراسر کشور، نســبت به تکمیل فرم درخواست 
گواهی ســپرده  مدت دار ویژه ســرمایه گذاری عام، 

اقدام فرمایند.
مجمــععمومیعــادیبهطور

فوقالعادهبانکآیندهبرگزارشد
مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده 
بانک آینده به منظور تعیین حسابرس 
مســتقل و بازرس قانونــی و انتخاب 
روزنامه کثیرالانتشــار بانک با حضور 

بیش از 55درصد ســهامداران روز پنجشــنبه چهار 
اردیبهشت ماه برگزار شد.

این جلسه با ریاست شــعبان مرادی و حضور یدالله 
زحمتکش، به عنوان منشی جلسه و مهران صمصامی 

و جمشید اقبال پور ناظران جلسه، در 
سالن همایش موسســه اندیشه معین 
و ضمن رعایت موارد بهداشتی برگزار 
گردیــد. در این جلســه درخصوص 
انتخاب حســابرس و بــازرس قانونی 
صحبت شد و از میان چهار کاندیدای 
پیشنهادشده، بعد از رای گیری نهایتا 
موسســه حسابرســی فاطر انتخاب و معرفی شــد. 
همچنین روزنامه هــای دنیای اقتصــاد و اطلاعات 
به عنــوان روزنامه هــای کثیرالانتشــار بانک آینده 

برگزیده شدند.

 ترند



 تلویزیون، موسیقی، سینما ،
  تئاتر،کتاب، بازی  و ... فوتبال

تا
یکشنبه|7   اردیبهشت 1399 

   توئیت بازی
پخش برنامه های صبحگاهی در ماه رمضان فایده دارد؟

کامنت ها

این یک رسم نهادینه شــده اســت که برنامه های صبحگاهی 
تلویزیون در ماه رمضان تعطیل می شوند. سال پیش شبکه سه 
سنت شکنی کرد و ســام صبح بخیر روی آنتن رفت. همزمان 
برنامه صبح شبکه آموزش هم پخش می شد. از ابتدای سال شبکه 
ســه برنامه صبحگاهی ندارد و طبعا در ماه مبارک رمضان هم 
باکس صبح خود را با برنامه هایی دیگر پر می کند. شبکه آموزش 
اما »صبحی دیگر« را روی آنتن دارد. شــبکه دو هم »در انتهای 
الوند« را صبح دیروز پخش کرد تا مشخص شود این شبکه در ماه 
رمضان قرار نیست برنامه صبحگاهی خود را تعطیل کند. کرکره 
برنامه »صبح بخیر ایران« اما پایین کشیده شد شبکه یک به سیاق 
رمضان های گذشته، در این ایام برنامه صبحگاهی نداشته باشد. 
برنامه »طلوع« شبکه چهار هم مدتی است روی آنتن نمی رود. 
حالا سوال این اســت: آیا برنامه های صبحگاهی در ماه رمضان 

جواب نمی دهد؟ چرا برنامه های روتین صبح تعطیل می شوند؟

  وحید سعیدی:   برنامه های صبحگاهی در ایام ماه رمضان 
کمترین میزان مخاطب را دارند، شبکه ای که تصمیم می گیرد 
که برنامه صبحگاهی اش را در ماه رمضان ادامه دهد می بایست 
چیزی فراتر از آنچه در طول ایام ســال روی آنتن فرستاده به 
مخاطبش ارائه دهد. حرکت بر همان مسیر همیشگی و اضافه 
کردن چند آیتم متناســب راه چاره نیســت. رمضــان برنامه 
صبحگاهی ویژه خودش را می خواهد؛ برنامه ای که هنوز حتی 

درباره اش فکر هم نشده.

  احمد رنجبر:  تولید برنامه در ماه رمضــان برای عوامل 
سخت اســت و برای عوامل برنامه صبحگاهی سخت تر. با این 
حال این برنامه ها درصدی از مخاطب ثابت خود را دارند از جمله 
کارمندان. پس تعطیلی آن ها یعنی سوت و کور شدن آنتن. چه 

بهتر که برنامه هایی با رویکرد رمضان تولید شود.

  مرجان فاطمی: برنامه هــای صبحگاهی تلویزیونی اولین 
برنامه هایی هســتند کــه در طول روز از شــبکه های مختلف 
پخش می شوند و شاید بتوانیم بگوییم اولین واکنش را نسبت 
به اتفاق های روز نشــان می دهند. بنابراین حضورشان در هر 
دوره ای لازم اســت و واقعا از این جهت، ماه رمضان با ماه های 

دیگر فرقی ندارد.

   آنالیز    رصد خانه

حتی اگر بپذیریم دســت تلویزیون در تامین فیلم های سینمایی بسته است، نمی توان 
از عملکرد آن در چگونگی »مصرف« فیلم ها دفاع کرد. جمعه شب شبکه نمایش فیلم 
»غامرضا تختی« بهرام توکلــی را پخش کرد. فیلمی که نــوروز روی آنتن رفته بود و 
بازپخش هم داشت. این شبکه قرار است جمعه شب »ســرو زیر آب« محمدعلی باشه 
آهنگر را پخش کند.این فیلم هم نوروز روی آنتن رفته بود و بازپخش هم داشته است. 
شیوه مواجه تلویزیون با فیلم های جدید همیشه همین گونه بوده است.نوروز یک سری 
فیلم روی آنتن می فرستد و در طول سال آن ها بازپخش می کند منتها قاعده مصرف را 
رعایت نمی کند تا در کمتر از یک ماه بیشتر فیلم ها بیش از دو بار از شبکه های مختلف 
پخش شوند. با یک برنامه ریزی ساده می توان از مستهلک شدن فیلم ها جلوگیری کرد.

از هفته پیش که از تیزر سریال های ماه رمضان رونمایی شــد، یک نسخه هم در اپلیکیشن 
تلوبیون قرارگرفت. حالا با گذشت یک هفته مشخص می شود،  میزان مشاهده سریال شبکه 
دو یعنی »بچه مهندس 3« بیش از دیگران است. تیزر این سریال 31 هزار و 90 بار دیده شده 
که دلیل اصلی این صدر نشینی، به سابقه مخاطب از دو فصل پیش برمی گردد. نکته عجیب 
این که سریال »زیر خاکی« آمار بالایی ندارد و 13 هزار و 96 بار مشاهده شده است. در حالی 
که حاشیه های سریال می توانست به کمک آن بیاید. سریال های شبکه سه معمولا آمار بازدید 
بالایی دارند. تیزر سریال »ســرباز« اما فقط 90هزار و 55  بار دیده شده است. شگفت این که 
سریال »پدر پسری« شبکه پنج با میزان مشاهده 14 هزار و 730 در رتبه دوم است و تیزرهایش 

بیش از سریال های شبکه یک و سه مشاهده شده است.

بعد از پایان غائله »زیرخاکی« گوهر خیراندیش هم در صفحه اینستاگرام خود متنی به اشتراک 
گذاشت. کلیت متن او خوشحالی از پخش سریال در شرایطی است که مردم به »سرگرمی«نیاز 
دارند. بند آخر نوشته او اما مهم تر است:»و چه خوب است که نسبت به کسانی که با ناآگاهی و 
بدون عاقبت اندیشی با انتشار عکس و فیلم به حریم خصوصی دیگران تجاوز می کنند واکنش 
نشــان دهیم.« اهمیت این یادآوری وقتی دوچندان می شود که بدانیم روابط عمومی سیما 
فیلم و کارگردان »زیر خاکی« آن را نادیده گرفتند. هفته پیش که بیم توقیف سریال به خاطر 
حاشیه های خیراندیش می رفت، جلیل سامان مصاحبه ای با روابط عمومی سیما فیلم انجام 
داد و خیراندیش را نواخت. سامان اما حتی حواسش به »حریم خصوصی« نبود و برای حل 

مشکل سریال حرف هایی زد که کاش نمی زد.

لااقل با فاصله پخش کنید روز      تلویزیون فیلم های جدید را مستهلک می کند

آمار روز      استقبال سرد از زیرخاکی؛  یکه تازی بچه مهندس

نکته باریک روز      خیراندیش حریم خصوصی اش را به سامان گوشزد کرد

برنامه دورهمی یک بار دیگر 
محل ایجاد جنجال شد؛  این 
بار بعد از صحبت های مهران 
احمدی. مصاحبه این بازیگر 

پنجشنبه شب روی آنتن 
شبکه نسیم رفت و خیلی زود 

گفته هایش درباره مالیات 
هنرمندان محل مجادله شد. 

سوالی که پیش می آید این 
است: چرا مهران مدیری در 
برابر ادعاهای مهمان هایش 

سکوت می کند؟

آنچه مصاحبه مهران احمدی را پر سر و صدا کرد جایی است که بحث مالیات           منظر اول |گفته های جنجالی
هنرمندان را پیش کشید. این بازیگر ابتدا دلخوری اش را نشان داد که خیلی ها تا حرفی پیش می آید، می گویند 
شما بازیگران مالیات نمی دهید. این بخش از گفته های احمدی ذهن را به سمت تصمیم جنجالی دولت می کشاند 
که سال پیش هنرمندان را از دادن مالیات معاف کرده بود. خیلی ها اعتراض کردند که مگر خون آن ها رنگین تر 
است؟! مهران احمدی اما این معافیت را حق بازیگران می داند و برای رساندن منظورش از یک مثال عجیب استفاده 
می کند:» می آیند آدمی را که تاکسی دارد با مدیری مقایسه می کنند و می گویند این مرد با یک تاکس زرد مالیات 
می دهد ولی مدیری مالیات نمی دهد و این مقایسه از اساس اشتباه است چراکه شغل و کار این دو نفر چه ربطی 

به هم دارد؟«

صحبت های احمدی خیلی زود با واکنش مواجه شد. استدلال احمدی این            منظر دوم| سکوت مدیری
است که بازیگر برای چند نسل خاطره سازی می کند! خب؛ مگر برای این خاطره سازی پول خوب نمی گیرد؟ 
این سوالی است که باید مدیری مطرح می کرد. همزمان این شائبه پیش می آید که خود مدیری هم اعتقادی 
به مالیات هنرمندان ندارد. حال آن که دادن مالیات وظیفه »همه« شهروندان است. پس چرا مدیری این بار 
کنار شهروندان قرار نمی گیرد؟ کمی خوشبین تر باشــیم و بگوییم مدیری صرفا فرصت را برای ابراز عقیده 
مهمان فراهم می کند. اولا همیشه اینگونه نیســت و در ثانی از یک مجری حرفه ای انتظار می رود، در چنین 
مواقعی واکنش درست داشته باشــد. کما این که باید هفته پیش برای ادعاهای ژیا صادقی پاسخی درخور 

می داشت.

سری جدید »کتاب باز« از دیشب در قالب یک ویژه برنامه  رمضانی روی آنتن رفته و قرار است هرشب ساعت 
19 از شبکه نسیم پخش شود. به احتمال زیاد از آنجایی که فصل پنجم، به صورت یک ویژه برنامه روی آنتن 
می رود تا حدودی با سایر فصل ها متفاوت است. مثا اینکه پیام دهکردی که روز گذشته مهمان اولین قسمت 
این برنامه تلویزیونی بود قرار است هرشب روایت هایی از »عارفه لک« را هم اجرا کند. در تعریف فصل جدید 
برنامه آمده است :» با توجه به تغییری که ویروس کرونا در سبک زندگی امروز به وجود آورده است، برنامه 
»کتاب باز« هر شب یک بسته پیشنهادی فرهنگی متناسب ایام به مخاطبان معرفی خواهد کرد.« از آنجایی 
که شبکه نسیم غیر از »کودک شو« برنامه جدیدی برای شب های ماه رمضان تدارک ندیده است، ساخت 
فصل پنجم این برنامه، اقدام قابل قبولی به حساب می آید. به هرحال تجربه ثابت کرده که »کتاب باز« جزو 
برنامه های پرمخاطب این شبکه است. دکور برنامه نسبت به قبل تغییر نکرده اما حالا باید منتظر باشیم و 

ببینیم در فصل جدید با چه تغییراتی همراه خواهد بود.

کتابباز
  شبکه: نسیم

 پخش: ساعت 19
  کارگردان: 

محمدرضا رضائیان
  مجری: سروش صحت

  فصل: پنجم
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شبکه نمایش این هفته باکس 
ساعت 21 خود را به مرور آثار 

بازیگر فقید سینما رابین ویلیامز 
اختصاص داده است. شب گذشته 

ویل هانتینگ خوب پخش شد و 
از امشب تا جمعه هم به ترتیب 
فیلم های »هوک«، »لاستیک 
پرنده«، »جنازه قلابی«، »نود 
دقیقه زندگی«، »بی خوابی« و 

»انجمن شاعران مرده« روی آنتن 
این شبکه می روند.

 طی روزهای آتی قرار است دو 
فیلم »آشفته گی« به کارگردانی 

فریدون جیرانی و » چشم وگوش 
بسته« ساخته فرزاد موتمن وارد 

شبکه نمایش خانگی بشوند. فیلم 
اول شانزدهم اردیبهشت ماه و 

فیلم دوم پنجشنبه همین هفته 
یعنی یازدهم اردیبهشت در شبکه 
خانگی عرضه و روی تلویزیون های 

اینترنتی بارگذاری می شوند.

سکوت مشکوک مدیری

ساعتشبکهقالببرنامه

19آی فیلمسریالبرادر جان

19نمایشفیلم سینماییجزیره گنج2

19:30یکبرنامه افطاردعوت

20:30دوتاکشوشب گرد

21نمایشفیلم سینماییهوک

23نسیممسابقهکودک شو

   تلویزیون
   سینما

  موسیقی 

   تئاتر
   کتاب
  گیم 

VOD   
   فوتبال

گروه تلويزيون   
هفتصبح

اولین قسمت از برنامه های سحرگاهی شبکه های یک، 
دو، سه، پنج، کودک و پویا، سحر روز شنبه روی آنتن 
رفت. طبیعتا نمی توانیم انتظار زیــادی از برنامه های 
ســحرگاهی تلویزیون داشته باشــیم. به هرحال این 
برنامه ها یک فــرم و قالب همیشــگی دارند و طبق 
زمان بندی خاصی روی آنتن می روند و نمی توانند تغییر 
متفاوتی نسبت به سال های قبل داشته باشند. در سحر 
اولین روز ماه رمضان، برنامه های این شــش شبکه را 
بررسی کردیم تا ببینیم هرکدام چه بخش هایی دارند و 

چقدر در ایجاد جذابیت موفق عمل کرده اند.

   شبکه یک: ماه خدا
برنامه  سحرگاهی شبکه یک »ماه خدا« بود که مثل هرسال با 
اجرای حسن سلطانی روی آنتن رفت. دکور این برنامه نسبت 
به سایر برنامه ها رنگ آمیزی شادتری داشت و به طور کلی خود 
برنامه هم از بخش های متنوع تری نســبت به سایر شبکه ها 

تشکیل شــده بود. برنامه از حوالی ساعت 3 بامداد روی آنتن 
رفت و به طور کلی 2 ســاعت و 12 دقیقه طول کشید. از این 
مدت، حدود 30 دقیقه به صحبت های خود سلطانی اختصاص 
داشت اما نکته قابل تامل اینجاست که در هیچ بخشی بیشتر 
از پنج تا شش دقیقه صحبت نمی کرد و مابین صحبت هایش 
آیتم هایی روی آنتن می رفت. یکی از این آیتم ها، شعرخوانی 
حمیدرضا برقعی بود که ســه دقیقه طول کشید. در بخشی 
دیگر کلیپ جالبی با صدای محمد صالح عا روی آنتن رفت. 
بخشی به داستان خوانی  توسط علیرضا کنگرلو در استودیوی 
صدای ماه خدا اختصاص داشت که آن هم در سه دقیقه اجرا 
شد. حدود 10 دقیقه، آنتن در اختیار سید علی سادات رضوی 
بود تا مناجاتی را اجرا کند و در بخش هــای دیگر برنامه هم 
مناجات هایی پخش می شد. حدود 13دقیقه از برنامه هم به 
گفت وگوی با دکتر ناصر رفیعی درباره  دعا اختصاص داشت که 

از استودیوی بام تهران برنامه روی آنتن رفت. 

   شبکه دو: پگاه عاشقی
برنامه سحرگاهی شبکه دو، با نام »پگاه عاشقی«، یک ساعت 
و 54 دقیقه روی آنتن بود و توسط سید کمال هاشم زاده اجرا 
شد. مجری برنامه در کل 16 دقیقه صحبت کرد. 15 دقیقه از 

برنامه به ارتباط با مشهد و گفت وگو با یک روحانی اختصاص 
داشــت. در بخش های دیگر برنامه چند مناجات پخش شد و 
مجری برنامه، حدود 25 دقیقه همراه مرتضی طاهری، مداح 
اهل بیت بود. او در بخش هایی از این گفت وگو، مناجاتی هم 
اجرا کرد و نهایتا در قسمت پایانی برنامه، دعای سحر هم توسط 

طاهری خوانده شد. 

   شبکه سه: ماه من
»ماه من« نام برنامه ســحرگاهی شــبکه سه اســت که توسط 
نجم الدین شریعتی اجرا شد و یک ســاعت و 26 دقیقه به طول 
انجامید. برنامه دکور متفاوتی داشــت. یک نیمــه  ماه در فضای 
کهکشــانی  که در انعکاس با زمین، حالت یک ماه کامل را پیدا 
می کند. تیتراژ ابتدای برنامــه به خدمات کادر درمــان در ایام 
کرونا اختصاص داشــت که جزو اتفاق های قابل قبول برنامه بود. 
بخش مهمی از برنامه »ماه من« در اختیار گفت وگو قرار داشت. 
خود نجم الدین شریعتی، هفت، هشــت دقیقه به تنهایی آنتن 
را در اختیار گرفت. حدود 14 دقیقه با ســردار نوعی اقدم، یکی 
از همرزمان شهید باکری گفت وگو انجام داد و حدود 20 دقیقه 
هم گفت وگویی با حجت الاسام حامد کاشــانی داشت. حدود 
13 دقیقــه از برنامه هم در اختیار صحبت های ســید حســین 

هاشمی نژاد بود.

   شبکه پنج: خلوتگه عارفان
ویژه برنامه ســحرگاهی شــبکه پنج با نام »خلوتگه عارفان« 
برنامه ای غیرزنده بود که از 40 دقیقه پیش از اذان روی آنتن 
رفت. صابر خراسانی، مجری این برنامه در صحن های حرم امام 
رضا )ع( راه می رفت و صحبت می کرد. لابه لای صحبت های 
مجری، مناجات های مختلفی پخش می شــد کــه اکثر آنها 
با تصاویری از حــرم امام رضا )ع( همراه شــده بود. مداحی و 

مناجات خوانی هم از جمله بخش های دیگر این برنامه بود.

   شبکه امید: رفیق
برنامه  سحرگاهی شــبکه امید با نام »رفیق« و اجرای سعید 
شــهبازی روی آنتن رفت. ایــن برنامه از پیش ضبط شــده 
بود و در دکور ســاده ای هم اجرا می شــد. بخــش مهمی از 
زمان برنامه، به صحبت هــای مجری اختصاص داشــت. او 
حدود 20 دقیقه با مخاطبانش گپ زد. در بخشــی از برنامه 
صحبت های حجت الاسام فغانی و در بخش دیگر صحبت های 
حجت الاســام ســرلک روی آنتن رفت. حدود 10دقیقه از 
برنامه هم به پخش گزارش های مردمی و صحبت با نوجوانان 

و بزرگسالان درباره  حال و هوای ماه رمضان اختصاص داشت.

   شبکه پویا: سر سفره خدا
شبکه پویا سال هاست در سحرهای ماه رمضان، برنامه  ای به نام 
»سر سفره خدا« را روی آنتن می برد. هنوز نمی دانیم آیا شبکه 
پویا بازپخش برنامه های سحرگاهی سال های قبل را روی آنتن 

برده یا مجددا دست به تولید سری جدید آن زده است.

بررسی قسمت های اول از برنامه های سحرگاهی شبکه های یک، دو، سه، پنج، کودک و پویا. شبکه یک 
با »ماه خدا« یکی از متنوع ترین برنامه های سحرگاهی را داشت

برنامه    های  سحر   در    مسیر   تکرار
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  شبیخون
بازی اندروید شــبیخون یک بازی آنلاین اســت 
که بازیکن ابتدا باید پایگاه نظامی خود را بسازد. 
پس از ســاخت و ارتقا پایگاه، بازیکن تجهیزات 
دفاعی پایگاه را در اطــراف مقر نظامی می چیند 
و سربازان خود را برای شبیخون زدن به دشمن، 
آماده می کند. گیم پلی اصلی بازی، بخش حمله 
یا شبیخون زدن به دشمن اســت؛ روند حمله به 
اینگونه اســت که ســربازان به صورت کارت در 
پایین صفحه قرار دارد و بازیکــن با چینش آنها 
باید ســربازان و ماشــین های جنگی خود را به 
سمت پایگاه دشمن بفرستد. در صورت پیروزی 
در جنگ، بازیکن جوایزی را دریافت خواهد کرد. 
در مجموع گیم پلی بازی موبایل شبیخون توانسته 
اســت بازیکن را ساعت ها ســرگرم کند و رغبت 
بالایی برای تجربه بازی داشته باشد. بازی موبایل 
شبیخون دارای گرافیکی انیمیشنی و سه بعدی 
است. انیمیشــن ها خوب طراحی شــده است و 
محیط سرسبز و جنگلی بازی نیز فضایی زیبا دارد. 
صدای راوی که روند بازی را آموزش می دهد، از 

کیفیت مناسبی برخوردار نیست و بعضی مواقع 
احساس می شــود گوینده میکروفن را به دهان 
خود خیلی نزدیک کرده است. موسیقی متن بازی 
نیز متناسب با بازی انتخاب شده است و توانسته 
فضای جنگی بازی را به بازیکن منتقل کند. لازم 
به ذکر است، بازی موبایل شبیخون دارای سیستم 
خرید درون برنامه ای است که بازیکن می تواند با 
اســتفاده از پول واقعی،  آیتم های مختلفی برای 
پایگاه خــود خریداری کنــد. در مجموع، بخش 
فنی بازی قابل قبول است و استودیو m2bros با 
انتشار به روزرسانی جدید خود،  می تواند باگ های 
جزئی داخل بازی را برطرف کنــد. بازی موبایل 
شــبیخون اثری جذاب و دوست داشــتنی است 
که علاقه مندان به سبک اســتراتژیک می توانند 
از تجربه آن لذت ببرنــد. گرافیک بصری خوب، 
گیم پلی روان و تجهیزات متنوع برای حمله باعث 
شــده این بازی جزو بهترین بازی هــای اندروید 

قرار بگیرد.
  پادشاهی آنلاین

چندی پیش شرکت گامگوس گیمز، عنوانی به 

نام پادشــاهی آنلاین را منتشر کرد که یک بازی 
ایرانی، در ســبک اســتراتژی و مدیریت منابع 
برای گوشی های هوشمند است. بازی در برخی 
قســمت ها حرفه ای عمل کرده اســت. از لحاظ 
بصری چیزی کمتــر از نمونه های خارجی ندارد 
و طراحی کاراکترها، ســاختمان های مختلف و 
آیتم های جنگی واقعاً زیباست. چیزی که شاید 
خیلی از ما متوجه آن شــده ایم، این اســت که 
اغلب اوقات در بازی هــای ایرانی به نام خلاقیت، 
اسامی لوس روی آیتم هاي مختلف بازی گذاشته 
می شــود که معمــولًا فقط مخاطــب را از بازی 
می راند تا اینکــه او را جلب کند؛ خوشــبختانه 
در پادشاهی آنلاین از این اســامی لوس خبری 
نیست و بازی نام هر ساختمان و آیتم را بر اساس 
کارایی آن انتخاب کرده است. این کار به جهانی 
شدن بازی هم کمک بیشتری خواهد کرد. بخش 
آموزشــی پادشــاهی آنلاین، کامل و کاراست و 
خیلی صریح مکانیزم های اصلــی بازی را همان 
اول به شــما معرفی می کند. البته اگر با این ژانر 
آشنایی داشته باشید، چیز خیلی جدیدی برای 
توضیح درباره مکانیزم های بازی وجود ندارد، چرا 
که نمونه های مشابه این بازی، قبلًا حاوی همین 
مکانیزم ها بوده اند. اســاس کار این است که شما 

یک دهکده کوچک با تعدادی ساختمان در اختیار 
دارید که هر یک از این ساختمان ها وظیفه خاصی 
بر عهده دارند و برای پیشــرفت کلی شما حیاتی 
هستند. مقصود نهایی در پادشاهی آنلاین، تبدیل 
کردن این دهکده اولیه به قلمرویی گســترده و 
پر قدرت است. با ایجاد ایســتگاه های نظامی یا 
اقتصادی و یا استعمار قلمروی دشمن می توانید 
مرزهای ســرزمین خود را گســترش دهید. کار 
اصلی بازی باز، ســاخت واحدهای نظامی از یک 
طرف، و ایجــاد چرخه اقتصــادی از طرف دیگر 
اســت. ایجاد بالانس بین این دو مورد، مستقیم 
یا غیرمستقیم باعث برد شــما خواهد شد. مانند 
بازی های دیگر سبک MMO، این بازی نیز از دو 
 PvP گیمر بر علیه هوش مصنوعی( و( PvE حالت
)گیمر بر علیه گیمر دیگر( پشــتیبانی می کند. 
بخش هایی که به خوبی بر روی آن ها کار شــده 
با این وجود ایراداتی در آن ها به چشم می خورد. 

  عصر فرماندهان
بازی موبایل عصر فرماندهان ســه حالت مختلف 
دارد کــه هرکــدام دارای چالش هــای مهیجی 
هســتند. حالت »روایت داســتانی نبرد« بخش 
داستانی بازی اســت که موضوع داستانی آن در 
بالا ذکر شد. حالت »کشورگشایی« بخش جذابی 

اســت که بازیکن در مناطق اروپایی چون کشور 
فرانسه قرار می گیرد و به کشــورها و قلمروهای 
مختلف لشکرکشــی می کند. این بخش نیازمند 
زمان زیاد و تمرکز بالا اســت تــا بازیکن بتواند 
کشورهای مختلف را تصرف کند. و آخرین حالت 
»دیگر چالش ها« نام دارد که در این بخش، بازیکن 
با چالش هــا و مأموریت هــای گوناگونی روبه رو 
می شود و باید با تفکر به شــرایط حاکم بر نقشه، 
استراتژی خود را بچیند و لشکرکشی کند. لازم به 
ذکر است که بازیکن می تواند این بازی را به صورت 
آفلاین تجربه کند. بازی موبایل عصر فرماندهان 
دارای گرافیکی انیمیشنی است که فضایی زیبا و 
چشم نواز را برای بازیکنان به ارمغان آورده است. 
نقشه  بازی با جزئیات بالا و با کیفیت طراحی شده 
است. دوربین ایزومتریک بازی موجب شده است 
بازیکن به تمام نیروهای خود اشراف داشته باشد. 
موسیقی حماسی و زیبای این اثر هم باعث شده 
است بازیکن هیجان بالایی برای انجام بازی خود 
داشته باشد و حس یک فرمانده را به بازیکن منتقل 
کند. در این میــان، ســخنان فرماندهان دارای 
اشکالات تایپی است که کمی توی ذوق می زنند. 
در مجمــوع، بازی عصر فرماندهــان در بعد فنی 

عملکرد قابل قبولی داشته است.

به روز رسانی
مهم ترین اخبار تکنولوژی در هفته ای که گذشت

برنامه های سامسونگ برای فولد2
براســاس یک افشاگری 
جدیــد، گوشــی تاشــو 
سامسونگ گلکسی فولد2 
قــرار اســت نســبت به 
مــدل قبلی خــود یعنی 
دارای  گلکســی فولد، 
بهبودهــای خوبــی در 
بخش نمایشــگرها باشد. 

صفحه نمایش داخلی این گوشــی ظاهــرا یک پنــل 7/59اینچی با 
رزولوشن 2213 در 1689پیکسل و نرخ نوســازی 12۰هرتز خواهد 
بود. بنابراین نمایشــگر داخلی فولد2 کمی بزرگتــر از صفحه نمایش 
داخلی گلکسی فولد اصلی است و رزولوشن بالاتری نسبت به آن دارد؛ 
با این حال، دانسیته پیکسلی هر دوگوشی تقریبا یکسان خواهد بود و 
تجربه نمایشی کاربر تغییر چندانی نخواهد کرد. اما نکته مثبت در مورد 
گلکسی فولد2، استفاده از فناوری هول پانچ به جای ناچ و همچنین نرخ 
نوسازی بالاتر است. همچنین گفته می شود که فولد2، مانند گلکسی زد 
فلیپ، از پوشش شیشه فوق  نازک روی نمایشگر خود استفاده خواهد 
کرد. البته این پوشش کماکان با یک لایه پلاستیکی پوشانده خواهد 
 S Pen شد. به گزارش آی تی رسان، گلکسی فولد2 همچنین یک قلم
خواهد داشــت که باعث بهبود تجربه کار با آن خواهد شــد. نمایشگر 
خارجی آن نیز نسبت به فولد اصلی مدرن تر خواهد بود. صفحه نمایش 
خارجی فولــد2 ظاهرا یک پنــل 6/23اینچی با رزولوشــن 819 در 
2267پیکسل و نرخ نوســازی 6۰هرتز اســت که از فناوری دوربین 
هول پانچ بهره خواهد برد. بنابراین، بزرگتر بودن این نمایشگر نسبت به 
صفحه نمایش خارجی 4/6اینچی فولد اصلی، تجربه تا کردن بهتری را 

برای کاربران فراهم خواهد کرد.

تلفن 108مگاپیکسلی موتورولا معرفی شد
موتورولا مدت هــا بود که 
یــک پرچــم دار واقعی به 
بازار گوشی های هوشمند 
عرضه نکرده بود. سرانجام 
این روال با گوشی اج پلاس 
متوقف شــد و حالا با یک 
مواجهیــم.  پرچــم دار 
همان طــور کــه از نــام 

موتورولا اج پلاس مشخص اســت صفحه نمایش 6/7اینچی این گوشی 
یک خمیدگــی قابل توجــه دارد. این صفحه نمایــش امولد همچنین 
دارای نرخ بازســازی تصویر 9۰هرتزی است که به نظر می رسد در سال 
2۰2۰ یک لازمه برای پرچم داران اســت. با این حال وضوح تمام اچ دی 
صفحه نمایش قابل مقایسه با برخی رقبا مثل گلکسی اس2۰ و وان پلاس8 
پرو نیست. مشابه رقبا همچنین یک حفره در صفحه نمایش برای دوربین 
سلفی 25مگاپیکسلی قرار دارد و همچنین حسگر اثر انگشت نیز درون 
صفحه نمایش قرار گرفته اســت. موتورولا اج پلاس از تراشــه پرچم دار 
اسنپ دراگون 865 کوالکام، ســریع ترین تراشه دنیای اندروید استفاده 
می کند. این پردازنده  دارای هشت هسته کریو 585 با فرکانس های 1/8 
تا 2/84گیگاهرتز و پردازنده گرافیکی ادرنو65۰ است. اج پلاس همچنین 
با دوربین سه گانه ای شایسته پرچم داران همراه شده است. دوربین اصلی 
1۰8مگاپیکسلی با دیافراگم f/1.8 و سنسوری به بزرگی 1/1.33اینچ و 
پیکسل های ۰/8میکرونی انتخاب شده است. نرم افزار دوربین این گوشی 
درست مثل گوشی های شــیائومی هر چهارپیکســل را با یک پیکسل 

ترکیب می کند تا نتیجه، تصویری 27مگاپیکسلی باشد.

تماس تصویری گروهی به تلگرام اضافه می شود
بــه زودی قابلیــت تماس 
تصویری گروهی در تلگرام 
اضافــه خواهد شــد. حتی 
گفته می شود، چت تصویری 
گروهی تلگرام می تواند بهتر 
از اپلیکیشــن زووم باشد. 
اگرچه از نظر آمار و ارقام و 
تعداد کاربران فعال، واتساپ 

را به عنوان محبوب ترین پیام رســان دنیا می شناسند، اما از نظر قابلیت ها، 
کمتر پیام رسانی را می توان با تلگرام مقایســه کرد. امسال با اضافه شدن 
قابلیت تماس تصویری گروهی در تلگرام، یک ویژگی جذاب دیگر هم به 
فهرست امکانات غنی این اپلیکیشــن اضافه خواهد شد. با در نظر گرفتن 
تاکید تلگرام روی امنیت و حریم خصوصی، مشکلات نرم افزار زوم برطرف 
خواهد شــد. گفتنی اســت طبق جدیدترین آمار، تعــداد کاربران فعال 
تلگرام در هر ماه به 4۰۰میلیون نفر رســیده است. پاول دورف، موسس و 
مدیرعامل این شــرکت عقیده دارد تماس ویدئویی در سال 2۰2۰، شبیه   
پیام رســانی)متنی عادی( در سال 2۰13 اســت.  به گزارش گجت نیوز، 
تلگرام وعده داد برای فراهم شــدن امکان چت گروهی ویدئویی در سال 
2۰2۰، روی توســعه این قابلیت تمرکز می کند. پاول دورف عقیده دارد، 
نرم افزارهای متعددی برای تماس تصویری وجود دارند، اما آن ها یا ایمن یا 
کاربردی هستند! به عبارتی هر دو خصیصه در هیچ برنامه ای وجود ندارد. 
تلگرام، به ادعای مدیرعامل آن، به دنبال رفع این مشکل است. گفتنی است 
تلگرام به تازگی، از طریق کوییزبات، یک سیســتم متمرکز روی آموزش 
توسعه داده است. با این سیستم می توان به زبان های مختلف، تست هایی 

در سطوح گوناگون ایجاد کرد. 

90 روز زندگی در سکونتگاه 
آزمایشی ماه

ســکونتگاه ماه بخش مهمی از پروژه ای است که امکان 
زندگی انســان بر روی اجرام آســمانی مختلف را مورد 
آزمایش قرار می دهد و اخیرا خبر رســیده که دو محقق 
قصد دارند تا یک نمونه از این ســکونتگاه را در شرایطی 
فوق العاده ســخت و چالش برانگیز آزمایش کنند. یک 
نمونه آزمایشــی از ســکونتگاه ماه توســط دو معمار 
دانمارکی به نام های سباســتین آریســتوتلیس و کارل 
یوهان سورنسون ساخته شده که به عنوان اولین قدم ها 
برای زندگی انســان در خــارج از جو زمیــن و بر اجرام 
آســمانی دیگر، در نظر گرفته شده اســت. گفته شده 
که این محققان قصد دارند تا به مدت ســه ماه در نمونه 
آزمایشی خود زندگی کرده و امکان استفاده از آن را در 
شرایط عجیب و سختی مانند شرایط سطح ماه امتحان 
کنند. گفته شــده که تیم دانمارکی از ماه می تا دسامبر 
سال 2۰19 مشغول طراحی پروتوتایپ مورد نظر بوده و 
این معماران فضایی پیش از شروع پروژه اخیر، جوایزی 
را در مورد طرح های آزمایشی برای ساخت سکونتگاه در 
مریخ برنده شده بودند. آریستوتلیس و سورنسون تحت 
حمایت شرکت معماری فضایی ساگا هستند و قرار بر این 
است که از ژانویه تا ژوئن امسال طرح مورد نظر وارد فاز 
آزمایشی شود. طرح شــگفت انگیز این دو معمار با الهام 
از تکنیک های اوریگامی ژاپنی و بحــث تاکردن کاغذ، 
سیستم جدیدی را برای استفاده از پنل های تاشونده ارائه 
کرده است؛ البته چالش اصلی این سیستم سکونتگاه ماه، 
پیاده کردن ایده های مربوط بــه صفحات کاغذی، روی 
پنل های ضخیمی بوده که برای تحمل شــرایط سخت 
ســطح ماه، علاوه بر عایق بودن باید قابلیت های مهمی 
دیگری هم داشته باشــند. البته نکته مثبت به کارگیری 
تکنیک اوریگامی و ایجــاد قابلیت تا کــردن صفحات 
سکونتگاه این بوده که برای حمل ونقل و قراردادن خانه 
فضایی مورد نظر در محیط های کوچک، دردســرهای 
کمتری به وجــود می آید و فضانــوردان می توانند طرح 
دانشمندان دانمارکی را به راحتی در یک کانتینر و یا حتی 
یک موشک باربری جا دهند؛ جالب است بدانیم که تفاوت 
حجم اشغال شده توسط سکونتگاه ماه در حالت تاخورده 
نسبت به حالت بازشده، چیزی در حد 56۰درصد است؛ 
بنابرایــن اســتفاده از چنین طرح جمع وجــوری برای 
ساختن خانه در ماه بسیار منطقی به نظر می رسد. با وجود 
فضای محدود و فشــرده داخل کپســول آریستوتلیس 
و سورنســون، این محققــان دانمارکی توجــه ویژه ای 
به اســتفاده حداکثــری از محیط کوچک ســکونتگاه 
داشته اند و طرح های جالب  توجهی در مورد ایجاد فضای 
کافی به منظور خوابیدن، مطالعه، کارهای تحقیقاتی و 
برخی فعالیت های ضروری دیگر ســاکنان کپسول ارائه 
داده اند. از دیگر نکات جالب طرح کمپانی ساگا، سیستم 
شبانه روزی اســت که در داخل کپســول تعبیه شده تا 
با وجود قرارگرفتن ســکونتگاه روی یک جرم آسمانی 
دیگر، وضعیت شــب و روز همانند وضعیت روی زمین 
شبیه سازی شود؛ به عنوان مثال سقف کپسول مورد نظر 
مجهز به سیستمی خواهد بود که برای نشان دادن شروع 
روز، به تدریج روشــن می شــود تا از مختل شدن ساعت 
طبیعی بدن ســاکنان به دلیل تغییر شرایط جلوگیری 
کند. اگر قرار باشــد فضانوردان در چنین خانه ای روی 
ماه زندگی کننــد، باید این مســئله را درنظر گرفت که 
یکنواختی شــرایط آب و هوایی محلی مانند ماه، برای 
این افراد آزاردهنده خواهد بود؛ به همین دلیل معماران 
دانمارکی قصد دارند تا سیســتم آب و هوای مصنوعی 
را در کپســول به کار بگیرند تا پدیده هایی مانند طوفان 
و یا رنگین کمان را به شــکل غیرواقعی به ساکنان نشان 
دهند. در طرح های پیشین ســکونتگاه ماه، ایده راکتور 
جلبک ارائه شــده بود و قرار بر این است که در کپسول 
کمپانی ساگا هم چنین ایده ای عملی شود. آریستوتلیس 
و سورنســون در مصاحبه ای اعلام کرده اند که به اعتقاد 
آن ها، جلبک ها نقش مهمی را در آینده سفرهای فضایی 
ایفا می کنند؛ این گیاهان علاوه بر انعطاف پذیری و قابلیت 
چشمگیر برای انجام فتوسنتز، بســیار مغزی هستند و 

می توانند تشعشعات کیهانی را هم جذب کنند.

روحیه ای که مردم کشورمان را در بیشتر اوقات از کار گروهی دور می کند، روی سبک 
بازی های مورد علاقه آنها نیز تاثیری مستقیم داشته. یکی از ژانر هایی که توانسته طی 
سال های گذشته خانه جدیدی یعنی موبایل ها را پیدا کند، استراتژی است. ساختار خاص 
این دست از بازی ها همواره از حضور آنها روی پلتفرم های خانگی جلوگیری کرده بود اما 
همه چیز با اضافه شدن صفحه های لمسی به موبایل ها تغییر کرد. حالا این گجت های همراه 
به راحتی می توانند تمامی نیاز های کنترلی بازی های حاضر در ژانر استراتژی را برآورده 
کنند. از سویی خصوصیات منحصر به فرد این دست بازی ها، آنها را به محیطی ایده آل برای 
درآمدزایی به شکل پرداخت درون برنامه ای می کند. با در نظر گرفتن تمامی این مسائل، 
باید به این نکته اشاره داشته باشیم که سازندگان داخلی به واسطه پیچیدگی و هزینه های 
بالا برای توسعه این نوع بازی ها؛ کمتر به سراغ آنها می روند. موضوعی که البته مانع تمامی 
آنها نشده و در همین راستا تصمیم گرفته ایم که تعدادی از بازی های استراتژی قابل توجه 

بازار ایران را مرور کنیم. 

مجازات متقلب ها در میدان جنگ

استودیو اینفینیتی وارد از جدیدترین 
راه حل خود دربرابر متقلبان بازی 
ندای وظیفه رونمایی کرده است. 

اینفینیتی وارد تایید کرده که قدم های 
جدیدی در جهت امنیت بازی برداشته 

است و نیروهای بیشتری را برای 
جلوگیری از تقلب به کار خواهد برد. 
روش جدید برخورد بازی با متقلبین 

اینگونه خواهد بود که ابتدا یک پیام از 
طریق نوتیفیکیشن درون بازی دریافت 

خواهند کرد تا خبر مسدودشدن 
خود را ببینند. ندای وظیفه یک 

تنبیه دیگر را برای این افراد در نظر 
گرفته، بازی به آن ها اجازه شرکت 

در Matchmaking دیگر بازیکنان 
را نمی دهد و سعی می کند تا افراد 

مظنون به تقلب با یکدیگر بازی کنند. 
همچنین اینفینیتی وارد قصد دارد تا 

روش  جدیدی را برای گزارش  بازیکنان 
متقلب معرفی کند. بازیکنان در آینده 

می توانند متقلبان را از طریق کیل کم یا 
حالت اسپکتور گزارش کنند تا اطلاعات 

بیشتری در اختیار بازی قرار بگیرد.

گ
الو

آن

  بازی ایرانی

تا امــروز بازی های زیــادی با الگــو گرفتن یا 
بازطراحی بازی های محبوب قدیمی ســعی به 
جذب کاربران داشــته اند. حتــی گاهی بعضی 
شــرکت ها پس از گذشــت ســال ها خودشان 
بازی های قدیمی را بــا تکنولوژی های جدید باز 
طراحی می کنند. از جمله این بازی ها می توان به 
Pinout  که در واقع بازطراحی یکی از بازی های 
محبوب و سرگرم کننده ویندوز است اشاره کرد. 
این بازی ســعی کرده ویژگی هــای جدیدی به 
آن بازی قدیمی اضافه کند. اینجا قصد بررســی 
بازی  ای با نام ســه گنج را داریم که شاید بتوان 
گفت تا حدودی مثل Pinout عمل کرده و یکی 
دیگر از بازی های ویندوز را دوباره ساخته است. 
بازی رابط کاربری خوبی دارد و رنگ های بازی 
به خوبی با هم همخوانی دارند. سازنده توانسته با 

یک طراحی ساده اما اصولی رابط کاربری زیبایی 
تولید کنــد. به خصوص با آپدیــت جدید بازی 
بسیاری از مشــکلات رابط کاربری حل شدند و 
سازنده نشــان داده که به کاربران اهمیت لازم 
را می دهد و برای بهبود بازی در تلاش اســت. 
در ابتدای بازی حتما ســری به قسمت آموزش 
بازی بزنید و به خوبی آمــوزش را تا انتها دنبال 
کنید زیرا بدون گذرانــدن آموزش بازی برایتان 
کمی گنگ خواهد بود. گیــم پلی بازی همانند 
 Mine بازی معروف و محبوب وینــدوز به نام
Sweeper است که در آن شما باید تمام خانه ها 
را بدون برخورد با بمب ها پیدا می کردید. در این 
بازی هم ماجرا تا حدودی همین اســت. در این 
بازی شــما خودتان هم تعدادی بمب و الماس 
در اختیار دارید. وظیفه شما این است که بدون 

اینکه با بمب ها برخورد کنید الماس های حریف 
را پیدا کنید. حریف هم چنیــن حرکاتی انجام 
می دهد و ممکن است زودتر از شما الماس هایتان 
را پیدا کند. پس باید ســریع تر پیــش بروید. با 
انتخاب هر خانه عــددی روی آن نمایش داده 
می شــود که نشــان دهنده بمب های اطرافش 
اســت. در انتخاب خانه ها خوب دقت کنید. در 
ابتدای بازی هم باید جای بمب ها و الماس هایتان 
را انتخاب کنید و آن ها را به درســتی بچینید. 
بازی امکان تشــخیص محل بمــب را هم دارد 
و در صورتــی که از وجــود بمــب در خانه ای 
اطمینان حاصل کردیــد می توانید با آیتمی که 
در اختیارتان قرار می گیرد آن خانه را مشخص 
کنید. البته تعداد این آیتم محدود است پس در 
استفاده از آن دقت کنید. از دیگر بخش های بازی 

که جزو نقاط قوت بازی اســت می توان به بازی 
دو نفره اشاره کرد که می تواند شما و دوستانتان 
را ســرگرم کند. البته این بخش فقط در شبکه 
محلی قابل بازی اســت و امکان بازی آنلاین در 
بازی وجود ندارد. سازنده می توانست با طراحی 
بخش آنلاین بازی را چند برابر جذاب تر کرده و 
کاربران را راضی تر کند. با اینکه بخش آموزشی 
نسبتا کاملی در بازی وجود دارد ولی باز هم گیم 
پلی بازی مقداری گنگ اســت. همچنین بعد از 
مدتی بازی یکنواخت و خسته کننده خواهد شد. 
امکاناتی مثل تغییر محیط بازی می توانســتند 
انتخاب های خوبی برای جلوگیری از یکنواختی 
بازی باشند که سازنده به این نکات توجهی نکرده 
است. گرچه بازی صداگذاری بسیار خوبی دارد و 
صداگذاری خوب بازی می تواند تا حدودی نقاط 

ضعف دیگر را پوشش دهد و بازی را جذاب نگه 
دارد. همچنین نبود حالت هــای مختلف بازی 
مثل بازی زمانی یا حالت های مختلفی که تغییر 
جزئی ای در گیم پلی داشته باشند در بازی حس 
می شود. بازی حتی بخش مرحله ای هم ندارد و 
شــما باید دائما به طور آزاد و به یک شکل بازی 
کنید. به طور کلی بازی ایده جذاب و خلاقانه ای 
دارد اما راه طولانی ای برای پیشرفت و بهتر شدن 
بازی وجود دارد. گرافیک  خوب و بازی دو نفره از 
نقاط قوت بازی هستند. شاید نتوان از سه گنج به 
عنوان یک بازی ایده آل نام برد اما می توان گفت 
بازی سرگرم کننده ای است که با توجه به امکان 
بازی دو نفره می تواند گزینه بســیار خوبی برای 
بازی با دوستان و سرگرمی  در دورهمی ها باشد 
که جدا از تفریح و سرگرمی نیاز به فکر هم دارد.

ذره بین
کیا علیپور

 

  بی سیم  آتلیه

 هر سال شاید بیش از هزار بازی در نقاط مختلف دنیا منتشر می شود. بازی هایی که برخی از آنها را شاید حتی اسمشان را هم نشنوید اما مخاطب های خاص خود را به همراه دارند.  دربخش آتلیه سعی می کنیم به جدیدترین بازی های منتشر شده در یک هفته اخیر بپردازیم. از آثار پرهزینه و جدی برای 
کنسول ها و کامپیوتر گرفته تا بازی هایی که برای پلتفرم های همراه منتشر می شوند. این هفته چی بازی کنیم ؟

  
مهدیار 3

          سازنده  استودیو مهدی یاری
         متوسط امتیاز 20 هزار

در میان بازیسازهای ایرانی 
کمتر شاهد تمایل برای ساخت 

ادامه هستیم اما اینبار به 
سراغ مهدیار 3 رفته ایم که بعد 

از موفقیت های قسمت های 
پیشین اینبار نیز توانسته تعداد 

مخاطب قابل توجهی را برای 
خود دست و پا کند. این بازی 

در اصل مجموعه ای است از 
مینی گیم های آشنایی که در 
کنار یکدیگر قرار گرفته اند و 
تجربه خوبی را ارائه می کنند.

  
Moving Out
SMG Studio سازنده          
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شاید تنها چیزی که تحت عنوان 
یک بازی برای آن شبیه سازی 
ساخته نشده بود، اسباب کشی 
بود. فعالیتی که شاید روی کاغذ 
جذابیت خاصی نداشته باشد 
اما تبدیل آن به بازی ویدئویی با 
نتیجه ای خوب و به شدت بامزه 
همراه شده. در این بازی که 
می توانید آن را با دوستان خود 
تجربه کنید، باید اسباب مختلف 
را از مکان های متفاوت خارج 
کنید.

بررسی بازی ایرانی سه گنج

سال آینده آیپد پرو 5جی از راه می رسد
ویــروس  همه گیــری 
کرونا)کوویــد۱۹( ضمن 
خانه نشین کردن بسیاری 
از افراد، باعث شد خطوط 
تولید کارخانه های زیادی، 
به ویــژه در چین تعطیل 
شــوند. ظاهرا تعطیلی 
شــرکت های  برخــی 
حاضر در زنجیره  تأمین 
محصولات اپل باعث شده 

اســت، اهالی کوپرتینو نتوانند طبق برنامه  پیشین، همه  محصولات 
برنامه ریزی شــده برای سال 2020 را در همان ســال روانه  بازار کنند. 
براساس گزارشــی جدید، اپل به دلیل مشکلات پیش آمده در زنجیره  
تأمین به دنبال شــیوع ویــروس کرونا، تصمیم گرفته اســت عرضه  
نخستین آیپدپرو مجهز به فناوری 5جی را به سال 202۱ موکول کند. 
به گزارش زومیت، این تبلت ظاهرا قرار بود سال جاری میلادی معرفی 
شود. خبرگزاری اکونومیک در گزارشــی اختصاصی نوشته است، اپل 
تصمیم گرفته بود تبلت آیپدپرو 5جی را پاییز امسال روانه  بازار کند؛ 
اما درنهایت تأثیر همه گیری کرونا روی زنجیــره  تأمین ، از این اتفاق 
جلوگیری کرده است. شکی نداریم اپل می توانست با فداکردن برخی 
محصولات دیگر، آیپدپرو 5جی را همین امسال بسازد؛ اما منطقی است 
اگر فکر کنیم این شــرکت اولویت اصلی را به گوشی آیفون 5جی داده 
باشد. از مدت ها پیش، در شایعه هایی شنیده ایم، گوشی های خانواده  
آیفون۱2 قرار است از نسل پنجم شبکه های موبایلی پشتیبانی کنند. 
گوشی های  آیفون اصلی ترین منبع درآمد و سود اپل هستند و طبیعی 
است که این شــرکت بخواهد آیفون 5جی را درمقایســه  با آیپد پرو 
5جی در اولویت قرار دهد. بسیاری از رســانه ها به نقل از منابعی آگاه، 
مدعی شده اند مشــکلات زنجیره تأمین اپل می تواند به نوبه  خود بر 
تأخیر چندهفته ای در عرضه  آیفون۱2 اثر بگذارد. خبرگزاری بلومبرگ 
مدتی پیش مدعی شد، زمان آزمایش مدل های اولیه  آیفون۱2 به تأخیر 
افتاده است. خبرگزاری ها همچنان روی معرفی سری آیفون۱2 در اواخر 
شــهریور اتفاق نظر دارند؛ ولی می گویند عرضه  این گوشی ها احتمالا 
با تأخیری چندهفته ای درمقایسه  با ســال های گذشته همراه خواهد 
بود. افشاگران در ابتدا می گفتند، اپل دو مدل آیپدپرو برای سال 2020 
برنامه ریزی کرده است. این یعنی احتمالا اپل قصد داشته در پاییز امسال 
مدل پیشــرفته تر آیپدپروهای جدید را رونمایی کند؛ تبلتی که اواخر 

اسفند ۱3۹7 با پردازنده  ایZ12 معرفی شد.

  بررسی کوتاه

گزارش فاجعه تابستانی

  
طراح باشی

          سازنده گاراژ گیمز
         تعداد نصب   ۱0 هزار

بازی های حاضر در سبک پازل همواره نیاز به نکته ای اضافه 
برای جذب مخاطب دارند و یکی از این راه ها استفاده از 

قابلیت های شخصی سازی است. طراح باشی یکی از همین 
دست بازی هاست که کلیت گیم پلی آن به شکل پازل است 

اما در میان آن با داستانی روبه رو هستید و باید فرایند 
شخصی سازی ساده ای را دنبال کنید.

  
MotoGP 20
Deep Silver سازنده          
         متوسط امتیاز 78
طبق رسم چند سال اخیر، اینبار نیز با رسیدن به میانه بهار 
شاهد انتشار قسمت جدیدی از مجموعه MotoGP هستیم 
که شاید نکته آنچنان جدیدی را به همراه نداشته باشد اما 
سعی دارد فرمول موفق خود را با بهبودهای اندکی همراه کند. 
بهبود هایی که البته در زمان تعطیلی مسابقات موتورسواری 
می تواند جذابیت های خوبی به همراه داشته باشد.

قســمت چهارم »گزارش فاجعه« یکی از عجیب ترین 
عناوینی اســت که تاکنون به بازار عرضه شده  است. 
عجیب از آن جهت که در اصل برای عرضه روی کنسول 
پلی استیشــن 3 در سال 2۰11 ســاخته شده بود اما 
وقوع فاجعه سونامی ژاپن و انفجار نیروگاه فوکوشیما 
بلافاصله پروسه ساخت این عنوان را متوقف ساخت، 
توقفی نه به خاطر بحران مالــی بلکه به خاطر ترس از 
واکنش شدید مردم به یک بازی درباره بلایای طبیعی، 
آن هم زمانی که مردم ژاپن در ســخت ترین روزهای 

خود به سر می بردند.
با این حــال این فاجعه عظیم نتوانســت پرونده بازی 
را به طور کامل ببنــدد و به هر ترتیــب خالق بازی با 
طراحی دوباره تمام پروژه از نــو، عنوانی عجیب روانه 
بازار کرده که تعلقی به ســال 2۰2۰ نــدارد و باید در 
همان ســال 2۰11 به خاطره ها می پیوست. گیمرها 

نخســت باید به طراحی کاراکتر پرداخته و شخصیت 
موردنظر خود را خلق کنند، البته به هیچ عنوان انتظار 
یک سیســتم طراحی کاراکتر عمیــق و دقیق مانند 
بازی های نقش آفرینی مطرح بازار را نداشته باشید. این 
 Summer :4 Disaster Report بخش در بازی
Memories در ســطح بســیارمعمولی ای طراحی 
شده و از این بابت می توان گفت نکته خاصی در خود 
ندارد. با پایان طراحی کاراکتر، گیمرها راهی یک سفر 
تفریحی می شوند اما بلافاصله زلزله به وقوع می پیوندد 
و رشــته ای از حوادث طبیعی زندگی عادی را مختل 
کرده و کاراکتر اصلی به جای تفریح و خوشــگذرانی 
تنها باید بــه فکر نجات جان خود باشــد. بازیکنان در 
این سفر با کاراکترهای مختلفی آشنا می شوند که در 
کمال تاســف هرکدام با وجود داشتن پتانسیل روایت 
داســتان های جذاب، هریک احمق تر و حوصله سر بر 

تر از دیگری وارد داستان شده و از آن خارج می شوند. 
با این که دقایق نخســتین بازی به واســطه وقوع یک 
زلزله عظیم، صحنه های خرابی و انفجار تا حد زیادی 
گیمرها را ســرجای خود میخکوب می کند اما با پایان 
موج اولیه و اصلی زلزله، بــازی وارد یک چرخه تکرار 
شده و تقریبا دیگر چیزی برای عرضه ندارد تا بازیکنان 
را کنار خود نگاه دارد. »دیزســتر ریپورت 4« به طرز 
وحشتناکی خطی است و با این که در دیالوگ ها حق 
نه گفتن  یا رد کردن درخواست های دیگران را دارید 
اما این انتخاب ها عملا هیــچ تاثیری در روند گیم پلی 
نداشــته و چه بخواهید یا نخواهید باید به ســاز بازی 
برقصید. مشخص نیست هدف سازندگان از قرار دادن 
انتخاب های دیالوگ چه بوده وقتی هیچ تاثیری در روند 
بازی و تغییر مسیر داســتان ندارند. به عنوان مثال در 
نقطه ای از بازی گیمرها باید عضو یک فرقه خطرناک 

شوند که بارها و بارها طی دیزستر ریپورت 4 نسبت به 
عضویت در آن به بازیکنان هشــدار داده شده است. با 
وجود این حجم از هشدار، بازی به کاربران اجازه عدم 
عضویت در این فرقه را نمی دهد. آزادی عمل در دیزستر 
ریپورت4 دست کمی از یک شوخی زشت ندارد. آزادی 
عمل به معنای واقعی کلمه هیچ معنایی در این بازی 
ندارد. گیمرها برای پیشروی در داستان مجبور به انجام 
فعالیت هایی هستند که هیچگونه منطقی پشت آن ها 
نبوده و کوچک ترین ارتباطی با یکدیگر ندارند. به عنوان 
مثال برای عبور از یک در و ورود به منطقه ای جدید باید 
با شخص موردنظر صحبت کنید و حرف های نامربوط و 
احمقانه ای را از زبان او بشنوید. این شخص موردنظر نه 
در را برای شما باز می کند نه کلیدی در اختیارتان قرار 
می دهد اما اگر با او صحبت نکنید، در موردنظر بســته 
می ماند. مشخص نیست هدف ســازندگان از طراحی 

چنین المان های احمقانه ای در گیم پلی چه بوده، به هر 
ترتیب این وقایع به قدری با یکدیگر بی ربط هستند که 
پس از مدتی به جای این که اعصاب بازیکنان را به هم 
بریزند، موجبات خنده و شادی آنان را فراهم می آورند. 

 :4 Disaster Report از منظر گرافیکی هم بــازی
Summer Memories همان چیزی است که در 
مراحل اولیه تولید قرار بود باشد. یک بازی در سطح و 
اندازه عناوین اولیه پلی استیشن 3 و نه چیزی بیشتر. 

  
XCOM Chimera Squad
Firaxis Games سازنده          
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جدیدترین قسمت از مجموعه ایکس کام هرچند 
نسخه ای شماره دار و کاملا جدید نیست اما 
سعی کرده همان فرمول موفق قسمت دوم را با 
پیشرفت های قابل توجهی همراه کند. در این 
بازی تاکتیکال، گیمر کنترل گروهی از سربازهای 
پیشرفته را برعهده می گیرد و باید در مقابل 
موجودات فضایی به مبارزه بپردازد.

استراتژی از راه دور
معرفی تعدادی از بهترین بازی های استراتژی

 بازار ایران

 تبدیل کردن پنج تا 1۰ســاعت اول بــازی اصلی 
که در میــدگار جریــان دارد و مســیری خطی را 
دنبال می کند، به یک اثر کامل بــا مدت  زمان 3۰ 
تا 4۰ساعت، کار دشوار و چالش برانگیزی است که 

نومورا و گروهش قادر به انجام آن بوده اند؛ با این حال، 
مشخصاً این قضیه برای بازی بهایی هم داشته است. 
نکته تحسین برانگیز این است که »فاینال فانتزی7 
ریمیک« همانند قسمتی از یک سریال نیست بلکه 

تجربه ای مشابه یک فصل کامل از میان چندفصل 
یک سریال را به مخاطبش القا می کند و نقاط شروع، 
اوج و پایان مشــخص خود را دارد. نسخه ریمیک، 
همانند عنوان اصلی با مأموریت نابود کردن راکتور 

بخش شماره1 شهر میدگار شروع می شود و در ادامه 
این قضیه با ماجرای اصلی بازی که احتمالًا بسیاری 
بیش و کم درباره  آن  می دانند، ادامه می یابد. هسته 
داستان بازی تا قبل از پایان بحث برانگیزش، شباهت 
زیادی به نســخه اصلی دارد و غالباً همان ماجرا را 
دنبال می کند و فقط در جزئیات یا بخش های اندکی 
تفاوت هایی داشته یا چیزهای جدیدی به آن اضافه 
کرده که در بیشتر موارد هم در آن  موفق بوده و حتی 
توانسته به داستان و به ویژه شخصیت های آن عمق 
بیشتری ببخشد. از آنجایی که قسمت اول ریمیک 
در میدگار جریان دارد و بخش ابتدایی اثر را پوشش 
می دهد، اســکوئر انیکس بر ســاختار خطی بازی 
پایبند بوده و حتی طراحی مراحل این بخش هم بر 

این اساس شکل گرفته است.
هرچنــد در بیشــتر مدت زمان اولین »قســمت 
فاینال فانتزی7 ریمیک« شــما در مسیری خطی 
مأموریت های اصلی بــازی را دنبــال می کنید، با 
این حال در چند چپتر خاص، این اختیار به شــما 
داده می شود تا در بخش های سطح پایین و زاغه های 
میدگار گشت وگذار کنید و به مأموریت های فرعی 
بپردازید تا پادآرمان شهری به نام میدگار را که توسط 
یک شرکت عظیم و منفعت طلب هدایت می شود، 
بیشتر بشناســید. هرچند بعضی از مأموریت های 
فرعی از نظر ســاختار گیم پلی چنــدان قابل توجه 
نیستند و غالباً برای پرکردن وقت طراحی شده اند 
اما بعضی از آن ها می توانند سرگرم کننده باشند. با 
این حال، این مأموریت های فرعی و گشت وگذار در 
محیط بازی خاصیت های دیگری بــه بازی اضافه 
کرده است. چرخیدن در منطقه 7 و منطقه 5 سطح 
پایینی شهر میدگار بازیکن را به این باور می رساند 
که گویی شهر میدگار زنده اســت و هر گوشه اش 
اتفاقــی تلخ یا خوشــایند درحال رخ دادن اســت. 
اتفاقاتی که همسو با روند داستان و همین طور رفتار 
روزمره اهالی یک منطقه از شهر است. این موضوع 
می تواند به گفت وگوی جمعی افراد کهنسال خلاصه 
شــود یا حتی در بازی کودکانه بچه های محله های 

میدگار دیده شود.
در راســتای تغییــرات صورت گرفتــه در بــازی 
Final Fantasy VII Remake، ســاختار اثر 
از نقش آفرینی های ژاپنی دورتر شده و همان طور 

که در گذشته گفته شــده بود، مبارزات بازی دیگر 
نوبتی نیستند و بیشتر به ســوی آثار اکشن سوق 
پیدا کرده انــد. هرچند این به آن معنا نیســت که 
شــما با یک بازی تماماً اکشــن یا هک انداسلش 
مواجه هستید. درست اســت که مبارزات برخلاف 
بازی اصلی تمامــاً تاکتیکی نیســتند اما باوجود 
المان های موجود از آثــار JRPG و به ویژه عناصر 
همیشــگی فاینال فانتزی ، همچنــان تاکتیک در 
مبارزات نقش قابل  توجهی ایفــا می کند. بگذارید 
یک مثال واضح تر بزنم. شاید لزوماً مجبور نباشید 
عنوانی همچون »متال گیر ســالید5« را به صورت 
مخفی کاری محض تمام کنید؛ ولی اگر هم بخواهید 
آن را تماماً به صورت اکشــن تجربــه کنید، گاهی 
ممکن اســت در بخش هایی به شــدت به زحمت 
بیفتید و همان جا بازی شما را سریعاً با این واقعیت 
رو به رو می کند که راه درست تر و اصولی تر ردکردن 
آن قسمت، مخفی کاری اســت. عبارتی که نومورا 
قبل از عرضــه بازی به زبــان آورد، یعنی تعادل، با 
تجربه اثر به خوبی لمس می شــود. تعادل، ویژگی 
اصلی گیم پلی »فاینال فانتزی7 ریمیک« است که 
به شــکلی فوق العاده و البته جذاب در بازی رعایت 
شده است. تعادل به این معناســت که سازندگان 
مهم ترین هدف خود را ســاختن اثری قرار داده اند 
که بتوانــد همان گونه که طرفداران نســخه اصلی 
را به  وجد می آورد، مخاطبان تازه آشناشــده با این 
مجموعه را هم شیفته فاینال فانتزی7 کند. درواقع 
سیستم بازی پیشرفته شــده و تکامل یافته چیزی 
اســت که در فاینال فانتزی15 اندکــی از آن و در 
کینگدام هارتس3 مقدار بیشتری از آن دیده بودیم. 
شما در نسخه ریمیک، کنترل کامل شخصیت های 
قابل بازی را برعهده خواهید داشت و قادر خواهید 
 Real-Time بود در جریان مبارزات به صــورت
به دشمنان هجوم بیاورید. بخشــی از حمله ها، به 
همان حمله های عادی بازمی گردد اما بخش اصلی و 
مهمتر مبارزات که عمق و گستردگی به آن بخشیده 
و توانسته تناسبی بین ویژگی های قدیمی سری و 
حالت جدید مبارزات به وجود آورد، همان سیستم 
دستورات و اسپل هایی است که با توجه به سلاح ها 
و به ویژه متریال های دریافتی در بازی می توانید با 

چینش و تاکتیک درست از آن ها استفاده کنید.

محمد زمانی| فاینال فانتزی7 در تاریخ نه  تنها یک بازی فوق العاده و به یادماندنی است، بلکه در زمان عرضه اش روی کنسول پلی استیشن۱ توانست 
تحول عظیمی در اقبال مخاطبان به نقش آفرینی های ژاپنی به وجود   آورد و این ژانر را ناگهان در تمامی جهان مشهور سازد و در معرض دید مخاطبان 
بیشتری قرار دهد. می توان از منظر اهمیت و مقبولیت تاریخی، نقش آفرینی های ژاپنی را به قبل و بعد از این اثر تقسیم کرد. طبیعی است گیمرها و 
به خصوص طرفداران چنین اثر محبوبی خواهان ساخت ریمیک این بازی باشند و برای سالیان زیاد در انتظار ملاقات مدرن تری با ساخته به یادماندنی 
اسکوئر انیکس و شخصیت های ماندگارش بمانند. حال پس از ســال ها انتظار، می توان گفت Final Fantasy VII Remake تحقق قسمتی از این 
رویاست. دونکته در مورد این نسخه حائز اهمیت است؛ اول اینکه همان طور که احتمالًا می دانید، این نسخه فقط بخش ابتدایی بازی را که در اثر اصلی 
به زحمت به هفت یا هشت ساعت می رسید، شامل می شود و دوم اینکه در مواجهه با این نسخه، باید این واقعیت را پذیرفت که معنای بازسازی در نام 

اثر، دقیقاً مشابه معنای عام و رایج سنتی یک ریمیک یا بازسازی نیست، بلکه بیشتر به معنای تفسیر و تجسم مجدد و تازه  برای آن است.

تحقق رویایی 23ساله
نقد و بررسی بازسازی قسمت هفتم از مجموعه »آخرین فانتزی«
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تاس و تخته نرد، پیراهن و استراحت!
مرور دلایل عجیب خط خوردن بعضی از ستاره ها از تیم ملی 

به بهانه مصاحبه تازه خداداد عزیزی

سان: شروع لیگ برتر از چند هفته آینده
روزنامه انگلیسی سان مدعی شد لیگ برتر این کشور از چند هفته آینده 
دوباره آغاز خواهد شــد. بازی ها قرار است پشت درهای بسته انجام شود 
ولی ممکن است همه مسابقات به صورت رایگان از تلویزیون های دولتی 
به نمایش درآید. سان می گوید مسئولین ورزش انگلیس برنامه های خود 
برای شروع دوباره لیگ در پشت درهای بسته را به اطلاع بوریس جانسون 
نخست وزیر این کشور رسانده اند. دولت انلگیس معتقد است در شرایط 
سخت بحران کرونا و قرنطینه شــروع دوباره مسابقات فوتبال لیگ برتر 
می تواند روحیه شهروندان این کشور را افزایش دهد. سان می گوید اولویت 
اول در حال حاضر شروع مجدد لیگ برتر اســت تا فصل جاری به پایان 
رسیده و امکان شروع فصل نقل و انتقالات وجود داشته باشد. چون در فصل 
نقل و انتقالات است که مقدار قابل توجهی پول به سیستم فوتبال این کشور 
تزریق خواهد شد. به گزارش ســان برخی از بازی های لیگ برتر از طریق 
تلویزیون های عمومی و غیر خصوصی به صورت رایگان پخش خواهد شد. 
هدف از این اقدام این است که علاقه مندان فوتبال برای تماشای مسابقات 
به خانه دوستان و نزدیکان خود که به شبکه های پولی پخش کننده مثل 
اسکای و بی تی اسپورت دسترسی دارند، نروند و در خانه های خود بمانند.

سانچو یک فصل دیگر در دورتموند می ماند؟
جیدون سانچو یکی از بهترین بازیکنان فصل جاری فوتبال اروپا بوده 
است. این ستاره انگلیسی تا به اینجا و پیش از تعلیق رقابت ها به دلیل 
شــیوع ویروس کرونا در 23 بازی بوندس لیگا برای دورتموند آمار 
خارق العاده 1۴ گل و 1۵ پاس گل را به ثبت رسانده است. عملکرد 
خیره کننده ستاره انگلیسی باعث شــده که بسیاری از باشگاه های 
بزرگ اروپایی خواهان جذب این ستاره 20 ساله باشند. بر این اساس 
گفته می شود تیم هایی نظیر منچســتریونایتد، منچستر سیتی، 
لیورپول، بایرن مونیخ و رئال مادرید خواهان جذب این ستاره جوان 
شده اند. در حالی که جدایی جیدون ســانچو از دورتموند در نقل و 
انتقالات پیش رو قطعی به نظر می رسید اما یکی از نشریات آلمانی 
از علاقه زنبورها برای حفظ این بازیکن پرده برداشته است. بر این 
اساس باشگاه آلمانی قصد دارد با افزایش حقوق سانچو به 10 میلیون 

یورو، این بازیکن را در وست فالن ماندگار کند.

برنامه پرسپولیس برای حفظ بشار چیست؟
بشار رسن که در این فصل قراردادش به پایان خواهد رسید، با توجه به 
عدم پرداخت مطالباتش می تواند با سود بردن از قوانین فیفا به عنوان 
بازیکن آزاد از این تیم جدا شــود. با این حــال او به رغم صحبت های 
پرحاشیه طی روزهای اخیر همچنان در انتظار مشخص شدن تکلیفش 
از سوی باشگاهش اســت تا برای آینده اش تصمیم گیری کند. باشگاه 
پرســپولیس در این فصل تنها موفق به پرداخت کمتر از 10 درصد از 
قرارداد این بازیکن شده و این موضوع باعث گلایه او شده است. ناراحتی 
بشار رسن که زننده گل تساوی دربی نیز بوده و به این واسطه از محبوبیت 
بیشتری بین هواداران برخوردار شده، بیشتر به این موضوع مرتبط است 
که نه تنها پرداختی به او همطراز درصد دریافتی دیگر بازیکنان است 
که هیچ صحبتی از سوی باشــگاه نیز با او صورت نگرفته است. باشگاه 
پرســپولیس این روزها که فوتبال تعطیل است به شدت درگیر بحران 
مالی است و پرونده های فیفا در کنار مطالبات بازیکنان باعث شده تا آنها 
دردسر بزرگی را در پیش رو داشته باشند و به این دلیل هنوز سرنوشت 

بشار رسن و ادامه همکاری او نیز با سرخپوشان نامشخص است.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

  خداداد عزیزی: به خاطر یک پیراهن!
خود خداداد دربــاره خط خوردنش از تیم ملــی می گوید: پس از 
جام جهانی 1998 فرانســه در خصوص پاداش فیفا حرف زدم و از 
فدراسیون پرسیدم آن پول ها چه شد؟ حدود 18 ماهی به تیم ملی 
دعوت نشدم و بعد از مدت ها که بلاژویچ من را دعوت کرد، در اولین 
اردو و بازی دوستانه برای من لباس نیاوردند. یک احساسی درون 
من می گفت این ماجرا طبیعی و اتفاقی نبوده است.« اما رضا چلنگر 
مترجم بلاژویچ روایت متفاوتی از این اتفاق دارد. او می گوید: جرقه 
اختلافش با بلاژو یچ در بازی دوستانه با تیم صنعت زده شد. آن بازی 
خیلی اهمیتی نداشت و چیرو هم پیراهن شماره 11 را به رحمان 
رضایی داد. همه ما احســاس کردیم خداداد عزیزی ناراحت شده 
است و موضوع را به بلاژو یچ انتقال دادیم و چیرو هم پیراهن شماره 
11 را از رحمان گرفت و به خداداد داد. من نمی دانم و نمی گویم به 
بلاژ ویچ اطلاعات غلط در خصوص خداداد عزیزی داده بودند یا نه  
اما پس از پایان آن بازی دوستانه خداداد مصاحبه تندی انجام داد. 
ماجرای مصاحبه خیلی سریع به گوش چیرو رسید و وقتی وارد هتل 
محل اقامت تیم ملی شدیم بلاژو یچ همه را جمع و سخنرانی کرد. 
او رو به همه بازیکنان گفت   ما 2۵ روز اردوی جهنمی پیش رو داریم 
و تمرینات بسیار پرفشار خواهد بود. اگر کسی نمی تواند شرایط تیم 
من را تحمل کند همین الان از ما جدا شود و برود! بلاژو یچ منظور 
خاصی نداشت و به قول معروف می خواســت جدیت اردوی تیم 
ملی و نظم و انضباط خودش را گوشــزد کند. بلافاصله پس از این 
صحبت بلاژ ویچ، خداداد دستش را بلند کرد و داوطلبانه گفت من 
نمی توانم! من به سبک فوتبال خداداد خیلی علاقه داشتم و خیلی 
دلم می خواست می توانستم جلوی این جدایی را بگیرم. بلاژ هم سه 
بارگفت بمان تا از تو یک پلی میکر تمام عیار بسازم  اما نشد که نشد!

   امیرحسین صادقی: صدای تاس و تخته نرد!
در سال 138۴ هدایت تیم امید ایران بر عهده محمد مایلی کهن بود. 
او تیمی پرستاره در اختیار داشت، بازیکنانی مثل: رحمتی، نصرتی، 
کاملی مفرد، برهانی، کعبی، بدوای، نویدکیا، علیزاده، لطفی و... اما 
این تیم هم مثل همه تیم های امید در راه رسیدن به المپیک ناکام 
بود. یکی از حواشی آن تیم اخراج شدن امیرحسین صادقی و میثم 
سلیمانی از اردوی تیم بود. مایلی کهن بعد از اخراج این دو نفر از اردو 
مدعی شد که از اتاق آنها صدای تاس و بازی تخته نرد می آمد و به 
همین دلیل تصمیم به کنار گذاشتن آنها گرفته است  اما صادقی این 
ماجرا را اینگونه تکذیب کرد: آن روز اصلًا مایلی کهن در اردو نبود. بعد 
من اصلًا نمی دیدم ایشان کجا نماز می خوانند. یک بار داشت برای 
کار دانشگاه پژوهش انجام می داد و پرسشنامه برای ما آورد. یکی هم 

برای من آورد. به او گفتم حاج آقا حلالت نکردم. مایلی کهن بچه محل 
ما بود. گفت سر چی؟ گفتم سر تیم امید. گفت والا من نبودم، آقای 
فلانی گفت پاسور بازی می کردی. تخته نرد را هم که گفتم منظورم 
شما نبودی. گفتم من اصلًا تخته نرد بلد نبودم. آن موقع بازیکنانی 
بودند که می خواستند در تیم امید بمانند. آن آقا دوست داشت این 
بازیکنان بمانند. ببین کل ماجرا این بود کــه دو بازیکن گنده تیم 
داشتند تخته بازی می کردند. زورشان ولی به آنها نمی رسید دیگر به 
خاطر همین من خط خوردم. ببین پدر من کفاش است. با هزار خون 
و دل ما را بزرگ کرد. بعد آقای مایلی کهن در برنامه زنده تلویزیونی 
آن حرف را زد. هی می گفت بگم بگم... فردوســی پور هم گفت: بگو 
ببینیم چیســت. مردم فکر می کردند ما چه کار کرده ایم. قشنگ 
جمله اش را یادم هست. گفت: در تیم ملی ایشان پاسور و تخته بازی 
کرد! کارد می زدی خون بابای من درنمی آمد. بابام می گفت خودش 

یادش رفته از فنس های امجدیه بالا می رفت. 

   سیدمهدی رحمتی: استراحت یا قهر؟
در رقابت های مقدماتــی جام جهانــی 201۴ کارلوس کی روش 
ســرمربی تیم ملی ایران بود. در آن مقطع تیم ملی تیمی پرستاره 
بود اما در دروازه فقط یک گلر مطمئن و باتجربه به نام سیدمهدی 
رحمتی داشت و فاصله جانشینش یعنی رحمان احمدی با او زیاد 
به نظر می رسید. تیم ملی اما نتایج پرنوسانی می گرفت. با درخشش 
رحمتی، موفق شد ازبکستان را در تاشکند شکست بدهد، با قطر در 
تهران به تساوی بدون گل رسید و در خانه لبنان با اشتباه رحمتی 
با یک گل مغلوب شــد! اما کره جنوبی را با وجود اخراج شجاعی با 
یک گل شکست داد. در حالی که امیدها برای صعود به جام جهانی 
زیاد شده بود اما ازبکستان با اشتباه رحمتی در خروج از دروازه موفق 
شد با یک ایران را در ورزشگاه آزادی شکست بدهد. با نتایج دیگر 
گروه، مشخص شد که ایران برای صعود به جام جهانی هیچ راهی 
جز پیروزی در سه بازی بعدی خود ندارد. این ماموریتی غیرممکن 
به نظر می رسید. از ســویی رحمتی هم به دلیل اشتباهاتش مورد 
انتقاد شدید رسانه ها قرار داشت. او چند روز بعد از شکست  تیم ملی 
مقابل ازبکســتان، ناگهان نامه ای منتشر کرد و به صورت موقت از 
تیم ملی خداحافظی کرد! گفته می شد کی روش ابتدا از او خواسته 
بود بلافاصله به اردوی تیم ملی برگردد اما رحمتی مدعی شده بود 
که در مسافرت است و نمی تواند برگردد! کی روش هم در تصمیمی 
عجیب و قاطعانه و البته تاریخی، روی نام رحمتی برای همیشــه 
خط قرمز کشــید. به جای او رحمان احمدی دروازه بان اصلی تیم 
ملی شد و در نمایش هایی فوق العاده مقابل قطر، لبنان و کره جنوبی 
کلین شیت کرد و تیم ملی با سه پیروزی به جام جهانی رسید. بعدها 

اهالی فوتبال بارها از کی روش خواســتند تا رحمتی را به تیم ملی 
دعوت کند اما او روی حرفش ایستاد و رحمتی دیگر رنگ پیراهن 

تیم ملی را ندید.

   هاشمیان، کریمی، هادی عقیلی، خلعتبری و ...
در ســال های اخیر، دو بازیکن مهم دیگر بودنــد که مورد غضب 
سرمربی تیم ملی یعنی کارلوس کی روش قرار گرفتند. هادی هقیلی 
بد از اینکه متوجه شد در لیست 18 نفره بازی با لبنان در این کشور 
حضور ندارد، شبانه اردوی تیم ملی را ترک کرد و کی روش هم به 
راحتی نام او را برای همیشه خط زد. عقیلی بعدها اعتراف کرد که 
حرکتش کاملا اشتباه بوده و اگر زمان به عقب برگردد آن کار را انجام 
نخواهد داد. محمدرضا خلعتبری هم بازیکنی بود که در رقابت های 
مقدماتی جام جهانی 201۴ همراه تیم ملی بود اما کی روش نام او را 
در فهرست جام جهانی قرار نداد. خلعتبری هم مصاحبه ای طوفانی 
انجام داد و به کی روش حمله کرد. کی روش هم تا پنج سال بعد که 

ســرمربی تیم ملی بود دیگر خلعتبری را به تیم ملی دعوت نکرد. 
علی کریمی هم بازیکنی بود که به دلیل اختلافاتش با علی دایی، 
در مدتی که او ســرمربی تیم ملی بود به تیم ملی دعوت نمی شد. 
نتایج ضعیف تیم ملی با علی دایی باعث برکناری جنجالی او شد و 
افشین قطبی که جانشین دایی شد بلافاصله کریمی را به تیم ملی 
بازگرداند و او در اولین بازی مقابل امارات برای تیم ملی گلزنی کرد. 
وحید هاشمیان هم در مدتی که بلاژویچ سرمربی تیم ملی بود یکی 
از مغضوبان او بود. رضا چلنگر در این باره می گوید: درباره ماجرای 
خداحافظی اول وحید هاشــمیان از تیم ملی که زمان بلاژویچ بود 
باید اعتراف کنم  او تازه از پاس رفته بود بوخوم. وحید اخلاق خاصی 
دارد. آمد و رفتیم داخل زمین که تمرین کنیم. قبلش وحید گفت 
من مصدوم هستم. رسیدیم داخل زمین. بلاژ نگاه کرد دید وحید 
دارد در زمین روپایی می زند. ناگهان فریاد زد که تو داری من را سیاه 
می کنی. تو من را فریب می دهی. تو که گفتی مصدوم هستی. آن 

تمرین تمام شد وحید ساکش را جمع کرد و رفت!«

خداداد عزیزی به تازگی یک بار دیگر درباره ماجرای خط خوردنش از تیم ملی توسط میروسلاو بلاژویچ 
صحبت کرده است. البته راویت های مختلفی از این اتفاق قبلا منتشر شده اما حالا به بهانه همین ماجرا، خط 

خوردن های عجیب و جنجالی چند ستاره تیم ملی در مقاطع مختلف را مرور می کنیم.

   گزارش

لیگ دســته یک هلند اردیویزی بعــد از اطلاعیه 
منتشر شده از طرف نخست وزیر این کشور، مارک 
روته، مبنی بــر اینکه برگزاری تمامی مســابقات 
ورزشی در این کشور تا تاریخ یك سپتامبر یعنی 10 
شهریور ماه ممنوع است، اعلام کرد که لیگ دسته 
یک این کشور، اردیویزی پایان یافته تلقی می شود. 
با اینکه سازمان لیگ دســته یک هلند اعلام کرد   
جایگاه تیم ها در جدول به عنوان جایگاه نهایی آنها 
تلقی شده و تیمی به دسته پایین تر سقوط نمی کند 
ولی لیگ اردیویزی در این فصل یعنی فصل 2020-

2019 قهرمان نخواهد داشت و صدرنشین رقابت ها 
آژاکس به عنوان قهرمان معرفی نخواهد شد. به این 
ترتیب در تاریخ 6۴ساله لیگ اردیویزی برای اولین 
بار است که این لیگ در یک فصل قهرمان نخواهد 
داشــت. آژاکس به این ترتیب به صورت مستقیم 
به مرحله آخر رقابت هــای انتخابی چمپیونزلیگ 
فصل آینده راه خواهد یافت و آلکمار در مرحله دوم 

رقابت های انتخابی شرکت خواهد کرد.
فدراسیون فوتبال هلند اعلام کرد در زمان پایان 
یافتن فصل جاری رقابت های لیگ دسته برتر این 
کشور، اردیویزی، هیچ تیمی بر اساس امتیازهای 
این فصل به دسته پایین تر ســقوط نکرده و هیچ 
تیمی هم از دســته پایین تر بــه اردیویزی صعود 
نمی کند. به ایــن ترتیب، دو تیــم آدم دن هاگ 
و آرکی ســی والویک که نامزد اصلی ســقوط از 
اردیویزی بودند در این لیــگ باقی خواهند ماند. 
فدراســیون فوتبال هلند دیروز اعلام کرد بعد از 

آنکه تصمیم گرفته شــد که تعداد تیم های لیگ 
اردیویزی فصل آینده 20 تیمی نخواهد شد، بعد 
از رای گیری از باشگاه ها مقرر شد که هیچ تیمی از 
این لیگ به دسته پایین تر سقوط نکرده و تیمی هم 
از لیگ دسته پایین تر جواز صعود به اردیویزی را 
پیدا نکند. بر اساس این تصمیم، دو تیم کامبور و 
دگرافشاپ که نامزدهای اصلی صعود از لیگ دسته 
دو بودند هم فصل آینده در همین دســته حضور 

خواهند داشت.
هنک دی یونگ، سرمربی تیم هلندی کامبور که 
در لیگ دسته دوی این کشور حضور دارد،  با انتقاد 
شــدید از تصمیم فدراســیون فوتبال این کشور 
مبنی بر تعطیلی لیگ اردیویزی و عدم ســقوط یا 
صعود تیم ها به این لیگ، آن را رسواترین اتفاق در 
تاریخ فوتبال این کشور خواند. در نتیجه تصمیم 
دیروز فدراسیون فوتبال هلند، با تعطیلی لیگ های 
دسته یک و دسته دوی این کشور، جایگاه تیم ها بر 
اساس موقعیت امروزشان در جدول ثابت می ماند 
ولی در هر دو لیگ قهرمانی معرفی نشــده و هیچ 
تیمی صعود یا سقوط نخواهد کرد. کامبور از جمله 
تیم هایی است که در حال حاضر نامزد اصلی صعود 
به اردیویزی محسوب می شــود. کامبور در حال 
حاضر با اختلاف 11 امتیازی با تیم ســوم جدول 
لیگ دســته دوی هلند، در جایگاه دوم قرا ر دارد 
و در واقع صعودش به لیگ دســته یک قطعی به 
نظر می رسید. ســرمربی این تیم هلندی در این 
باره گفت: »این رســواترین تصمیم تاریخ فوتبال 

هلند است. من همیشه به مردم خوش بین هستم 
و احترام می گذارم ولی این تصمیم واقعا شایسته 
ورزش فوتبال نیست. یوفا با ما بود، بقیه باشگاه ها 
با ما بودند و ما 11 امتیاز با تیم بعدی فاصله داشتیم 
و شکی وجود نداشت که صعود می  کردیم ولی این 

حق را از ما گرفتند.« 
در این میان حکیم زیاش هافبک مراکشی آژاکس 
هم نظر جالــب و متفاوتی دارد. پیــش از تعلیق 
فصل جاری لیگ هلند به دلیل کرونا، آژاکس در 
حالی صدرنشین بود که با آلکمار، تیم دوم جدول 
امتیازهای مساوی داشت و با اینکه در طول فصل 
آژاکس هر دو بازی خود را به آلکمــار باخته بود 
ولی زیاش می گوید تیمش بــه دلیل تفاضل گل 
بهتر نسبت به آلکمار صدرنشین بوده و باید عنوان 
قهرمانی را به دســت می آورده. زیاش در این باره 
به رســانه های هلندی گفت: »بی خیال، این چه 
کار مسخره ای اســت؟ ما به هر حال صدرنشین 
هســتیم. این صحبت ها که آلکمار چون دو بار ما 
را برده بیشــتر از آژاکس شایســته قهرمانی بوده 
مزخرف هســتند. حالا دیگر تفاضل گل برای تان 
مهم نیست؟ این حرف ها چیســت که می زنید؟ 
واقعا مسخره است. آیندهوون سال  2007 چطور 
قهرمان شد؟ دقیقا با اختلاف یک گل. در اینکه ما 
رسما قهرمان فصل نشدیم که شکی نیست. من هم 
شخصا ترجیح می دادم در زمین قهرمان شویم ولی 
اگر می خواستند تیمی را به عنوان قهرمان معرفی 

کنند آن تیم بدون شک آژاکس بود.« 

این عادلانه نیست
اعلام رسمی پایان فصل لیگ هلند با واکنش های متفاوتی روبه رو شده است



یکشنبه|7  اردیبهشت 1399 
تا

   حوادث
   خواندنی ها و سرگرمی

  چهارگوشه دنیا 

 خواستگاري از دختران جوان با شگرد سرقت طلا براي برادرشوهر قلابي 
نقشــه ناهید این بود که دختــران جوان 
مجردی کــه در فروشــگاه ها بــه عنوان 
فروشنده مشغول به کار بودند را شناسایی 
و سپس با آنها طرح دوستی ریخته و از آنها 
برای برادرشــوهر قلابی خود خواستگاری 
می کــرد. برادرشــوهری در كار نبــود 
و درواقع ناهیــد براي اخــاذي از دختران 
جوان با شــوهرش این نقشه را كشیده بود 
و همسرش را برادرشوهر جوان و مجردش 
معرفــي مي كرد كــه قصــد ازدواج دارد. 
ماجراي زندگي ناهید از این قرار بود كه تازه 
درسش تمام شده و به عنوان معلم قرار بود 
کارش را در آموزش و پرورش شــروع کند 
که عاشق شد. عاشق پســری که وضعیت 
مالی اش به هیچ وجه باب میــل پدر ناهید 
نبود و به همین دلیل با ازدواجشان موافقت 
نکرد. اما ناهید کوتاه نیامد و بالاخره وقتی 
اصرار و پافشاری شــان به جایی نرســید، 
تصمیم گرفتنــد فرار کنند. بــدون اینکه 
فکر کنند با این کار نه تنهــا تمام پل های 
پشت سرشــان را خراب می کنند که مسیر 
پیش رویشــان نیز به آینده ای ویران شده 
در زیــر آوار اشــتباهات زن و مردی جوان 
و ناپخته منتهی می شــود. فــرار و ازدواج 

پنهانی، آنان را از مســیر جاده های ســبز 
شمالی به خاکستری دیوارها و خیابان های 
یک طرفــه و کوچه های بن بســت تهران 
کشاند. مثل هر عاشق و دلداده ای سرمست 
از تصمیــم ناپخته خود تصویــری رویایی 
از زندگی مشــترک و عاشــقانه برای خود 
ترســیم کرده بودند. اینکه زیر یک سقف 
زندگی کنند، شــاهد تولد و بزرگ شــدن 
فرزندانشان باشــند و به همه ثابت کنند با 
فرار از خانه برای رســیدن به خوشبختی 
و آرامــش راه درســتی را پیموده اند. حالا 
10سال از آن روزها می گذرد اما هیچ کدام 
از اجــزای زندگی رویایی ناهید ســر جای 
خودش نیست. مشــکلات مالی که شروع 
شد، زندگی آن روی دیگر ســکه را به آنها 
نشــان داد و فهمیدند همه چیــز رویاها و 
تخیلات عاشقانه نیست. در ادامه تصمیمات 
ناپخته و شتاب زده خود برای حل مشکلات 
بعد از اینکه پیشــنهاد همسرش برای فرار 
و ازدواج پنهانــی را پذیرفــت، این بار نیز 
تسلیم پیشنهاد اشــتباه دیگری شد. نقشه 
همســرش اغفال دختران جوان به منظور 
سرقت طلاهایشان در پشت نقاب خواستگار 
بود. شاید در ابتدا مخالفت کرد اما درنهایت 

تسلیم شد و به عنوان همدست به همسرش 
در اغفال دختران جوان کمک کرد. نقشــه 
این بود که دختران جــوان مجردی که در 
فروشــگاه ها به عنوان فروشنده مشغول به 
کار بودند را شناسایی و سپس ناهید با آنها 
طرح دوستی ریخته و از آنها برای برادرشوهر 
قلابی خود خواســتگاری می کرد و جلسه 
معارفه و آشنایی آنها را با همسر خود ترتیب 
داده و در طول جلسه معارفه که معمولا در 
پارک برگزار می شــد، نوشیدنی مسموم به 
دخترک بخت برگشته می خوراندند و وقتی 
بی هوش می شد طلاهای او را به سرقت برده 
و پس از متواری شــدن از محل، برای صید 
شکار بعدی آماده می شدند.دیری نپایید که 
زوج کلاهبردار با هوشمندی پلیس آگاهي 
شناســایی و دستگیر شــدند. روی تصویر 

آشــیانه ای که ناهید در ذهن خود کشیده 
بود، سردی میله های زندان نشست و تولد 
فرزندشــان را دید اما پشت دیوارهای بلند 
زندان! آنقدر بلند که نمی شــد هیچ آینده 
یا مسیر روشــنی را از پشــت آن به تماشا 
نشســت. 10سال حســرت تجربه زندگی 
زیر یک ســقف با شــوهر و فرزندان، تاوان 
ناتوانــی ناهید در نه گفتن بــه تصمیمات 
اشتباه شــوهرش بود. 10سال مجازات نیز 
باعث نشــد تا همســر ناهید متنبه شده و 
دست از کارهای اشتباه خود بردارد. زودتر 
از ناهید آزاد شد و دوباره کلاهبرداری خود 
را به عنوان خواستگار قلابی شروع کرد. زن 
تنهایی را در خیابان پیدا کرد و زن به جای 
ناهید همدست کارهای خلافش شد و هنوز 
چندماه از اغفال دختران مجرد نگذشــته 
بود که كارآگاهان پلیــس آگاهي پایتخت 
با هوشــمندي دوباره او را دســتگیر کرده 
و خواستگار سوار بر اســب سپید دختران 
به جای خانــه بخت راهی زندان شــد. بعد 
از 10ســال انتظار برای رهایی، هنوز ناهید 
پایش را بیرون نگذاشــته بود كه شوهرش 
دوباره دستبند خورد و برای سپری کردن 

10سال دیگر از عمرش راهی زندان شد.

ســارقاني كه در تعطیلات نوروز به یك دفتر فیلمسازي 
نیز رحم نكردند بالاخره دستگیر شدند. رئیس پایگاه یکم 
پلیس آگاهی پایتخت از دســتگیری دو سارقی خبر داد 
که در تعطیلات نوروزی از یک موسســه فیلمســازی دو 
میلیارد ریال سرقت کرده بودند. ســرهنگ کارآگاه سید 
علی شــریفی، رئیس پایگاه یکم پلیــس آگاهی پایتخت 
گفت: ســاعت چهار بعدازظهر نهم فروردین سال جاری 
شخصی در تماس با مرکز فوریت های پلیسی 110 ماموران 
کلانتری 1۶۳ ولنجک را در جریان وقوع سرقت از موسسه 
فیلمســازی خود قرار می دهد که پس از حضور ماموران 

پرونده اولیه تشــکیل و برای رسیدگی تخصصی به پایگاه 
یکم پلیس آگاهی ارجاع می شــود. شــاکی با حضور در 
پایگاه یکم اظهار داشت: ســاعت ۲0:۳0 هفتم فروردین 
از دفتــر کارم واقع در ســعادت آباد خــارج و دو روز بعد 
پس از مراجعه به محل کارم متوجه شــدم دفتر شــرکت 
به هم ریخته و برخی اموال موسســه از قبیل:سه عدد پاور 
بانک، وســایل فیلمبرداری ازجمله دو دســتگاه دوربین 
فیلمبرداری حرفه ای، دستگاه تســویه هوا، یک دستگاه 
گوشی تلفن همراه، یک دستگاه مایکروفر، البسه  مختلف، 
کلاه گیس های مردانه و زنانه، ســه دستگاه بی سیم واکی 

تاکی، تعدادی هارد و... به ارزش ۲میلیارد ریال به سرقت 
رفته است.  این مقام انتظامی گفت: پس از ثبت اظهارات 
مالباخته کارآگاهان برای به دست آوردن سرنخی از عامل 
یا عاملان سرقت به محل سرقت مراجعه و پس از تحقیقات 
میدانی مشخص شد، سرقت توسط دو مرد میانسال صورت 
گرفته است. رئیس پایگاه یکم پلیس آگاهی پایتخت بیان 
داشت: در بررسی های تکمیلی مشــخص شد سارقان با 
یک دســتگاه خودروی پراید سفید رنگ در محل حاضر و 

در زمان کمتر از ۳0دقیقه اموال شاکی را سرقت و متواری 
شده اند که پس از هماهنگی های قضایی مالک خودرو به 
نام حسن ۴1ساله شناسایی و به پلیس آگاهی احضار شد. 
وی توضیح داد: حسن در بازجویی های انجام شده اظهار 
داشــت: من چند ماه پیش خودرو را به دوستم به نام رضا 
فروخته ام ولی پلاک خودرو هنوز به نام اینجانب است. در 
ادامه رضا نیز به پلیس آگاهی دعوت و در پایگاه یکم پلیس 
آگاهی اظهار کرد: من راننده تاکسی های اینترنتی هستم 
که در روز سرقت فردی درخواست اسنپ کرد و من نیز پس 
از اعلام نشاني در محل حاضر شدم و دو مسافر را با اموال 
همراه شان به آدرس شهرری منتقل کرده ام و از سرقت نیز 
هیچ اطلاعی ندارم.سرهنگ شریفی گفت: با سرنخ های به 
دست آمده کارآگاهان موفق شدند مخفیگاه هر دو سارق را 
شناسایی و با هماهنگی های قضایی هر دو سارق به نام های 
ناصر و بابک را در یک عملیات ضربتی دستگیر و در بازرسی 
از منزل آن ها تعدادی اموال ســرقتی کشــف شد. رئیس 
پایگاه یکم پلیس آگاهی گفت: پس از انتقال ســارقان به 
پلیس آگاهی هر دو متهم به بزه انتسابی اعتراف با دستور 
قضایی هر دو متهم برای کشف سایر سرقت های احتمالی 

در اختیار این یگان قرار دارد.

 دو مرد ميانسال، سارقان موسسه 
فيلمسازي در سعادت آباد

ردپاي سارقان، کارآگاهان را از شمال تهران به جنوب تهران رساند

تبهکاران سنگدل
درگیری دو مرد با مرگ یکی از آنهــا پایان گرفت. قاتل 
گوش ها و بینی مرد جوان را زنده زنده برید. ســاعت 15 
شنبه شش اردیبهشت ماه درگیری دو مرد جوان در محله 
عرب آباد منطقه یافت آباد به پلیس مخابره شد که تیمی 
 از ماموران برای پایان دادن به ایــن درگیری وارد عمل 
شــده اما با صحنه هولناکی روبه رو شــدند. تیم پلیسی 
با حضور در محل مشــاهده کردند که مرد جوانی هدف 
ضربات زیاد چاقو قرار گرفتــه و عامل این اقدام هولناک 
با چاقو، گوش ها و بینی مرد جــوان را بریده و داخل یک 
نایلون گذاشته و بســته را روی بدن مرد جوان قرار داده 
اســت. همین موضوع کافی بود تا با جنایی شــدن این 
پرونده تیمی  از مامــوران اداره 10 پلیس آگاهی تهران 
برای دستگیری و تحقیقات میدانی در صحنه جرم حاضر 
شوند. یکی از شاهدان در تحقیقات پلیسی گفت: دو مرد 
جوان که از اتباع خارجه بودند باهم درگیر شدند که یکی 
از آنها با چاقو مرد دیگر را هدف قرار داد که در ادامه اقدام 
به بریدن گوش ها و بینی مرد جوان کرد و با گذاشتن این 
قسمت های بریده شده روی بدن او، پا به فرار گذاشت. مرد 
جوان که با مرگ دست و پنجه نرم می کرد، به بیمارستان 
منتقل شد اما به دلیل شدت خونریزی و ضربات چاقو این 
جوان روی تخت بیمارستان به کام مرگ فرو رفت. بنا به 
این گزارش، جسد مرد افغان به پزشکی قانونی منتقل شد 
و تحقیقات برای دســتگیری عامل این جنایت هولناک 
در دستور کار ماموران اداره 10 پلیس آگاهی تهران قرار 

گرفته است. 

تاه
 کو

خبر

قتل جوان روستایی در شوش
رئیس دادگاه عمومی بخش شاوور از قتل جوان 1۹ساله در یکی از روستاهای 
شــاوور با ضربات چاقو خبر داد. این جنایت پنج اردیبهشــت ماه در روستای 
راضی حمد بخش شاوور رخ داد. مقتول توسط دوست خود و به دلیل اختلافات 
شخصی به قتل رســید. در این جنایت قاتل با ضربات چاقو دوست خود را به 
قتل رســاند.قاتل که خود نیز جوانی حدودا 1۹ساله است شناسایی، دستگیر 

و روانه زندان شد.

رنگ پاشي روي 70 خودرو به دليل
خشم از همسر

جانشین پلیس پیشگیری تهران بزرگ از بازداشــت فردی خبر داد که در دو 
شب، روی ۷0دســتگاه خودرو اسپری مشکی رنگ پاشــیده بود. این شخص 
مدعی بود به دلیــل عصبانیت زیاد و عدم نتیجه برای یافتن همســرش روی 
خودروها رنگ پاشیده است! سرهنگ جلیل موقوفه ای با اعلام خبر بازداشت 
فردی که روی ۷0 خودرو رنگ پاشــیده بود، درباره جزئیــات این خبر اظهار 
کرد: در ۴8 ســاعت گذشــته در پی تماس تعدادی از شــهروندان با سامانه 
پلیســی 110 و مراجعه حضوری به کلانتری 1۲1 سلیمانه مبنی بر پاشیدن 
رنگ روی خودروهایشان در منطقه نبرد شــمالی، موضوع به صورت ویژه در 
دســتور کار عوامل کلانتری مذکور قرار گرفت.در بررسی های اولیه مشخص 
شــد مردی جوان با تردد در کوچه های منطقه نبرد شمالی روی ۷0 دستگاه 
خودرو مخصوصا خودروهای رنگ روشن، اسپری مشــکی پاشیده است.این 
مقام انتظامی با بیان اینکه متهم در دو شب خودروها را تخریب کرده بود، گفت: 
بررسی بیشتر نشان داد متهم در شب نخست به ۲5 دستگاه و در شب دوم به 
۴5 دستگاه خودرو رنگ پاشیده است.مأموران انتظامی با درنظر گرفتن نقاط 
آلوده، مشغول گشت زنی هدفمند شــدند تا اینکه که حدود ساعت سه بامداد 
دیروز ششم اردیبهشت ماه، فرد مذکور در خیابان داودآبادی مشاهده و پیش 
از هر اقدام دیگری بازداشت شــد.متهم پس از انتقال به کلانتری عنوان کرد 
که ساکن یکی از شهرهای شمالی کشور است، همسرش چندی قبل منزل را 
ترک کرده و دیگر مراجعتی به خانه نداشته و وی برای یافتن همسرش راهی 
تهران شده بود. این شخص مدعی بود به دلیل عصبانیت زیاد و عدم نتیجه برای 
یافتن همسرش روی خودروها رنگ پاشیده است!به گفته پلیس، متهم سابقه 
درگیری در یکی از شهرهای شمالی کشور را دارد، همچنین متهم سابقه شش 
سفر خارجی داشته و در یکی از سفرهای خارجی نیز با مأموران درگیر شده و 
در آنجا سابقه زندان دارد.به گفته موقوفه ای، متهم برای سیر مراحل قانونی به 

مقام قضایی معرفی شد.

قتل جوان 35ساله در كنگان
مردی ۴۲ساله که در شهرستان کنگان به علت اختلاف مالی و ملکی یک جوان 
۳5ساله را به قتل رسانده بود، شناســایی و دستگیر شد. سردار خلیل واعظی، 
فرمانده انتظامی استان بوشهر با اشاره به وقوع یک فقره قتل در روز ۲۹بهمن  
سال گذشته در شهرستان کنگان اظهار داشت: کارشناسان و کارآگاهان پلیس 
آگاهی هنگامی که در محل وقوع حادثه حاضر شــدند، مشاهده کردند فردی 
با ضربات گلوله به قتل رســیده است. در همین راستا ســریعا اقدامات فنی و 

بررسی های میدانی در دستور کار قرار گرفت. 
وجود آثار خون، نحوه مرگ و مستندات دیگر باعث شد کارآگاهان پلیس فرضیه 
قتل مقتول را در دستور کار قرار داده و مسیر تحقیقات را روی شناسایی هویت 
قاتل متمرکز کنند.قاتل که با پوشش های خاص و زیرکانه ای مرتکب قتل شده 
بود تصور می کرد که هیچ گونه ردی از وی برجا نمانده است اما پلیس توانست با 
جمع آوری مستندات، این فرد ۴۲ساله را که ساکن شهر کنگان بود، شناسایی 
و در یک عملیات غافلگیرانه دستگیر کند. واعظی بیان کرد: متهم به قتل، در 
بازجویی های اولیه ابتدا منکر بزه ارتکابی می شد اما پس از مواجهه با مدارک 
پلیس به ارتکاب این جنایت اعتراف کرد. فرمانده انتظامی استان بوشهر با بیان 
اینکه متهم علت قتــل را اختلافات مالی و ملکی بیان کرده اســت، ادامه داد: 

تحقیقات کارآگاهان پلیس در این خصوص ادامه دارد.

  اخبار 
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  جدول   و سرگرمی

افقي 
 1- امتداد يافته- شــيره گون- ســوغات 

زمستان!
2- بلندمرتبــه-  از شــهرهای اســتان 

آذربايجان شرقی- نشان و مدال
3- اثر چربي بر پارچه- خواب شــيرين- 

سنگيني- باران اندك
4- پيوســتگی و وفاق- معادل فارســی 

پالئونتولوژي
5- نخستين سبك ادبي- روزها

6- اساسی و اصولی- ســخنوران- شهر 
صنعتي آلمان

7- پناهــگاه- حركت ويرانگــر زمين- 
دوست بد

8- معبر رود- سپاسگزار- تجهيز شده- از 
حروف مقطعه قرآن كريم

9- مجبور- لولاي پا- نوعي خاك
10- خودروي فرانســوي- جنايتكار- از 

ورزش هاي گروهي
11- نوعــی اختــال خونی كــه در آن 
هموگلوبين كافی در خون وجود ندارد- ريا
12- از ورزش هاي انفرادي- بيرون كردن

13- فرمــان خودرو- بر گــردن قهرمان 
است- خوردنی بيمار- صدای درشت

14- نجات يافتــه- از نيروهاي نظامي- 
پايتخت غنا

15- پاك- برعكس- تاكنون

عمودي
1- آقا و سرور- نام سابق ايرانشهر- زمزمه 

كردن
2- نمونه ساخته شده- در حال ناليدن- 

پهلوانان
3- پشــته بلند- فيلســوف و دانشمند- 

بسيار گردنده- برشته شده
4- دبيرخانه- قوه رشد و نمو

5- دوست داشتن- عزيز و گرانبها
6- مقابل كيفي- محــل نمايش دلقك- 

ايالتي در آمريكا
7- جبران نمودن- يكــي از غات- صبر 

زرد
8- عدد تنها- فرمان كشــتي- بيماري 

خطرناك- واحد سطح
9- نقل كننده ســخن- غير دوســت- 

دستگاه پخش فيلم
10- دگرگونی و تحول- مركب- اشــاره 

به نزديك
11- لانه- كاست صوتي

12-سردار ايرانی عصر اشكانی- ليبرال
13- خاك ســرخ- جانور تك سلولي- از 

اسماء حسني- بخيه درشت
14- از ماه هاي سال ميادي- واحد پول 

نيجريه- بالاي چشم
15- نوعي حشره كش قديمی- بهار- شتر 
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 اپيس
 تفنگ
 عزلت
 غراب
 كيلو
 مرقد
 نازك
 نژاد

5 حرفي : 
 الوان

 آبسال
 آئورت
 تعادل
 داراب
 درخور
 رتبيل
 سفالی
 شادان

فريبا
 گنجشك

 گونيا
 نانكش
 نشانك

6 حرفي :
دو دوست

 زير تيغ
 سردرود
 ملبورن

4 حرفي : 
بدنسازی
 قدرتمند

8 حرفي :
 خسروآباد

دختر رعيت
 نگاهداری
 وعده دادن

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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پوشش زنان ایرانی در دوره های پیش از تاریخ در این 
مقاله پوشاک و تزئینات زنان در چهار دوره تاریخی 
پیش از اسلام بررسی شده است؛  پوشاک و تزئینات 
زنان ایران پیش از تاریخ، دوره هخامنشــی، دوره 

اشکانی و دوره ساسانی

پوشاک و تزئینات زنان ایران پیش از تاریخ: 
از تپه هــای ماقبــل از تاریــخ در حصــار دامغان 
مجسمه های گلی و مرمری به دست آمده که لباس 
زنان را به صورت دامنی گشــاد با طرح ساده نشان 
می دهد. در نقش برجسته اتوبانی نی سرپرذهاب زنی 
جلوی شاه ایستاده که طنابی در دست دارد که شاید 
غشتارالهه جنگ و پیروزی باشد و پوشاک او همانند 
لباس نقش برجسته مناطق غربی فلات ایران است. 
 آنان دامن هــای کوتاه با پیراهن هــای بلند تمام قد 
داشــته اند. لیوانی نقره ای که از مرودشت شیراز به 
دست آمده دو زن را نشــان می دهد؛ یکی ایستاده و 
دیگری نشسته که لباس آنها نیز از پوستین است. مرد 
و زن هر دو علاقه داشــتند که خود را آرایش کنند. 
محتملا خالکوبی   یــا لاقل بزک هم معلــوم بوده. 
سماجت زنان در خودآرایی و استفاده از زیور به حدی 
بود که گمان نمی رود در ایران زنی را بتوان یافت که 

فاقد زیور باشد.  
پوشاک و تزئینات زنان در دوره هخاشمی: 
لباس هخامنشیان شــباهت زیادی به لباس ماد ها 
داشته و لباس زنان و مردان شبیه   هم بوده است، جز 
اینکه در زنان گریبان لباس شان شکافی داشته که با 
زیــورآلات می آراســتند و چون بیرون گذاشــتن 
قســمت های بدن را به جز دو دســت برخلاف ادب 
می دانستند، سراپای ایشان با سربند یا کلاه پوشیده 
می شد، شلواری ســه پارچه و پیراهنی کتانی که به 
همراه دو لباس در روی هم می پوشیدند لباس زنان را 
تشکیل می داد.  پادشاهان لباس بلند قلاب دوزی با 
نقش و نگار سرخ می پوشیدند که دگمه های کتش 
ارغوانی بود.  آنچه مسلم است این است که بین زن و 
مرد در پوشش اختلاف فاحش وجود نداشته است. اگر 
جریان آرته اینت و لباس هدیه شــده آمستریس و 
فشــار شــاه را به یاد آوریم، مشــخص می شود که 

پوشیدن لباس مردانه مسخره نبوده است. 
بالاپوش: دارای یقه ای به شکل هفت بوده و قسمت 
پایین آن در جلو آزاد و افتاده بود. بلندی آن به محل 
کمر ختم می شــد و در این قسمت کمر لیفی بخش 
پایین قســمت بالا پوش را در خود می گرفت. بر سر 
نشانه ها درزی است که تکه پشت بالاپوش در آنجا به 

بخش جلو وصل می شد.
دامن: به دو شکل تقسیم می شود: یک راسته چینی، 
دامن است که در جلوی بدن دارای یک راسته چین دار 
مرتب چهارتایی است و دو پهلوی پارچه دامن به دو 

پهلوی این راسته چینی دوخته می شود . 
تاج کنگره دار و چادر: تاج های لنگره دار به شــاه 
اختصاص نداشــته اســت؛ برای نمونه خدمتکاری 
در نگاره کاخ داریــوش چنین تاجی بر ســر دارد و 
اغلب زن ها با این تاج به تصویر کشــیده شده است. 
خدمتکاران نیــز تاج دارنــد و زنان مشــخص )نه 
خدمتکاران( به غیر از تاج، پارچه ای چون چادر هم 

به سر انداخته اند.
پوشــاک و تزئینات زنان ایــران در دوره 
اشکانی: لباس های زنان اشــکانی مــورد ستایش 
مورخین رومــی قرار گرفتــه که نوشــته اند زیبا و 
خوش نما بوده اســت. به طوری که زنان ایتالیایی هم 
آنان را می پســندیده اند. از معبد زئوس که در شهر 
دورار اوروپوس کشف شده، تصاویری به دست آمده 
که عده ای را با لباس مخصوص مراسم مذهبی نشان 
داده است.  لباس زنان اشــکانی شامل قسمت های 
چادر؛ )چادر ها پارچه های مستطیل شکلی بود که به 
صورت استوانه درآمده اند. قسمت بالای درز استوانه 
را زیر فلزی گرد یا شکل دیگر محکم و حلقه ای از بر آن 
تعبیه می کردند. هنگام پوشیدن چادر در دست چپ 
را از حلقه گذرانده آن را به روی شانه بند می کردند در 

این هنگام چادر را برمی کشیدند(.
عمامه؛ ) زیر چادر استفاده می شد. صفحه ای فلزی و 
مستطیل شکل با نقوش برجسته ای وجود داشت که 
احتمالا باید از جنش فلزات گرانبها باشد( . پیراهن؛ ) 
پیراهن بانوان اشکانی به چهار دسته تقسیم می شد. 
پیراهن بلند که تا کف زمین می رسید ، پیراهن بدون 
آســتین، سرشــانه که فقط انتهای بالای پارچه به 
وسیله دگمه ای به هم وصل می شد ، گاهی با تنگ تر 
گرفتن یقه حلقه آســتین ها را نیــز در بالای پارچه 
قرار می دادند. پیراهن متشکل از دو پارچه و همانند 
پیراهن های دیگر گشاد و از پارچه مستطیل شکل.( 
با وجودی که در تمام آثار به دست آمده اشکانی، زنان 
چادر بر سر داشته اند. زن تیرداد وقتی برای گرفتن تاج 
ارمنستان با شوهر خود نزد امپراطوری روم می روند، 
مانند دیگر زنان مقنعه بر نداشته و از مغز )کلاهخود( 
اســتفاده می کرده اســت و بدون اینکه روی خود را 

بپوشاند، کنار شوهر حرکت می کرده است. 
پوشاک و تزئینات زنان ایران دوره ساسانی: 
در دوره ساسانی زنان اشراف لباس های بلند ابریشمی 
بر تن می کردند. پیراهن ها، دامن ها و ... با گذشــته 
فرقی نکرده است.  در این دوره غیر از انواع پیراهن، 
قبائی هم تا زانو می پوشیدند که جلوی آن باز بود و به 
وسیله دگمه ای روی سینه قلاب می شد. هنگامی که 
قبا بر تن می کردند، روی پیراهن آرخالق می پوشیدند. 
گیسوان را در دسته های جدا از هم می بافتند و بعضی 
اوقات با یک روبان در پشت سر به هم وصل می کردند. 

)ایلنا(

پوشش زنان ایرانی در دوره های پیش از تاریخ
مرتضی کلیلی ��قاب��
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شكرچیان 
موسس قنادي 

معروف شكرچیان 
در اصفهان سال 
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 قاب 

نوستالژي 1
آگهی سریال 

سلطان 
صاحبقران 
در جراید   

دهه 50

 
 قاب  مشاهیر1

تاج یك  - 
هامبورگ2؛   
تصویري از  

قلیچ خانی، اووه 
زیلر و کارو 

حق وردیان در 
لحظه آغازین 

بازي در ورزشگاه 
امجدیه؛ سوم 

اردیبهشت 1350. 
)وب سایت جام 
تخت جمشید(

   قاب مشاهیر2
تصویري از ملكه 

ویكتوریا و نشاني مزین 
به تصویر ناصرالدین شاه 

قاجار روي گردن او  كه 
به وي اهدا شده بود.

 
  قاب  نوستالژي 2

اصفهان میدان شاه )نقش جهان( 
سال 1354

   قاب  نوستالژی3
ایستگاه راه آهن تهران

سال 1336

��یادداشت

اســتراتژی متفاوت سوئد در 
مقابله با شیوع ويروس کرونا

استراتژی سوئد در مقابله با شیوع ویروس کرونا مبنی بر 
باز گذاشتن بخش اعظمی از جامعه از حمایت گسترده 
مردم این کشور برخوردار است. در این کشور از قرنطینه 
همانند سایر کشورهای اروپایی خبری نیست. تصاویری 
که از سوئد در شــبکه های اجتماعی منتشر می شود 
مشتریان میخانه ها را در حالی نشان می دهد که روی 
صندلی ها در فضای باز نشسته  و صف های طولانی برای 

خرید بستنی دیده می شود.
براساس اطلاعات به دســت آمده اکثریت مردم سوئد، 
خود داوطلبانه محدودیت هایی نظیر فاصله اجتماعی 
را رعایت می کنند. دولت هم اجتماعات بیش از ۵۰ نفر 

و دیدار از خانه های سالمندان را ممنوع کرده است.
به گفته مدی سیویج، خبرنگار بی بی سی در استکهلم، 
اســتفاده از سیســتم حمــل و نقل عمومــی به نحو 
چشمگیری کاهش پیدا کرده و شمار زیادی از مردم از 

خانه های خود کار می کنند.
در استکهلم، پایتخت که مرکز شیوع ویروس کرونا تا 
کنون بوده، در شــمار مبتلایان تغییرات زیادی دیده 

نمی شود.
برخلاف سایر کشــو ها که رهبران سیاسی پاسخگوی 
بحران شیوع کرونا در کشورهای شان هستند، در سوئد 
آندرس تیگنیل، اپیدمیولوژیست )همه گیرشناس( در 

اکثریت کنفرانس های خبری پاسخگو است.
در این کشور شمار مبتلایان تاکنون ۱۷ هزار و ۵۶۷ نفر 
برآورد شــده و آمار مرگ و میر هم ۲۱۵۲ نفر گزارش 

شده است.
تصمیم ســوئد مبنی بر باز گذاشتن بخش های زیادی 
از جامعه برخلاف سایر کشــورهای اروپایی پس از آن 
اتخاذ شد که تیم دکتر تیگنیل با استناد به شبیه سازی 
تاثیر محدودتر ویروس را در ارتباط با اندازه جمعیت به 
نسبت سایر دانشمندان از جمله آنهایی که گزارش مهم 
امپریال کالج لندن را تهیه کرده بودند، پیش بینی کرد.

ظاهرا همین گزارش دانشمندان امپریال کالج بود که 
دولت بریتانیا را ترغیب به برقراری قرنطینه کرد.

اما در سوئد، ســازمان بهداشــت عمومی این ایده را 
مطرح کرد که اکثر موارد ابتلا به ویروس کرونا احتمالا 

خفیف است.
سوئد این مسئله را که سیاســتش در مقابله با کرونا با 
هدف ایجــاد »مصونیت گله ای« در جامعه اســت، رد 

می کند.
سوئد با جمعیتی ۱۰ میلیونی زمانی که صحبت از شمار 
مبتلایان به ویروس کرونا می شود، در بین ۲۰ کشور اول 
جدول قرار دارد. هر چند در این کشور اکثر تست های 

کرونا تنها از افرادی با علائم شدید گرفته می شود.
در حال حاضر افرادی کــه در بخش های ضروری کار 

می کنند هم مشمول تست کرونا شده اند.
در این کشور با توجه به میزان جمعیت، شمار مرگ و 
میر در مقایسه با سایر کشــورهای اسکاندیناوی بالاتر 

است.
برخلاف برخی دیگر از کشورها، آمار سوئد مرگ و میر 
افرادی را که در خانه های سالمندان   یا مراکز نگهداری 
هستند را هم شامل می شود. البته همه کارشناسان و 
متخصصان با سیاســت های فعلی دولت سوئد موافق 
نیستند. کلودیا هنسن، اپیدمیولوژیست در انستیتوی 
تحقیقاتی کارولینســکا، بزرگ تریــن مرکز تحقیقات 
پزشکی معتقد اســت   »شــمار زیادی جان خود را از 

دست داده اند.«
او از جمله منتقدان سیاســت های دولت سوئد است و 
می گوید   باید بخش زیادی از جامعه در ماه مارس موقتا 
تعطیل می شــد. خانم هنســن به همراه ۲۲ دانشمند 
دیگر در نامه ای که هفته گذشته در یکی از روزنامه های 
سوئد به چاپ رسید، گفته بود: »مقامات بدون استعداد، 

مسئولیت تصمیم گیری را برعهده گرفتند.«
اما بحث های علمی اخیر بر این مسئله متمرکز است که 
چه تعداد از شهروندان سوئد ممکن است بدون نشان 

دادن علائمی به ویروس کرونا مبتلا باشند.
این اهمیت زیــادی دارد به این دلیل که بســیاری از 
دانشمندان سوئدی معتقدند که در نهایت، این کشور در 
مقایسه با سایر کشورهایی که در آنها محدودیت هایی 

اعمال شد، احتمالا از مصونیت بالایی برخوردار باشد.
در یک گزارش ســازمان بهداشت عمومی سوئد که در 
هفته جاری منتشر شد، گفته شــده بود که یک سوم 
جمعیت این کشــور تا شــروع ماه آینده میلادی )ماه 
مه( به کرونا مبتلا می شوند. هر چند   این سازمان بعدا 
این رقم را به ۲۶ درصد اصلاح کرد  اما شــمار زیادی از 
دانشمندان سرشناس سوئدی حتی این میزان را بیشتر 
برآورد می کنند. پروفسور جان گیسیک، از دانشمندان 
ســابق مرکز اروپایی برای کنترل و مقابله با بیماری ها 
معتقد است که دست کم نیمی از تمام ساکنان استکهلم 
تا پایان ماه به این ویروس مبتلا می شوند. تام بریتون، 
ریاضیدان دانشگاه استکهلم حتی پیش بینی می کند   
نیمی از جمعیت ســوئد به این ویروس مبتلا شــوند. 
به اعتقاد  اما فرانس، اپیدمیولوژیســت، تا زمان تولید 
واکســن مصونیت »احتمالا برای ســوئد بسیار مهم 

است.«
به گفتــه دکتر فرانس »ممکن اســت ایــن مصونیت 
در درازمدت نباشــد اما حتی به دســت آوردن چنین 
مصونیتی در کوتاه مدت، احتمالا برای متوقف کردن 

این همه گیری کافی است.«

   تصویری از ضدعفونی و 
تمیز کردن پرده و درب کعبه، 

در آستانه ماه رمضان. عکس را 
میزان منتشر کرده است. 

  
تیم های اینچئون 

یونایتد و سوون اف 
سی هم روز گذشته 
اولین بازی فوتبال 

بعد از شیوع کرونا در 
کره جنوبی را برگزار 
کردند. این بازی در 

شهر بندری اینچئون 
برگزار شد و البته 
تماشاگران اجازه 

حضور در استادیوم 
را نداشتند. 

  دشت گل لاله در روستای »کندر« در جاده چالوس در مساحتی حدود سه و نیم هکتار 
ایجاد شده است. در این دشت دو میلیون و 100 هزار پیاز لاله در 30 مدل مختلف برای اولین 

بار در عرصه طبیعی کاشته شده، کاشت این تعداد گل لاله در عوارض طبیعی در کشور کم 
نظیر است. عکس از معصومه علی اکبر، ایسنا.

  
مبارزه با كرونا 

به سبك نانسي 
پلوسي رئیس 

دموكرات  مجلس 
نمایندگان آمریكا .

  
تصویری که مهر از 

توزیع کمک های 
غذایی در اسپانیا 
منتشر کرده است

  
روشنك گرامي 

ویدئویي از خودش 
در حال پیاده روي و 
ورزش منتشر كرده 

و از اضافه وزنش 
در این روزهاي 

قرنطینه گفته. در 
این ویدئو صداي 

او به شدت گرفته 
است كه خودش 

اشاره مي كند 
گرفتگي صدایش 

ربطي به كرونا 
ندارد . روشنك 
گرامي 36 ساله 

و داراي لیسانس 
مهندسی معماری 
از دانشگاه سوره 
است. از آخرین 
كار او این روزها 
سریال همگناه   

در شبكه نمایش 
خانگي در حال  

پخش است.

   
وزیر حمل و نقل نروژ در حال 
افتتاح یک تونل از پشت 
کامپیوتر. به سادگی دفتر آقای 
وزیر هم دقت کنید

   
انوشیروان کیهانی زاده، روزنامه  نگار قدیمی و صاحب سایت تاریخ 
ایرانیان در این روز، این جدول را به نقل از صفحه 12 شماره 16134 

روزنامه اطلاعات منتشر کرده است که نرخ ارز را 40 سال پیش 
یعنی در اردیبهشت 1359 نشان می دهد. 

   
تصویری از نحوه برگزاری مراسم شبانه ماه رمضان در مسجد ارک به  رغم 
محدودیت ها و ممنوعیت های اعلام شده توسط ستاد ملی مقابله با کرونا

  
زینب سلیمانی دختر شهید  سپهبد قاسم سلیمانی در آغازین روز ماه   رمضان، مطلبی را در استوری اینستاگرامش 
درباره جای خالی پدرش    در ماه رمضان منتشر کرد. » امسال بر سر سفره های افطار فقط عکست همدم ربنای من 
است. کاش امسال هم من را از نصیحت های پدرانه در این ماه مبارک بی بهره نزارید که من این روزها سخت محتاج 
نگاه شما هستم. در این ماه عزیز از همه شما بزرگواران التماس دعا دارم.«

  دولت انگلستان هنوز روی محدودیت های اجتماعی برای کنترل بیماری کرونا اصرار دارد. در این عکس که 
Andrew Redington ثبت کرده است، مردم ویندسور که شهری کوچک در نزدیکی لندن است، در مسیری که 

به قلعه معروف این شهر می رسد با رعایت فاصله پیاده روی و ورزش می کنند. قلعه ویندسور بزرگ ترین قلعه جهان 
است که ملکه انگلستان معمولا تعطیلاتش را در آنجا سپری می کند.
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  سایتنگار|ویژهکرونا

آخریناخبارکرونا؛ازکنایهبایدنتاکابوسبیلگیتس
کرونا

بیل گیتس: کرونا بزرگ ترین کابوس من اســت؛ رئيس شــرکت مایکروسافت 
می گوید کرونا بزرگ ترین کابوس وی است و ســال ها نگران همه گيری یک بيماری 
ویروسی در کل جهان بوده است. بيل گيتس می گوید شرکت خيریه او به نام موسسه 
خيریه بهداشت جهانی بودجه لازم برای احداث کارخانه در جهت توليد ميلياردها دوز 
مختلف واکســن عليه ویروس کرونا اختصــاص می دهد. آقای گيتــس می گوید با 
بزرگ ترین شرکت های داروسازی جهان در حال مذاکره است تا با دانشگاه آکسفورد 
که تحقيقات گسترده ای در خصوص ساخت واکسن کرونا انجام می دهد، همکاری کنند 

و توليد این واکسن را افزایش دهند. 
 یونان محدودیت ها را کاهش می دهد؛ کيریاکوس ميتســوتاکيس نخست وزیر 
یونان، می خواهد محدودیت های برآمده از کرونا را از روز چهارم ماه مه کاهش دهد. در 
برنامه جدید دولت یونان قرار است این کشور اجازه فعاليت به برخی مشاغل کوچک 
مانند آرایشگاه ها، برخی مغازه های کوچک و همچنين فروشگاه های پوشاک را صادر 
کند. یک مقام ارشد دولت یونان به گاردین گفته است، اقدام برای باز کردن آرایشگاه ها 

از نظر روانی برای مردم این کشور تاثير مثبتی به همراه خواهد داشت. 
 هشدار سازمان جهانی بهداشت نسبت به صدور گواهی ایمنی در برابر کرونا؛  
سازمان جهانی بهداشت روز شنبه با انتشار گزارشی نسبت به ایمن شدن بهبودیافتگان 
بيماری کووید ۱۹ در مقابل ویروس کرونا هشدار داد. به گفته این سازمان هنوز هيچ 
دليلی مبنی بر ایمن شدن بدن کسانی که به بيماری مبتلا شده اند وجود ندارد و احتمال 
دارد که این افراد دوباره به ویروس آلوده شوند. سازمان جهانی بهداشت در گزارش خود 
نسبت به صدور »گواهی ایمنی در مقابل کرونا« هشدار داده است. پيش از این برخی از 
کشــورها از احتمال صدور چنين گواهی برای افراد بهبود یافته خبر داده بودند تا آنها 
بتوانند آزادانه به سر کار خود بازگردند. با این وجود به گفته متخصصان هنوز مشخص 
نيست که ابتلا به ویروس کرونا موجب ایجاد پادتن )آنتی بادی( در بدن شود و از فرد در 
مقابل ابتلای دوباره به بيمــاری محافظت کند. این ســازمان همچنين می گوید که 
»گواهی ایمنی« ممکن است موجب شود تا صاحب آن نکات بهداشتی را رعایت نکند 

و این موضوع خطر شيوع ویروس را افزایش می دهد.
 کنایه بایدن به ترامپ؛ جو بایدن، از نامزدهای رقابت مقدماتی حزب دموکرات برای 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا از مردم این کشور خواست مواد شوینده و سفيدکننده 
ننوشند. بعد از اظهارات مناقشه برانگيز رئيس جمهوری آمریکا در خصوص تزریق مواد 
ضد عفونی کننده، جو بایدن در حساب توئيتری خود نسبت به این موضوع واکنش نشان 
داد. آقای بایدن در توئيتر خود نوشت: »نمی توانم باور کنم که باید به شما بگویم لطفا 
مواد سفيدکننده ننوشيد.« رئيس جمهوری آمریکا عصر پنجشنبه در یک کنفرانس در 
خصوص شيوه های مبارزه با کرونا گفته بود: »ضد عفونی کننده ای را دیده ام که ظرف 
یک دقيقه کار ویروس کرونا را می سازد. حالا آیا راهی دارد که بشود مثلا همين را تزریق 
کرد، مثل تميزکاری؟« وی افزود: »این ویروس مــی رود داخل ریه، تعدادش در ریه 
فوق العاده زیاد می شــود، پس امتحان کردن این کار جالب است.« بعد از جنجال های 
فراوان پيرامون این موضوع و انتقادات متخصصان پزشکی از اظهار نظر غير کارشناسی 
رئيس جمهوری آمریکا، دونالد ترامــپ روز جمعه در یک کنفرانس خبری حرف های 
پيشــين خود را اصلاح کرد و گفت: »حرف هایم درباره تزریق مواد ضد عفونی به بدن 
شوخی بود.« پس از آن جو بایدن در یک توئيت دیگر خطاب به ترامپ نوشت: »سلامت 

مردم آمریکا شوخی نيست آقای رئيس جمهور.«
 افزایش شدید سرقت از فروشگاه های پاریس؛ سرقت و دزدی از فروشگاه ها و 
شــرکت ها درپاریس، پایتخت فرانسه در ســه ماهه اول ســال ميلادی بيش از ۵۰ 
درصدنسبت به مدت زمان مشابه در سال گذشــته افزایش داشته است. سه ماهه اول 
سال، ماه مارس را هم دربر می گيرد. فرانســه از هفدهم ماه مارس به قرنطينه رفت و 
بسياری از شــرکت های بزرگ و کوچک و فروشگاه ها تعطيل شــدند. در سال جاری 
ميلادی و در سه ماهه اول سال، بيش از ۱۱۱۴ مورد سرقت گزارش شده است که این 
عدد در سال گذشته ۷۱۴ مورد بود. به این ترتيب آمار سرقت در پایتخت بيش از ۵۶ 
درصد افزایش داشته است داروخانه ها یکی از مهم ترین اهداف سارقان بوده اند. به گفته 
یکی از کارشناسان پليس فرانســه به دليل باز ماندن داروخانه ها در دوران قرنطينه و 
وجود پول روزانه در صندوق ها سارقان برای دســتبرد بيشتر آنها را انتخاب می کنند. 
همچنين گفته می شــود داروهای کمياب و گران قيمت نيز بســيار بيشتر از قبل از 

داروخانه ها به سرقت رفته اند.
سایر خبرها

 عربستان مجازات شلاق را لغو کرد؛ دیــوان عالی عربستان مجازات شلاق را لغو 
کرده است. بر اساس مدارکی که خبرگزاری فرانسه منتشر کرده از قضات خواسته شده 

است تا به جای شلاق، مجازات های دیگری از جمله زندان و جریمه برای محکومان در 
نظر گرفته شود. تاریخ این مدارک مشخص نيســت اما به نظر می رسد در ماه آوریل 
تنظيم شده باشند. در این مدارک همچنين آمده است که این تصميم به منظور »اصلاح 
مقررات و تطابق آنها با موازین حقوق بشری، تحت نظر محمد بن سلمان« اتخاذ شده 
است.  این خبر تنها یک روز پس از مرگ عبدالله الحميد، یکی از سرشناس ترین فعالان 
حقوق بشر در عربستان اعلام می شود. وی که به اتهام »تحریک به آشوب« به ۱۰ سال 
زندان محکوم شده بود به دليل عارضه قلبی به بيمارستان منتقل شد و همانجا در سن 

۶۹ سالگی درگذشت. 
 بایدن: ترامپ می خواهد انتخابات را به تعویق بیندازد؛ جو بایدن، نامزد حزب 
دموکرات در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا می گوید دونالد ترامپ، رئيس جمهوری 
این کشور تلاش خواهد کرد تا رای گيری ماه نوامبر )آبان( را به تاخير بيندازد. معاون 
پيشين باراک اوباما که با کناره گيری برنی ســندرز، رقيب چپگرای خود اکنون برای 
کارزار انتخاباتی پيش رو آماده می شود روز پنجشــنبه گفت: »این حرف من را به یاد 
داشته باشيد: او ]ترامپ[ تلاش خواهد کرد تا به یک شکلی انتخابات را به تاخير بيندازد. 
ســعی خواهد کرد تا دليلی منطقی پيدا کند که انتخابات را نمی توان برگزار کرد. این 

تنها راهی است که او فکر می کند می تواند در نهایت پيروز شود.«
 مرگ دومین عضو گروه موسیقی یوروم در ترکیه بعد از 300 روز اعتصاب غذا؛ 
مصطفی کوچاک، دومين عضو گروه موسيقی »یوروم« پس از ۲۹۷ روز اعتصاب غذا در 
زندان ترکيه درگذشت. به گزارش یورونيوز؛ هلين بولک یکی از خوانندگان این گروه 
موسيقی نيز پيش از این پس از ۲۸۸ روز اعتصاب غذا جان باخته بود. مصطفی کوچاک 
عضو »گروپ یوروم« به حبس ابد محکوم شــده بود و خواســته اش از مقامات ترکيه 
برگزاری »دادگاهی عادلانه« بود. وکلای این هنرمند ترک در بيانيه ای ضمن اعلام مرگ 
او به دليل »روزه مقاومت« نوشــتند: »مصطفی با تقاضای حق دادرســی عادلانه، با 
مقاومت خود به سمت جاودانگی رفت. همه جهان باید بدانند: دولت ترکيه مصطفی را 
به دليل رد درخواستی منطقی به قتل رساند.« »گروپ یوروم« فعاليت هنری خود را 
در سال ۱۹۸۵ ميلادی آغاز کرد. گروه در ابتدا توسط چهار دانشجو پایه گذاری شد و 
هدف آنها از کار هنری واکنش بــه کودتاگران ترک بود. چهار دانشــجوی بنيانگذار 
»گروپ یوروم« اعلام کردند که هنرشان را از این پس در خدمت »مردم سرکوب شده 
ترکيه و سراسر جهان« می گذارند و برای »آزادی همه بشریت« فعاليت خواهند کرد. 
ترکيه پنج سال پيش از تاسيس این گروه شاهد یکی از مهم ترین کودتاهای تاریخ خود 
بود. اعضای »یوروم« از همان بدو تشکيل اعلام کردند که گروه آنها »سوسياليست«، 
»آنتی امپریاليست« و »انترناسيوناليست« است. آنها مهم ترین گروهی بودند که به یاد 
و در دفاع از کارگران معدن سوما در ترکيه ترانه خواندند. اغلب ترانه های آنها در راستای 
حمایت از گروه های اقليت در ترکيه به زبان کــردی و یا عربی بود. »گروپ یوروم« به 
نوعی نماد مبارزات ســازمان ها و اتحادیه های کارگری ترکيه طی چند دهه اخير بود. 
اعضای این گروه به صورت فردی و متشــکل در بســياری از فعاليت هــای مبارزاتی، 
اعتراضات خيابانی، اعتصاب های کارگری شــرکت می کردند. اعضای این گروه تاکيد 

می کردند که این کار را »در پيوند با سایر خلق های مبارز در جهان« انجام می دهند.
 شــورش در زندان بوئنوس آیرس از ترس کرونــا؛ زندانيانِ یــک زندان در 
بوئنوس آیرس، پایتخت آرژانتين با شيوع کروناویروس دست به اعتراض و شورش زده 
و خواستار آزادی برخی از زندانيان شده اند. به گزارش ایسنا، روز جمعه دست کم ده ها 
نفر از زندانيان یک زندان در بوئنوس آیرس با در دست داشــتن زنجير، چوب و سایر 
سلاح ها و آتش زدن تشک هایشان دســت به اعتراض زدند. عبارت ما زیر بار مرگ در 
زندان نمی رویم روی یکــی از بنرهایی که زندانيان از پنجره هــای این زندان آویزان 
کرده اند به چشم می خورد. به گفته رسانه های محلی، شورش در این زندان  از عصر روز 
پنجشنبه که زندانيان از ابتلای برخی از همبندانشان به کروناویروس با خبر شدند، آغاز 
شد که طی آن زندانيان خواستار آزادی برخی از گروه های آسيب پذیرتر از زندان شدند. 
طبق گفته شاهدان عينی، صدای شليک گلوله از محل این شورش به گوش رسيده و 
بالگردهای پليس بر فراز این زندان که بيش از ۱۶۸۳ زندانی در آن دوران حبس خود 

را سپری می کنند، دیده می شدند. )یورونيوز(
 طالبان: در ماه رمضــان آتش بس نمی کنیم؛ گروه طالبان که بر ســر قدرت در 
افغانســتان با دولت مرکزی می جنگد روز جمعه درخواســت محمد اشــرف غنی، 
رئيس جمهوری این کشور برای دست کشيدن از خشونت در طول ماه رمضان رد کرد. 
سهيل شاهين،  ســخنگوی گروه طالبان با انتشار پيامی در شــبکه اجتماعی تویيتر 
پذیرش درخواست آتش بس دولت مرکزی در طول ماه رمضان را در حاليکه هنوز اسرای 
این گروه به رغم خطر های ناشی از شيوع بحران کرونا در زندان های افغانستان هستند، 

غير قابل قبول توصيف کرده است.
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افزایششایعاتدرموردوضعیتجدیرهبرکرهشمالی
1  جمعه شب یک رســانه هنگ کنگی خبر از 
مرگ رهبر کره شمالی داد. در روزهای گذشته هم 
غيبت کيم جونگ اون، رهبر کره شمالی در محافل 
عمومی به شایعات متعدد درباره وضعيت سلامتی 
وی دامن زده است. این شــایعات در حالی مطرح 
می شود که گزارش هایی تایيدنشده از قرار داشتن 
کيم جونــگ اون در وضعيتــی بحرانی در پی یک 

عمل جراحی قلب منتشر شده است.
پایگاه خبری »نيوسيس« به نقل از منابع اطلاعاتی 
در کره جنوبی گزارش داده است، این احتمال وجود 
دارد که کيم جونگ اون از پایتخت خارج شده و به 

شهر وونسان رفته باشد.
بر اساس این گزارش، بررسی ترددها نشان می دهد، 
این احتمال وجــود دارد که کيم جونــگ اون از 

پایتخت خارج شده است.

2  »نيوســيس« گــزارش داده اســت، قطار 
مخصوصــی که کيم جونــگ اون از آن اســتفاده 
می کند، در وونســان دیده شــده امــا هواپيمای 

شخصی او همچنان در پيونگ یانگ است.
این خبرگزاری مدعی شــد که در اواخر ماه فوریه 
که شيوع کرونا در مراحل اوليه بود کيم در منطقه 
وونسان حضور داشت و دستوراتی را به ارتش اعلام 
کرده بود.  احتمال دارد پس از آنکه برخی اعضای 
حزب کارگران کره به دليــل احتمال ابتلا به کرونا 

قرنطينه شدند، کيم به وونسان بازگشته باشد.
با این حال، مقام های کره جنوبی ادعاها درباره کيم 
را رد کرده اند. یک قانونگــذار کره جنوبی که عضو 
کميســيون دفاع ملی پارلمان است، اظهار داشت 
که احتمالا حال کيم خوب است.برخی گزارش ها 
حاکی است که رهبر کره شمالی شاید در یک محل 

مستقر نباشد و ممکن است که وونسان را به مقصد 
نامعلومی در استان »هاگيونگ جنوبی« ترک کرده 
باشد. بنا بر این گزارش ها ممکن است که رهبر کره 
شــمالی هفته جاری دوباره در انظار عمومی ظاهر 
شود. یوشيهدا سوگا، سخنگوی ارشد دولت ژاپن به 
خبرنگاران گفت که کشورش به این موضوع و اخبار 
ذی ربط توجه دارد و به دنبال اطلاعات بيشتری در 

این خصوص است.

3  هنوز شایعات درباره وضعيت سلامتی کيم 
جونگ اون، رهبر کره شــمالی فروکش نکرده که 
چين یک هيات پزشکی به کره شمالی اعزام کرده 
است.  خبرگزاری رویترز روز شنبه ۲۵ آوریل برابر 
ششــم اردیبهشــت به نقل از چند منبع گزارش 
داد که هياتی به ریاســت یک عضو ارشــد گروه 
بين المللی حزب کمونيست چين، روز پنجشنبه 
چهارم اردیبهشت عازم کره شمالی شده است. این 
هيات وظيفه تنظيم مناسبات دو کشور را برعهده 
دارد. رویتزر در ادامه گزارش خود آورده است که 
وزارت خارجــه چين و بخــش بين المللی حزب 

کمونيســت چين در واکنش به اعزام این 
هيات اظهارنطر نکرده ا ند.

4  روز دوشنبه اول اردیبهشت 
 Daily « ۲۱ آوریل( وب سایت(

NK « که از سئول اداره می شود 
و در کانــون خبرهایــش کره 
شــمالی قرار دارد، گزارش 
داد کــه کيــم در تاریخ ۱۲ 
آوریــل )۱۰ روز پيش( در 
بيمارستان بستری شده و 

مدت کوتاهی پس از آن تحت عمل جراحی قلبی 
و عروقی قرار گرفته اســت. سی ان ان  نيز با استناد 
به یك مقام دولتی آمریكا گفته است که وضعيت 
ســلامتی کيم وخيم است. گفته شــده رهبر کره 
شمالی دارای مرض قند، فشار خون، اسيد اوریک و 

چربی خون بالاست.
کيم جونگ-اون در مراســم رســمی بزرگداشت 
ســالروز تولد پدربزرگش در روز ۱۵ آوریل غایب 
بوده و این غيبت به شــایعه ها دامن زده است. او از 

۱۲ آوریل به این سو دیده نشده است.

5   دونالد ترامــپ، رئيس جمهــوری آمریکا 
هم با وجود ایــن که گزارش هــای دقيقی درباره 
وضعيت ســلامتی کيم جونگ اون منتشر نشده 
برای او آرزوی سلامتی کرده است. ترامپ در پيامی 
به دولت کره شــمالی نوشته اســت که »بهترین 
آرزوها را برای او« دارد و اميدوار است که 
سلامتی خود را باز یابد. 
رئيــس جمهوری 
آمریکا گفته است 
که اگر »گزارش ها« 
صحيح باشند، كيم 
در »شــرایط بسيار 

جدی« قرار دارد.

نادین ناصب نجيــم، بازیگر لبنانی روز 
گذشته با انتشار این تصویر، در فضای 
مجازی جهان عرب، ترند شده است. این 
در حالی است که او پس از ۶ سال دیگر 

سریالی در ماه رمضان امسال ندارد.    
نادین نســيب، متولد ســال ۱۹۸۴ در 
بيــروت از یک پدر لبنانــی و یک مادر 
تونسی است. او در سال ۲۰۰۴ توانست 
به عنوان دختر شایسته لبنان شناخته 
شود و حتی به عنوان نماینده این کشور 
وارد مسابقات دختر شایسته جهان هم 

شد اما در این مسابقات مقامی نياورد. 
از همــان ســال ۲۰۰۴ او وارد عرصه 
بازیگری شد و تاکنون موفق شده که در 
۱۵ سریال تلویزیونی و ۲ فيلم سينمایی 
بازی کند. با این حال او امسال، در حالی 
که بازیگر ســریالی به نــام ۲۰۲۰ بود 
نتوانست با این ســریال به خانه اعراب 

برود چرا که فيلمبرداری این سریال به 
دليل کرونا پایان نيافت. 

با این حال او ظاهرا بــا گریمی که قرار 
بوده در همين سریال برود در ابتدای ماه 
رمضان، حلول این ماه را به مســلمانان 
تبریک گفتــه و همه را بــه نيکوکاری 
دعوت کرده اســت. موضوعی که نشان 
می دهد، رمضان تا چه ميزان می تواند 
جزئی از سبک زندگی مردم عرب شود 
به نوعی که یک مسيحی هم حلول این 

ماه را تبریک می گوید. 
نادی نسيب، ســال ۲۰۱۹ را هم البته 
پرحاشيه پشت سر گذاشــته است به 
طوری که در شهریور سال گذشته اعلام 
کرد که از همسر خود، هادی الاسمار، 
قهرمان قمار بازی جدا شــده و تصاویر 
مشارکتش در تظاهرات های بيروت نيز 

در این جامعه مورد توجه قرار گرفت.  

خردهروایتهاییازجهانعرب

کیوسک

وقتییکمسیحیرمضانراتبریکمیگوید
پست متفاوت نادین ناصب، فضای مجازی جهان عرب 

را به خود مشغول کرد

الشرق الاوسط 
در تیتر خود به 

وضعیت تاریخی 
کرونا پرداخته و 

با چاپ عکسی از 
مسجد الحرام خبر 
تعطیلی این مرکز 
عبادی در ایام ماه 
رمضان را منتشر 

کرده است. 

وال استریت 
ژورنال در 

عکس روی 
جلد خود به 

باز شدن برخی 
مشاغل مانند 

آرایشگاه ها در 
آمریکا پرداخته 

است. 
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۸۹۳۲۸۱۱۳۴۵۶۵۰۷۴۶۸۱۹۳۳۰۹۶۴۱۰۰۷۵ایران )۸(

در این تصویر، نگاهی شده به وضعیت تفریح همسران در این روزها. شوهری که همه پنجره ها را شکسته و زنانی که می گویند امیدی ندارند که باشگاه های 
گلف به زودی باز شوند. 

وضعیت کرونا در آفریقا؛ 
گزارش روزانه دفتر منطقه ای 

سازمان جهانی بهداشت در 
آفریقا نشان می دهد، کشور 

آفریقای جنوبی با 4220 مبتلا، 
همچنان بیشترین تعداد ابتلا 
به ویروس کرونا را در این قاره 
به ثبت رسانده است. نمودار، 
میزان مبتلایان در این کشور 

در هر روز را نشان می دهد. 
البته در این کشور، فقط 

79 نفر جان خود را از دست 
دادند و  این در حالی است که 

بیشترین تعداد جان باختگان 
در اثر کووید-۱9 متعلق به 

الجزایر با 4۱5 متوفی است. 
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